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Oprava sprch a Wc na pOLIcKÉ pLOvárně
Město těsně před plaveckou sezónou dokončuje opravy sprch 

a WC na polickém koupališti, které byly započaty na počátku letoš-
ního roku. Na základě výběrového řízení byla opravou pověřena 
firma MOVIS Hronov, s.r.o. Původním záměrem byla pouze oprava 
nebo výměna vnitřních povrchů, výplní otvorů a vnitřního vybave-
ní budovy. Dále se plánovala a realizovala nová vodovodní přípojka, 
elektroinstalace a instalace dělících sanitárních příček. 

Rozsah původně zamýšlených oprav bylo nutné v průběhu sta-
vebních prací nepředpokládaně rozšířit. Po odkrytí keramických 
obkladů byla zjištěna vzlínající vlhkost ve zdivu a rozsáhlá trhlina 
v obvodovém zdivu způsobená nestabilním podložím, které naruši-
lo statiku budovy. Nefunkční dožilá vodorovná i svislá hydroizola-
ce byla na základě projektantem navrženého opatření vyměněna, 
včetně drenáže a odvodu srážkových vod do nové kanalizace na 
zadní straně budovy. Na základě doporučení statika Ing. Švorce 
z Náchoda bylo obvodové zdivo v místě praskliny vyztuženo nere-
zovými sponami – tzv. helikální výztuží.

Další velký problém nastal při odbourání části původního víc 
než 30 let starého kanalizačního potrubí z dožitého novoduru. 
Subdodavatelem, firmou Sádovský Bukovice, i autorským dozo-
rem byla městu doporučena z důvodu předpokládané 
životnosti kompletní výměna ležaté kanalizace a vodo-
vodního potrubí. Pro její výměnu bylo nutné vybourat 
podlahy v šíři výkopu. Po odstranění této části podlahy 
a dalších plánovaných rýh v podlaze bylo třeba obnovit 
kompletní hydroizolace v celé ploše místností, včetně 
podkladní a vrchní betonové vrstvy. Důvodem bylo ob-
tížné statické napojení nových a starých částí betonu 
tak, aby zde nevznikaly trhliny a nepřenášely se na po-
vrchové materiály - dlažbu. Po odstranění podlah byla 
zjištěna výrazná koroze spodních části zárubní (tzv. 
futer) vnějších dveří a bylo nutné je vyměnit za nové.

Na základě požadavku správce koupaliště, kterým 
je firma Technické služby Police nad Metují, s.r.o., byly 

namísto jednoho sprchového místa pro muže a jednoho sprchové-
ho místa pro ženy vytvořeny dvě úklidové kóje s uzamykatelnými 
dveřmi.

Z důvodu zvýšené ochrany proti potřísnění zdiva vodou a při-
způsobení výšky obkladů výšce kójí byly zvýšeny keramické obkla-
dy místností. 

Nyní již zbývá ve sprchách a WC osadit zdravotní techniku, WC 
mísy, umyvadla, baterie, sprchové systémy, dělící sanitární příčky  
a příslušenství.

Předpokládaný termín dokončení oprav je dohodnutý nejdéle 
do 14. června 2024, kdy se, v závislosti na aktuálním stavu počasí, 
předpokládá otevření koupaliště pro veřejnost

Kompletní náklady na opravu sprch a WC budou činit více než 
2,3 mil. Kč.

Všichni si přejeme, aby letní počasí bylo ke koupání, aby bylo 
nové zázemí koupaliště náležitě využito, a to nejen letos, ale  
i v dlouhé řádce let příštích.

Město na letošní letní sezónu připravuje na koupališti několik 
kulturních akcí, sociální zázemí tak bude využito i pro ně.

Ing. Dušan Šedek, investiční technik
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Slovo StaroSty
Vážení občané,

začíná poslední měsíc školního roku, a tím i tradičně hektické 
období, které předznamenává čas dovolených, respektive okurko-
vou sezónu. Než ale skutečná okurková sezóna, kdy nebude co psát 
(krom poutavých příspěvků do pouťových novin), začne, odehraje 
se ve městě mnohé.

Než se začnu věnovat tomu, co nás čeká, ohlédnu se krátce 
v čase zpátky. První pohled zpět věnuji stavění a hlídání májky a ča-
rodějnickému reji. Bylo to velmi povedené odpoledne, krásný pod-
večer a pohodový večer! A za to všechno je třeba poděkovat všem, 
kteří tuhle akci podpořili svou aktivní účastí! Vážím si toho, kolik 
Vás přišlo! Věřím tedy, že si za rok tuhle akci s radostí a snad v dob-
rém počasí zopakujeme! V řadě druhé samozřejmě děkuji VŠEM 
MÍSTNÍM spolkům a firmám, které se na organizaci akce podílely, 
a bez jejichž pomoci bychom to nezvládli – CKV Pellyho domy, TJ 
Sokol Police nad Metují, AMK Police nad Metují, Skautské středisko 
Skaláci Police nad Metují, Hasiči Police nad Metují, Technické služ-
by Police nad Metují s.r.o., Klub přátel turistiky TJ Spartak Police 
nad Metují, z. s., firmám Pejskar & spol. s r. o., Kvíčerovská pekárna 
s.r.o., a samozřejmě i kapele v čele s Liborem Bohadlem z Broumova 
a fotografce Eliška Palhounové. Poděkování patří samozřejmě 
i vlastníkům pozemků, kteří nám tolerovali krátké využití pozemků 
pro pořádanou akci.

Neděle 19. 5. nebyla jen dnem hasičů v celém kraji, kdy byly 
stanice HZS Královéhradeckého kraje otevřeny veřejnosti. Zároveň 
jsme totiž při této příležitosti v Hradci Králové slavnostně převzali 
do výpůjčky cisternu CAS 20 – T815, která nahradí v příští měsících 
naši starší CAS používanou naší jednotkou JPOII. Následně bude-
me usilovat o získání státní a krajské dotace na pořízení nové CAS 
v tzv. technickém provedení, která svým standardem bude splňovat 
požadavky HZS pro další období, a která by svým vybavením měla 
plně nahradit nejen stávající CAS, ale i dožívající TA Land Rover.

Od začátku května probíhá v místní části Velká Ledhuje velmi 
intenzivní pokládka optických sítí. Smlouva, na jejímž podkladě 
byla výstavba umožněna, byla schválena orgány města ještě v před-
chozím volebním období. Informace o zahájení prací se k nám bohu-
žel dostala až po uzávěrce květnového měsíčníku, v důsledku čehož 
jsme nestihli podat včas základní info. Dnes, když čtete tyto řád-
ky, už budou práce u konce, a maximálně budou prováděny práce 
na dokončení povrchových úprav. Aktuální informace jsme se sna-
žili šířit prostřednictvím webu města, hlášení rozhlasu a prostřed-
nictvím aplikace MUNIPOLIS – neboli prostřednictvím mobilního 
rozhlasu města. Tato aplikace je velmi důležitým nástrojem pro 
šíření informací, a to jak o podobných akcích, tak o akcích v oblasti 
kultury, vydávaných úředních aktech, dopravních omezení, kultuře, 

krizových informacích. Kdo ještě nemá tuto aplikaci ve svém telefo-
nu, anebo není alespoň registrovaným uživatelem (pro odběr info 
mailu), má stále možnost se přihlásit, a to buď na webu města nebo 
přes mobilní aplikaci, kterou si můžete stáhnout do svých telefonů. 
Pokud nevíte, jak na to, neváhejte se na nás obrátit. Díky mobilnímu 
rozhlasu vám už nic neunikne!

A teď již pohled dopředu… a tedy především se zaměřením 
na investiční akce města. Zatímco sociální zařízení v naší ZUŠce je 
již zrekonstruováno a dokončení rekonstrukce sociálního zařízení 
na koupališti se blíží ke konci, rozjedou se v brzké době jiné dvě vět-
ší investiční akce. Tou první je I. etapa rekonstrukce průjezdní ko-
munikace v Hlavňově, a tou druhou výměna oken a dveří Kolárova 
divadla. V případě rekonstrukce komunikace v Hlavňově bude 
na začátku června dokončeno zadávací výběrové řízení na zhotovi-
tele stavby, přičemž se zahájením prací se počítá v průběhu měsíce 
července, po dokončení opravy vodovodu, kterou bude provádět 
VAK Náchod. Co se týče výměny oken a dveří v divadle, tak tam 
již bylo výběrové řízení na zhotovitele ukončeno, přičemž 20. 5. 
na svém jednání rada města schválila jako zhotovitele prací firmu 
Punica s.r.o. Oprava proběhne v letních měsících s tím, že do kon-
ce srpna by měly být práce hotové a divadlo by od září mělo být 
připraveno. Od května pak již běží oprava topného systému v naší 
základní škole, přičemž v rámci této akce dojde k výměně dožitých 
stacionárních plynový kotlů za nové kondenzační plynové kotle, 
a dále k úpravě rozvodny topných větví, přičemž výsledkem této 
akce by mělo být nejen bezproblémové fungování kotelny v top-
né sezoně (stávající již byly dožité a jejich provoz se neobešel bez 
poruch), ale také k úsporám a větší efektivitě při vytápění prostor 
školy.

V úvodu června nás pak čekají volby do Evropského parlamentu. 
Často bývají tyto volby označovány jako volby druhého řádu, nicmé-
ně toto tradiční podceňování významu těchto voleb není na místě. 
Naopak, právě silné zastoupení v evropských strukturách je důleži-
tým nástrojem pro to, aby byl náš hlas v Evropě slyšet. K evropským 
volbám je třeba přistupovat se vší vážností a odpovědností, a ne-
promarnit svou možnost ovlivnit naši budoucnost. Jakkoliv je rčení 
o tom, že každý hlas rozhoduje, mírně nadsazené, je důležité si uvě-
domit, že byť nám výsledky práce členů evropského parlamentu 
mohou někdy připadat nepochopitelné či nesrozumitelné, najdeme 
i v našem městě řadu příkladů, kdy nám evropské peníze pomohly 
vyřešit dlouholeté boláky. Namátkou za poslední dekádu – rekon-
strukce městské čistírny odpadních vod, zateplení budov základní 
školy, rekonstrukce základní umělecké školy, cyklostezka u Mýta, 
parkoviště P+R, to vše jsou projekty za desítky milionů korun, které 
jsme s pomocí evropských peněz ve městě zrealizovali, a na které 

bychom (nebýt členství ČR v EU) vlastní prostředky 
neměli. Základy evropské integrace – volný pohyb 
osob, zboží a kapitálu, ve spojení s evropským mírem 
a spolufinancováním regionálního rozvoje, jsou jen 
těžko zpochybnitelnými pozitivy členství v EU. Pro 
naši budoucnost nepodceňme tyto volby, a nenechme 
se při přemýšlení o tom, komu dáme svůj hlas zmást 
či manipulovat populisty a dezinformátory.

Když odhlédneme od voleb, je třeba připomenout, 
že právě probíhá sběr žádostí v rámci další vlny kot-
líkových dotací. Rada kraje rozhodla o vyhlášení do-
tačního programu „Výměna kotlů pro nízkopříjmové 
domácnosti v Královéhradeckém kraji“. Cílem progra-
mu je finanční podpora výměny kotlů na pevná paliva 
s ručním přikládáním, které nesplňují 3 a vyšší emis-
ní třídu. Příjem žádosti o dotaci je do 31. 8. 2024 do  
12 hodin. Podmínky programu a způsob podání žá-
dostí o dotaci zveřejňujeme jak v tomto měsíční-
ku (viz leták), tak zveřejníme na stránkách města. 
Základní informace jsme pak rovněž schopni po-
skytnout, nicméně pokud máte o získání této dota-
ce zájem, využijte krajskou infolinku 722 960 675 

INForMaCE Z raDNICE
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Slovo MíStoStaroSty raDka Starého
Vážení a milí spoluobčané,

další měsíc utekl jako voda a já bych se 
rád zmínil o důležitých jednáních či akcích, 
které se odehrály od uzávěrky minulého 
měsíčníku do uzávěrky čísla, které právě 
držíte v rukách.

21. 4. jsem se společně s kolegy a fir-
mou zajišťující měření svítivosti veřejné-
ho osvětlení sešli ve večerních hodinách 
a prošli velkou část města. Byly vytipovány 
lokality, kde je svítivost nižší a v budoucnu 
dojde v těchto lokalitách k doplnění veřej-
ného osvětlení. 

V úterý 23. 4. jsem odjel společně s ve-
doucí finančně správního odboru na se-
minář pořádaný Euroregionem Glacensis. 
Týkal se hlavně přeshraniční spolupráce 
a možností získávání dotací na přeshranič-
ní, nadnárodní a meziregionální programy. 

Poslední dubnový pátek jsem přijal 
pozvání od SKI Police nad Metují na akci 
Poslední mazání. Pořadatelé měli připra-
vený program pro děti všech tréninkových 
skupin, došlo také k veřejnému představení 
čtyřkolky získané z projektu Nadace ČEZ. 

V sobotu 27. 4. jsem odjel společně s pa-
nem starostou do Radešova, kde probíhala 
soutěž v hasičském sportu, Radešovská 
osma. Akce je to již tradiční, hojně navště-
vovaná diváky. Poděkování patří jak orga-
nizátorům, tak všem soutěžním týmům 
za účast. 

29. 4. jsem se velmi rád zúčastnil spo-
lečenské akce pro uživatele pečovatelské 
služby, která se konala v zahradě Bytového 
domu pro seniory Javor. Společně s panem 
Hubkou jsme postavili májku, která bude 
zdobit zahradu po celý měsíc. Hned druhý 
den se konalo pálení čarodějnic pro širo-
kou veřejnost spojenou s programem pro 
děti a postavením májky na náměstí. Děkuji 
všem, kdo se na akci podíleli.Věřím, že se 
stane akcí tradiční. 

7. 5 jsem se společně s panem starostou 
zúčastnil pietního aktu na hřbitově ke Dni 
vítězství a ukončení druhé světové války.

Přijal jsem také pozvání na akci pořá-
danou ke dni matek v Domově důchodců 
v Polici nad Metují. Opět vládla dobrá nála-
da a již teď se těším na další shledání. S paní 
ředitelkou jsme také tento měsíc řešili do-
končení parkových úprav jejich zahrady 
podél nově opravené komunikace k ulici 
Smetanova a Větrná. Původní keřový porost 
bylo nutné při realizaci stavby odstranit 
a bylo třeba domluvit se na jeho obnově. 

V uplynulých dnech jsme měli něko-
lik schůzek se zástupci osadních výborů. 
S OV Radešov jsme řešili hlavně výstavbu 
klubovny a drobné opravy komunikací. Se 
zástupci OV Pěkov bylo hlavním tématem 
sportoviště, dále oprava garáže ve zbrojni-
ci, obnova hracích prvků u hřiště. S členy 
OV Hlavňov řešíme aktuálně naplánovanou 
opravu komunikace, dále případné umístě-
ní nových autobusových zastávek, opravy 
městského majetku, obnovu plakátovacích 
ploch a výměnu vjezdových poutačů. 

Kromě tradičních kontrolních dní 
na koupališti a bytovém domě pro seniory 
Javor intenzivně spolupracuji s dodavate-
lem stavby Výstavba kabelových sítí v Polici 
nad Metují. Hlavním účelem těchto setká-
ní je zajistit jak informovanost občanů, 
tak dohlédnout, aby byly splněny všechny 
požadavky uvedené v souhlasech a smlou-
vách, které město s investorem výstavby 
uzavřelo. Je často nutné vyřešit i aktuální 
problém, kdy je situace v mapách jiná než 
ve skutečnosti. Samotné nás překvapilo, jak 
rychle byla realizace započata a jakým tem-
pem probíhá. Věřím, že dotčené pozemky 
budou uvedeny co nejdříve do původního 
stavu a k omezení občanů došlo jen v ma-
lém měřítku. V květnu byla také dokončena 
rekonstrukce sociálního zařízení v základní 
umělecké škole, která proběhla bez větších 
problémů. 

V květnu také proběhlo setkání 
ve starém parku týkající se finální úpravy 
pěšin. Jednání se účastnili jak zástupci měs-
ta a technických služeb, tak členové komise 

pro výstavbu a rozvoj. Případný dodavatel 
nás seznámil s možným stavebním řešením 
a následně dodal také cenovou nabídku. Její 
výše nás mírně překvapila a bude nutné po-
ptat i další stavební firmy. 

S paní ředitelkou základní umělecké 
školy řeším uzavírku komunikace Kostelní 
a Komenského náměstí v době konání akce 
ZUŠ Open, která se koná 31. 5. V době vydá-
ní tohoto měsíčníku je již po akci a při vzpo-
mínce na ročník minulý věřím, že půjde 
o akci opět povedenou a hojně navštívenou. 

21. 5. mám v plánu zúčastnit se regi-
onální dopravní konference pořádanou 
pod záštitou hejtmana KHK Mgr. Martina 
Červíčka. Jejím cílem je představit přítom-
ným dopravně riziková místa v kraji a mož-
ná řešení k nápravě, z nichž jedno místo je 
v naší místní části Pěkov. Konference se zú-
častnili jak zástupci samospráv, tak doprav-
ní policie, ŘSD a BESIPu. 

S úctou
Radek Starý, místostarosta

Rozpis lékařů
stomatologické služby

červen 2024
služba je zajištěna v době 

od 8.00 do 12.00 hodin
Datum  Lékař  Tel. č.
01. - 02. 06. MUDr. Jana Šnajdrová
Náchodská 548, Velké Poříčí  777 905 047
08. - 09. 06. MUDr. Renata Čábelková
Jiřího z Poděbrad 937, Hronov 491 482 911
15. - 16. 06. Zubní Sedláčkovi s.r.o.
Kostelecká 1204, Náchod 491 426 926
22. - 23. 06. MUDr. Jan Kubec
17. listopadu 388, Police nad Metují 491 543 398
29. - 30. 06. MUDr. M. Pekárek - Stomatologická s.r.o.
Běloveská 123, Náchod 703 600 915

(provozní doba Po-Pá 8-16:00 hod.), pří-
padně krajský info e-mail: kotlikovedota-
ce@kr-kralovehradecky.cz.

Snažíme se řešit opravu stezek 
ve starém parku. O realizaci této zakázky 
není velký zájem. V polovině května jsme 
registrovali pouze jedinou nabídku, která 
však svou cenou vysoce převyšovala naše 
představy. Snažíme se o zpřesnění a zúže-
ní, zadaných prací na nezbytné minimum, 
neboť hlavním účelem prací je nejen zno-
vuobnovení průchodnosti, ale i zajištění 
bezpečnosti. Stezky parkem jsou nyní prů-
chozí, a to se zvýšenou opatrností! S blíží-
cí se turistickou sezonou budeme usilovat 
o osazení informačních tabulí na vstupu 
do parku, a samozřejmě budeme pracovat 
na co nejdřívějším zadání prací na opravě 
stezek zhotoviteli.

Poslední zmínku věnuji parková-
ní u zdravotního střediska. Situace je 

dlouhodobě neúnosná, bohužel nemáme 
nyní páky na její řešení. Celá plocha par-
koviště je ve vlastnictví soukromé osoby. 
S vlastníkem jsme se pokoušeli opakova-
ně jednat, avšak dosud zcela bez úspěchu. 
V této naší iniciativě budeme pokračovat, 
a jsme připraveni vlastníkovi nabídnout 
i některé kroky, které jsme schopni za měs-
to zrealizovat, výměnou za trvání veřejného 
zpřístupnění parkoviště. Nicméně, samotná 
otázka vlastnictví (ať již bude v budouc-
nu řešena jakkoliv) parkoviště, ani jeho 
údržba, plochu k parkování u střediska ne-
zvětší. Částečně by mohla pomoct změna 
návyků, především u těch z nás, kteří jdou 
jen na preventivní zákrok a nemají akutní 
problém s pohybovým aparátem. Ne vždy 
je potřeba jet ke středisku autem, ne vždy 
je nutné tam parkovat. Docházková vzdále-
nost z náměstí činí 565 m (měřeno v apli-
kaci mapy.cz od radnice), což časově činí 9 

min, de facto stejné je to z parkoviště P+R 
v ul. Nádražní. Pro seniory funguje na úze-
mí města senior-taxi, využíváte jej, pokud 
patříte do cílové skupiny? Pokud začneme 
každý u sebe a omezíme zbytečné jízdy, 
případně zaparkujeme ve větší vzdálenosti 
a dojdeme (když můžeme), může se situa-
ce s parkováním u střediska alespoň trochu 
zklidnit.

Začíná červen, měsíc, který je předpo-
kojem léta, časem školních výletů, blížících 
se prázdnin a dovolených. Přeju vám všem 
příjemné červnové dny, a nezapomeňte, že 
hned během druhého červnového víkendu 
udeří HROM DO POLICE (více v článku J. 
Součka), tak se přijďte na soutěžní přehlíd-
ku ochotnických divadelních souborů určitě 
podívat!

V úctě
J. Škop, starosta
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PoZvÁNka
na 3. veřejné zasedání 
Zastupitelstva města 

Police nad Metují v roce 2024,
středa 19. června 2024

v 17.00 hodin na sále Pellyho domů.

SLOVO MÍSTOSTAROSTY JAROSLAVA SOUČKA
Vážení spoluobčané, milí Poličáci,

máme tu – pevně doufám – začátek léta. To znamená, že 
po mnohaměsíčním půstu, kdy jsme byli většinou zavření mezi 
čtyři stěny našich domovů, se hromadně a s nedočkavostí přesou-
váme ven na zahrádky, na grilovačky, do přírody, na výlety, výšla-
py a venkovní otevřené akce. Třikrát Hurá!

A co uplynulý a nadcházející měsíc přinesl a přinese?
Minule jsem zmínil Rej čarodejnic s přáním, ať se nám vydaří. 

A teď už mohu říct, že přání bylo vyslyšeno a vše dopadlo podle 
našich představ. Počasí – i přes poněkud ostřejší vítr – nakonec 
vyšlo a především účast lidí byla více než hojná. Sešlo se nás 
opravdu hodně a užili jsme si to. Děkuji všem, kteří se na akci po-
díleli a kteří na akci dorazili. Příští rok (a další a další) si to opět 
zopakujeme. 

24. dubna jsem se zúčastnil v Kreslírně broumovského kláš-
tera závěrečné prezentace projektu Příběhy našich sousedů, kde 
žáci z našeho regionu spolu se svými pedagogy ukázali výstupy 
svých prací. Jednalo se o dokumenty, které natočili o místních pa-
mětnících a já jsem byl moc pyšný na žáky polické ZUŠ a jejich 
učitele pana Vladimíra Berana.  Společně vytvořili dokumentár-
ní film o zdejším rodákovi Milanu Vítkovi, který byl výtvarník, 
animátor, scénarista a režisér, působil mimo jiné ve studiu Bratři 
v triku Jiřího Trnky.  Troufám si tvrdit, že film polických dětí byl 
ze všech zde odprezentovaných děl ten nejlepší a já jim tímto ješ-
tě jednou děkuji! A jsem moc rád, že jsme tento projekt finanční 
podpořili, určitě má smysl.

Tak jako má smysl i další počin organizace Post Bellum, kte-
rý jsme podpořili a který jsme do Police přivezli. Jde o putovní 
venkovní výstavu Paměti národa Východní Čechy, která mapuje 
osudy odbojářů a jejich rodinných příslušníků od roku 1948 až 
po pád železné opony. Na pozadí příběhů pamětníků sleduje, jak 
se měnily formy třetího československého odboje i represe, kte-
ré režim vůči svým odpůrcům používal. Myslím si, že je potřeba 
si stále připomínat, jak fungoval totalitní režim, přijde mi totiž, 
že lidská paměť je velmi zrádná a krátkodobá. A to je obzvláště 
v dnešní době plné populistických a autoritářských vůdců velmi 
nebezpečné. Vernisáž výstavy proběhla 7.května a sešlo se nás 
na ní po hříchu málo. Tak nevím, myslím si to jenom já?

17. května proběhlo výběrové řízení v rámci zakázky 
„Komplexní výměna výplní otvorů vnější konstrukce Kolárova 
divadla v Polici nad Metují“. Nakonec byla vybrána Stavební 

společnost PUNICA s.r.o., která řádně splnila všechny podmínky 
výběrového řízení a může tak dojít k výměně oken a dveří našeho 
divadla. Předpoklad je, že by se vše mělo stihnout během prázd-
nin a v září tak Kolárovo divadlo bude – alespoň částečně – v no-
vém hávu. Jedná se o první etapu z plánované rekonstrukce. Již 
jsem o ní zde psal vícekrát.

A teď už se dostávám k tomu aktuálnímu. V dnešním měsíč-
níku je zveřejněná ucelená programová nabídka „Polická kultu-
ra 2024“ od léta až po konec roku. Pracovali jsme na ní usilovně 
a jsem moc rád, že vám jí můžeme představit v plné šíři. Snažili 
jsme se do Police přivézt divácky vděčná představení, která si ale 
zároveň přes svou diváckou přitažlivost zachovávají uměleckou 
kvalitu, nepodbízejí se, nepodceňují diváka a jeho vkus. Snažíme 
se rovněž přicházet s něčím novým a neotřelým – příkladem bu-
diž hudební koncerty a využití polického koupaliště pro jejich ko-
nání viz Polické rozmarné léto. Zároveň s prezentováním nabídky 
je také spuštěn předprodej na všechny akce, takže můžete s po-
hodlným předstihem kupovat lístky už teď a ještě na tom ušetřit 
– pro vstupenky zakoupené v předprodeji totiž platí sleva.

A úplně nejaktuálnější, co nás v nejbližších dnech čeká, je již 
avizovaná Východočeská postupová divadelní přehlídka venkov-
ských divadel „Hrom do Police“. Od pátečního do nedělního od-
poledne se v Kolárově divadle představí sedm amatérských di-
vadelních souborů – čtyři z Královéhradeckého kraje, dva z Kraje 
Vysočina a jeden ze Středočeského kraje. Celkem u nás přivítáme 
68 ochotníků, převážná většina bude v Polici a okolí i ubytovaná. 
Program je uvedený na zadní obálce dnešního měsíčníku, tak se 
o něm nebudu dále znovu zmiňovat. V každém případě bude stát 
za to, tak neváhejte dorazit do divadla a přijít se podívat na před-
stavení. A protože se jedná o krajskou postupovou přehlídku, kde 
soubory bojují o nominaci na národní přehlídku ve Vysokém nad 
Jizerou, jednotlivá představení bude hodnotit odborná porota 
v čele se známým divadelním režisérem Petrem Kracikem, dlou-
holetým uměleckým šéfem Divadla Pod Palmovkou. Po každém 
divadle porota povede tzv. rozborový seminář, na kterém hodnotí 
kvalitu inscenace nejen před souborem, ale i před veřejností. Tak 
neváhejte ani zde a přijďte si poslechnout připomínky odborníků 
a jak se s nimi soubor vypořádá. Semináře se budou konat v aule 
naší Základní školy, která poskytne zázemí přehlídce a já tímto 
chci poděkovat jejímu řediteli Karlu Nývltovi za jeho vstřícnost 
a podanou ruku. Zkrátka a dobře: druhý červnový víkend bude 
Police žít divadlem od rána až do noci a vy toho buďte nedílnou 
součástí! Zlomte Vaz!
Moji milí,

v červnu se červenají jahody, třešně a jiné plody (pokud nezmrz-
ly v dubnu), začínají se objevovat červi v dozrávajícím ovoci. Přeju 
vám ideální a slunečný rozjezd léta, ať se vám tváře červenají, ale 
ne studem a mějte co nejméně brouků v hlavě! Váš Jarda Souček

Mgr. Jaroslav Souček, místostarosta
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KONEC KOTLŮ 1. A 2. EMISNÍ TŘÍDY KOTLÍKOVÁ DOTACE
Od 1.  září  2024 vstupu-

je  v  platnost  zákaz  provo-
zu  kotlů  na  pevná  paliva 
s  ručním  přikládáním,  kte-
ré  nesplňují  3.  nebo  vyšší 
emisní  třídu.  Tento termín 
byl stanoven novelou zákona 
o ochraně ovzduší a vlastní 
zákaz provozu těchto kotlů 
vychází z nutnosti zlepšení 
stavu ovzduší a snížení zne-
čištění především benzo[a]
pyrenem, což je karcinogenní 
látka, která závažně ohrožuje 
lidské zdraví. Jejím zdrojem 
jsou převážně lokální kotle 
a topidla na pevná paliva. 

Pro  nízkopříjmo-
vé  domácnosti,  kterých 
se  tento  zákaz  týká,  při-
pravil  Královéhradecký 
kraj,  ve  spolupráci 
s  Ministerstvem  životního 
prostředí,  dotaci, aby mohli 
nevyhovující kotle nahradit 
čistšími způsoby vytápění.

Bližší  informace  k  tzv. 
kotlíkové  dotaci  nalezne-
te  na  samostatném  letáku 
nebo se informujte na polic-
ké radnici, odbor IMŽP. 

Ing. Jan Troutnar, 
MěÚ Police n.M.

Topíte stále starým neekologickým kotlem na uhlí, jehož provoz bude od 1. září 
2024 zakázán? Vyměňte ho za kotel na biomasu nebo tepelné čerpadlo s 
pomocí kotlíkové dotace. Příjem žádostí probíhá do 31. 8. 2024 do 12 hodin! 

Mám nárok na kotlíkovou dotaci? 
Vlastníte rodinný dům, byt nebo rekreační objekt, ve 
kterém trvale bydlíte? Pobíráte vy i všichni členové 
vaší domácnosti starobní důchod nebo invalidní 
důchod 3. stupně nebo některý z členů vaší 
domácnosti pobíral v období od 1. ledna 2022 aspoň 
jeden měsíc příspěvek na bydlení? Pak je kotlíková 
dotace určena přímo vám.

Na co mohu dotaci použít? 
Přejděte na modernější a pohodlnější systém 
vytápění. Můžete si vybrat mezi tepelným čerpadlem 
a kotlem na biomasu s ruční nebo samočinnou 
dodávkou paliva. Dotace se vztahuje nejen na nákup 
nového zařízení, ale i na související realizační práce a 
peníze můžete získat dopředu. 
➢ Kotel na biomasu – max. výše dotace 130 000 Kč
➢ Tepelné čerpadlo – max. výše dotace 180 000 Kč

Do kdy musí být výměna kotle provedena? 
Na výměnu starého kotle budete mít dostatek času. 
Realizace musí být dokončena do 30. 9. 2026.  

Co když jsem už kotel vyměnil?  
Pokud jste kotel vyměnili po 1. lednu 2021, 
požádejte bez obav o dotaci. Peníze vám 
vyplatíme zpětně. 

Co budu k žádosti potřebovat k doložení? 
➢ Formulář žádosti
➢ Doklad o kontrole technického stavu a 

provozu původního zdroje tepla

➢ Doklad prokazující nízkopříjmovost
➢ Fotodokumentaci stávajícího kotle

Kde dotaci získám?
Informujte se zde: 
Krajský úřad Královéhradeckého kraje Pivovarské 
náměstí 1245, Hradec Králové 
Web: kotliky.khk.cz  
Infolinka: 722 960 675 (po-pá 8-16 hodin) 
E-mail: kotlikovedotace@khk.cz

Využijte  
KOTLÍKOVÉ 
DOTACE! 

DEN OTEVŘENÝCH LESŮ - DEN S LESNÍKEM
V polovině května proběhl na mno-

ha místech České  republiky 3. ročník 
akce pro širokou veřejnost  „Den  ote-
vřených  lesů“.  Jejím  pořadatelem  je 
Sdružení  vlastníků  obecních,  sou-
kromých  a  církevních  lesů  v  ČR  
a jeho členové. Hlavním cílem této akce je 
zviditelnění  vlastníků  lesů  a  jejich  pří-
stupu k péči o les.

„Stejně  jako  v  předchozích  letech 

chtějí  nestátní  vlastníci  lesů  a  jejich  za-
městnanci  názorně  ukázat  návštěvní-
kům,  jak  k  péči  o  svůj  majetek  přistu-
pují,  jak  adaptují  lesy  na  klimatickou 
změnu,  proč  je  v  lese  důležité  hospodařit  
a  co  to  v  praxi  obnáší.  Jsme  v  roce,  kdy  je 
na stole novela lesního i mysliveckého záko-
na. V  souvislosti  s  tím se objevují  v médiích 
často nepodložené informace, část veřejnos-
ti  podléhá  v  souvislosti  s  lesy  nejrůznějším 
mýtům. Proto bychom byli rádi, kdyby si lidé 

našli  čas  ověřit  si,  že  nestátní  vlastníci  lesů 
přistupují k péči o svůj majetek zodpovědně,“ 
uvedl Jiří Svoboda, předseda SVOL.

K této akci se i v letošním roce při-
dá DSO Lesy Policka, který ve spolupráci 
s Lesnickou akademií Trutnov uspořádá 4. 
června pro základní školy obcí, které jsou 
členy DSO, akci Den s lesníkem.
podle informace SVOL ČR a DSO LP sestavil 

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.
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Něco z Radešova
RADEŠOVSKÁ OSMA 2024

Rok se sešel s rokem a SDH Radešov 
27.4. od 9:00 opět pořádalo soutěž v po-
žárním útoku nesoucí název RADEŠOVSKÁ 
OSMA. Počasí se po ledovém předchozím 
týdnu naštěstí umoudřilo, a to jistě zapří-
činilo velkou účast soutěžících týmů, jejich 
fanoušků a diváků, mezi kterými nechyběli 
starosta Jiří Škop, ani místostarosta Radek 
Starý, kterým tímto děkujeme za účast 
a podporu.

Soutěže se účastnilo celkem devět dobře 
vytrénovaných týmů, ovšem vítěz mohl být 
pouze jeden, a to RADEŠOV..., bohužel ne-
byl. Ale i tak skončil přes komplikace s „B“ 
hadicí u rozdělovače a následnou vydat-
nou sprškou na neméně krásném a vlastně 
symbolickém osmém místě. Ono trefit 
na Radešovské OSMĚ osmé místo je svým 

způsobem taky kumšt. Ale dost 
o Radešovu a podíváme se na ty, 
kteří stáli na pomyslných stupních 
vítězů: Na třetím místě skončil 
SDH Suchý důl, na druhém SDH 
Bezděkov a první příčku obsadily 
hasiči z SDH Hlavňov. 

O občerstvení ani zábavu 
před, i po soutěži nebyla nouze. 
Radešovká dršťková polévka a klo-
básky sytily břicha zúčastněných 
a čtyři soudky zlatavého moku 
padly na zapití a osvěžení vyprah-
lých hasičů a návštěvníků. Hudba 
stále hrála a tak se na závěr zpívalo 
a tancovalo až do večerních hodin. 

Za závěr bych rád poděkoval 
všem, kteří se podíleli na přípravě 
soutěže a sponzorům kterými byly: 
Město Police nad Metují, PEJSKAR 
& spol., spol. s r.o., Koloniál Renata. 
Technickým službám patří náš dík 
za dovoz a odvoz setů na sezení.

Za rok na viděnou 
na RADEŠOVSKÉ OSMĚ 2024.

Za SDH Radešov 
Vladimír Kalvach



6 Polický měsíčník  ČERVEN 2024

INForMaCE Z raDNICE 

Zprávy ze sociálního odboru
Cesta k novému zázemí pro pečovatel-

skou službu byla dlouhá a chvílemi stras-
tiplná, ale konečně se nám blýská na lepší 
časy a projekt se blíží do zdárného konce. 
Kdo z vás trochu sleduje dění kolem pře-
stavby na Javoru, jistě zaznamenal, že ze 
dvou bytů v přízemí vzniká nové zázemí 
pro pečovatelskou službu a také kancelář 
pro vedoucí sociálního odboru, která bude 
mít zvláštní vchod z ulice. Z bývalé kance-
láře pečovatelek vznikne pěkný nový byt 
a v bytovém domě pro seniory bude zase 
na chvíli klid. Ráda bych poděkovala všem 
obyvatelům za trpělivost, neboť úpra-
vy a přestavby vždy přináší hluk, prach 
a další nesnáze a snižují tím komfort byd-
lení. Bytový dům pro seniory nám stárne 
a potřebuje už stále častěji opravy. Máme 
za sebou výměnu výtahu. Řada bytů byla 
ve spolupráci s Technickými službami mo-
dernizována a upravena tak, aby zde bylo 
co nejméně bariér. A spousta práce nás ještě 
čeká. Například oprava balkónů, zatékající 
střecha, úprava prostranství před budovou. 

Velké poděkování patří donátorům, kte-
rými jsou Královehradecký kraj, který nám 
poskytl dotaci z individuálního projektu 
a Polický symfonický orchestr, který věno-
val výtěžek z benefičního koncertu na pře-
stavbu zázemí pečovatelské služby. Jsme 
opravdu rádi, že pečovatelská služba získa-
la nové prostory, ve kterých se již pečovatel-
ky netísní. Je to náš další krok k vybudování 
kvalitní, moderní a efektivní sociální služby, 
kterou chceme dále rozvíjet. Demografický 
vývoj je neúprosný a v našem regionu ob-
zvlášť. Kvalitní sociální služby budeme 
potřebovat. 

S vybudováním kanceláře pro vedoucí 
sociálního odboru souvisí i další důleži-
tá změna ve struktuře sociálního odboru. 
Od 1.6.2024 nastoupí na místo sociální pra-
covnice vykonávající agendu sociální práce 
na obci paní Bc. Lenka Kozárová. Nová posi-
la sociálního odboru bude sídlit v kanceláři 
na radnici, tedy na místě, kam jste zvyklí 
chodit v případě, že potřebujete poradit 
nebo pomoci v nepříznivé sociální situa-
ci. Vedoucí sociálního odboru se sice bude 
víc věnovat vedení pečovatelské služby, ale 
nadále bude pro občany vykonávat stejnou 
agendu, jako doposud, jen její kancelář na-
jdete v BDS Javor, na adrese K Sídlišti 259, 
Police nad Metují. Důležitou informací je, že 

tato kancelář je bezbariérová. 
Pracovní doba:
Kancelář na radnici Bc. Lenka Kozárová
Po 8.00 – 11.30     12.30 – 17.00
Út    8.00 – 11.30     12.30 -  14.00
St     8.00 – 11.30     12.30 – 15:00
Čt     8.00 – 11.30     12.30 -  14.00
Pá     ----
Kancelář BDS Javor Mgr. Olga Landová
Po   8.00 – 11.30     12.30 – 17.00
Út    8.00 – 11.30      12.30 – 14.30
St     8.00 – 11.30      12.30 – 17.00
Čt     8.00 – 11.30     12.30 – 15.00  
Pá    8.00 – 11.30      12.30 – 14.00

A protože se chceme podělit o ra-
dost z nového zázemí pro pečovatelskou 
službu, dovolujeme si vás pozvat na DEN 
OTEVŘENÝCH  DVEŘÍ, který se uskuteční 
dne 26. 6. 2024 od 13 do 17 hodin v BDS 
Javor. Všem zájemcům nabízíme nejen 
prohlídku pracoviště pečovatelské služby, 
ale také informace o tom, jak naše sociální 
služba a sociální odbor funguje a co nabízí. 
Nezahálíme…

Pečovatelská služba pro nás neznamená 
jen poskytování péče a podpory těm, kteří 
to potřebují. Mnoho věcí děláme navíc, pro-
tože nám na lidech a jejich spokojenosti zá-
leží, a také proto, že nás to baví. Již tradiční 
je v zahradě BDS Javor stavění „májky“. Ani 
letos tomu nebylo jinak. Počasí přálo, tak-
že posezení pod májkou mohla doprovodit 
hudba a vůně grilovaných párků. Přiletělo 
i pár čarodějnic. 

A další již tradiční akce – Toulavý auto-
bus. 16. 5. vyrazilo 45 výletníků na okružní 
jízdu po krásném okolí Police a Hronova, 
aby zavzpomínali na místa známá, poko-
chali se místy méně známými a při tom 
všem si zazpívali. I zde si dovolím poděko-
vat sponzorům, kteří nám na krásnou akci, 
dopravu a pohoštění ve žďárské hospůd-
ce přispěli. Jedná se o firmy MycoMedica, 
Pejskar s.r.o a EMI-TEST. Velký dík patří také 
paní Marii Ryšavé, která nám zazpívala a za-
hrála na harmoniku. 

Daří se nám rozvíjet spolupráci se 
senior klubem z Radkowa. Před Vánoci 
a o Velikonocích proběhly dvě společné 
akce, o kterých jsem vás již informovala. 
Nyní plánujeme společný výlet po okolí 
Police pro seniory z obou strany hranice, 
kteří se rádi potulují v přírodě. Společná 
procházka proběhne v úterý 11. 6. 2024. 
Sraz je v 10 hodin před Sokovnou.  

Na závěr bych ráda poděkovala paní 
Aleně Vítkové za spoustu času, který vě-
novala cvičení seniorů v BDS Javor. Dělala 
to ráda, dobrovolně a ku prospěchu svých 

cvičenců. Naštěstí měla komu 
předat svou dobrou praxi a cvi-
čení ve společenské místnosti 
na Javoru každou středu dopo-
ledne pokračuje, teď už pod ve-
dením Idy Jenkové, Věry Kašíkové 
nebo Jitky Hruškové. Je skvělé, že 
máme ve městě lidi, kterým dob-
rovolnictví není cizí. Sokolky jsou 
toho příkladem.

Děkujeme všem, kteří nám 
fandí a kteří nás podporují. 

Mgr. Olga Landová
vedoucí sociálního odboru 
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INForMaCE Z raDNICE

Oznámení 
o době a místu konání voleb do Evropského parlamentu  

 

Starosta města Police nad Metují podle § 32 zákona č.62/2003 Sb., o volbách do Evropského 
parlamentu a o změně některých zákonů, 

oznamuje: 
 

1. Hlasování při volbách do Evropského parlamentu se uskuteční: 

v pátek  7. června 2024 od  14.00 hodin do 22.00 hodin  
v sobotu  8. června 2024 od  08.00 hodin do 14.00 hodin  

2. Místem konání voleb do Evropského parlamentu: 
v okrsku č. 1 
místnost pro hlasování v Pellyho domech, Masarykovo náměstí 75 (2. patro) 
pro oprávněné občany s adresou místa trvalého pobytu v ulicích:  
17. listopadu; čp 131, 133, 135, 136, 137, 144, 219, 220, 254 – Záměstí; Husova;  
Ke Strážnici; Komenského náměstí; Kostelní; Malý Rynk; Masarykovo náměstí;  
Na Letné; Na Prádle; Na Splachově; Na Struze; Nad Pekárnou; Nádražní; Pod Jasany; 
Pod Havlatkou; Radešov; Radešovská; Soukenická; Tomkova; Tyršova; U Lesovny;  
U Opatrovny; V Rokli; Výhledy; Zahradní; Žďárská; Žděřina. 
 

v okrsku č. 2   
místnost pro hlasování v budově domu s pečovatelskou službou, K Sídlišti 259 
pro oprávněné občany s adresou místa trvalého pobytu v ulicích:  
Horní; K Drůbežárně; K Sídlišti; Malá Ledhuj; Na Sibiři; Ostašská; Pod Klůčkem; 
Slunečná; Smetanova; Větrná; Wihanova. 
 

v okrsku č. 3 
místnost pro hlasování v hasičské zbrojnici, Radimovská 81 
pro oprávněné občany s adresou místa trvalého pobytu v ulicích:  
Bělská; Brandejsova; Dukelská; Dvořákova; Fučíkova; Gagarinova; Hvězdecká; 
Jiráskova; K Červeňáku; K Vodojemu; Ke Koupališti; Ledhujská; Mírová; Na Babí;  
Na Bělidle; Ochoz; Příčná; Radimovská; U Damiánky; U Plovárny; U Zahrádek. 
  
 

v okrsku č. 4  místnost pro hlasování v budově bývalé školy, Pěkov 60 
pro oprávněné občany s adresou místa trvalého pobytu v katastrálním území: Pěkov, Hony. 
 
 

v okrsku č. 5  místnost pro hlasování v klubovně – Hlavňov 16 
pro oprávněné občany s adresou místa trvalého pobytu v katastrálním území: Hlavňov. 
 

3. Voliči bude umožněno hlasování poté, kdy prokáže svou totožnost a státní občanství (platným 
občanským průkazem nebo cestovním pasem) 

4. Každému voliči budou dodány 3 dny před dnem voleb hlasovací lístky. V den voleb může volič 
obdržet hlasovací lístky i ve volební místnosti. 

 
 
 
 

            
            Mgr. Jiří Škop 

              starosta   
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oDPaDové INForMaCE
Přínos města Police n. M. k ochraně životního prostředí v roce 2023, 
tříděním vyřazených elektrozařízení a baterií?

Díky  zodpovědnému  přístupu 
obyvatel  se  může  město  Police  n.  M. 
za  rok  2023  pochlubit  výsledky  sběru  
vysloužilého elektrozařízení, předaného 
ke  zpětnému  odběru  prostřednictvím 
spol.  Elektrowin  a.s.,  a  to  o  celkové 
hmotnosti 23.340 kg. Každý obyvatel tak 
odevzdal  průměrně  5,71 kg  spotřebičů. 
Došlo tak k úspoře elektřiny, snížení pro-
dukce skleníkových plynů a nebylo spotře-
bováno adekvátní množství ropy, železné 
rudy, mědi a hliníku, které jsou potřebné 
pro průmyslovou výrobu, které bylo nahra-
zeno právě recyklací odevzdaných spotřebi-
čů. Konkrétní přínos polických obyvatel 
vyčísluje Osvědčení o podílu na zlepšení 
životního prostředí, které na základě do-
sažených výsledků opět vystavil kolektivní 
systém pro sběr a recyklaci vysloužilých 
spotřebičů ELEKTROWIN.

Z  Osvědčení  vyplývá,  že  díky  Polici 
n.  M.  došlo  za  rok  2023  k  úspoře 
produkce  CO2  o  263,12  tun.  Tipnete 
si,  kolik  smrků  pohltí  stejné  množ-
ství  CO2?  102 ks!  Také  nebylo  nut-
né  vytěžit  a  spotřebovat  13  687,12  
litrů  ropy.  Představte  si,  že  z  tohoto 
množství  se  pokryje  spotřeba  pohon-
ných  hmot  auta  např.  na  cestu  z  Prahy 
do  Brna  po  dálnici  D1,  a  to  512  krát. 
Došlo  též  k  úspoře  140  897,90  kWh 
energie.  Tedy  asi  stejné  množství, 
jako  kdybychom  spustili  cyklus  myčky 
nádobí  140.898  krát.  Z  uvedeného 
množství  odevzdaných  spotřebičů  se 
podařilo  vrátit  do  výroby  13.526,02 kg 
železa.  Takovéto  množství  je  možné 
použít  pro  výrobu  555 ks  nových  pra-
ček,  aniž  by  bylo  nutné  těžit  železnou 
rudu.  A  podařilo  se  získat  467,17 kg 
mědi,  což  stačí  pro  ražbu  83053  1€ 
mincí,  nebo  565,39 kg  hliníku,  který 
by  stačil  na  výrobu  37.693  plechovek  
o objemu 0,33 l.

A pamatujte! že, elektrozařízení obsahu-
je nejen dále využitelné materiály, ale také 
škodlivé látky. Odhozením do popelnice se 
elektrozařízení nedostanou k recyklaci, ale 
skončí nevyužité na skládce. Odevzdávejte 
spotřebiče na sběrný dvůr, do kontejnerů 
nebo poslednímu prodejci při zakoupení 
nového !

Společnost Elektrowin a.s. tímto dě-
kuje městu Police nad Metují a jeho ob-
čanům za spolupráci a vybízí k trvalému 
odpovědnému nakládání s vyřazenými 
elektrospotřebiči. 

Elektrospotřebiče jsou součástí na-
šeho každodenního života a jen těž-
ko si ho bez nich dokážeme představit.  
A právě elektroodpad je v součas-
né době jedním z nejrychleji rostou-
cích druhů odpadu. Pro zajištění sběru  
a recyklace některých skupin vysloužilých 
elektrozařízení spolupracuje město Police 
n. M. s kolektivním systémem ASEKOL. 
Elektroodpad obsahuje řadu zdraví škodli-
vých materiálů a díky zajištění jeho recyk-
lace přispíváme k ochraně životního pro-
středí. Recyklace navíc umožňuje opětovné 
materiálové využití cenných surovin a patří 
i mezi základní principy cirkulární ekonom-
ky. Míra opětovného materiálového využití  
je velmi vysoká a podle jednotlivých typů 
výrobků dosahuje až 95 %.

Jakým  rozsahem  obyvatelé  Police 
n.M.  tříděním  elektroodpadu  přispívají 
k  lepšímu  životnímu  prostředí,  se  pra-
videlně dozvídáme z environmentálního 
vyúčtování,  které  společnost Asekol a.s. 
zpracovává  a  zasílá  městu.  Díky zodpo-
vědné recyklaci vznikají úspory spotřeby 
elektrické energie, primárních surovin, 
vody, okyselování prostředí a produkci 
skleníkových plynů.

Certifikát environmentálního vyúč-
tování  aktuálně  vyčíslil  přínos  města 
za  rok  2023.  Vyplývá  z  něho,  že  díky 
množství  7.641 kg  odevzdaných  elek-
trozařízení bylo uspořeno 107,56 MWh 
elektřiny, 9.126,34 litrů ropy, 486,03 m3 
vody a 5,1 tun primárních surovin. Navíc 
došlo ke snížení emise skleníkových ply-
nů CO2 ekv. o 26,94 tun, a produkci SO2 
ekv. (který zapříčiňuje okyselování pro-
středí) o 496,41 kg.

Každý kus vytříděného elektra se po-
čítá, což dokazuje příklad 100 vytříděných 
notebooků, které uspoří 10 MWh elektřiny. 
Takové množství odpovídá 3leté spotřebě 
elektřiny rodiny žijící ve standardním bytu. 
Za 100 kg vytříděných elektrospotřebičů se 
ušetří takové množství ropy, které by sta-
čilo na výrobu benzínu pro cestu z Prahy 
do Paříže. Děkujeme všem, kteří zodpověd-
ně třídí odpad a přispívají tak k ochraně ži-
votního prostředí.

Environmentální vyúčtování je vypočí-
táváno pomocí studie životního cyklu vý-
robku (tzv. LCA – Life Cycle Assessment), 
která vypovídá o dopadech výroby a recyk-
lace jednotlivých elektrozařízení na životní 
prostředí. Studie zohledňuje všech 6 skupin 

elektrospotřebičů, jejichž zpětný odběr ko-
lektivní systém ASEKOL zajišťuje.

V  Polici  je možné  vyřazená  elektro-
zařízení předat v elektroprodejnách při 
nákupu nových, ta nejmenší je dále mož-
né odložit do sběrných boxů na chodbě 
České  pošty,  v  přízemí  Pellyho  domů 
a na radnici (v chodbě k odboru IMŽP), 
ta větší do venkovních elektrokontejne-
rů na sběrných místech tříděného odpa-
du,  všechny pak,  včetně  těch největších 
ve sběrném dvoře. 

Spol.  Ecobat  s.r.o.,  provozovatel  ko-
lektivního  systému  zpětného  odběru 
přenosných  baterií  a  akumulátorů,  dě-
kuje městu Police n. M.  za skvělou spo-
lupráci v roce 2023, kdy se nám podařilo 
za celou Českou republiku pokořit „ma-
gickou“  hranici  2.000  tun  posbíraných 
baterií! Pro představu, toto množství od-
povídá v průměru 8-mi kusům odevzda-
ných AA baterií na každého z nás. Oproti 
předešlému roku se tak jedná o zlepše-
ní, a to o 1 baterii na osobu.

Baterie najdeme již v podstatě všude 
a jejich prodej každým rokem narůstá. S po-
čtem baterií však také roste důležitost je-
jich zpětného odběru poté co doslouží. Bez 
zodpovědného přístupu uživatelů, by se od-
padní baterie mohly dostat do přírodního 
prostředí, kde by způsobily znečištění, nebo 
na skládku, bez využití důležitých surovin, 
které obsahují. Každá zpětně odebraná ba-
terie má proto velký význam. 

Spol.  Ecobat  opět  zaslala  městu 
Police  n.M.  Osvědčení o přínosu pro ži-
votní prostředí.  V  něm  uvádí,  že  v roce 
2023 odevzdalo město, prostřednictvím 
sběrné sítě ECOBAT, ke zpětnému odbě-
ru a následné recyklaci celkem 66 kg po-
užitých  baterií. Z  tohoto množství  bylo 
recyklací  získáno  50 kg  kovonosných 
druhotných  surovin, které  budou  opě-
tovně využity  při  výrobě nových produktů 
(nikl,  ocel,  mangan,  kadmium,  měď,  zinek, 
olovo, kobalt, stříbro, lithium).       

V Polici  je možné  vysloužilé  baterie 
odložit  v  elektroprodejnách,  do  ven-
kovních elektrokontejnerů na sběrných 
místech  tříděného odpadu,  ve  sběrném 
dvoře a dále do sběrných boxů na chod-
bě České pošty, v přízemí Pellyho domů 
a na radnici, v chodbě k odboru IMŽP . 

Podle podkladů spol. Elektrowin a.s., 
Asekol a.s. a Ecobat s.r.o. 
sestavil Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n.M.

ODPADOVÉ HOSPODÁŘSTVÍ 
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Sběr a recyklace elektroodpadu 
znamená výrazné šetření životního 
prostředí: příklad hliníku

Sběr a recyklace elektroodpadu se v ČR 
začaly výrazně rozvíjet od roku 2005, kdy 
byly do tehdejšího zákona o odpadech im-
plementovány dvě základní elektroodpa-
dové směrnice. V elektrospotřebičích se 
vyskytují zejména materiály, jako jsou že-
lezné kovy, plasty, sklo, dále neželezné kovy 
jako měď, hliník a řada dalších materiálů 
a prvků. Úkolem systému zpětného odběru 
je zajistit co možná nejvyšší využití všech 
materiálů.

Pokud bychom se obrazně podívali 
na sběr a recyklaci elektroodpadu per-
spektivou jednoho materiálu, např. hliníku, 
jaký se nám naskytne pohled a co znamená 
recyklace hliníku z hlediska šetření životní-
ho prostředí?

Recyklace hliníku přináší výrazné 
environmentální benefity

Hliník jako materiál se používá v oprav-
du široké škále aplikací a snad v každém 
průmyslovém odvětví - ve stavebnictví, 
v automobilovém průmyslu, v obalovém 
průmyslu a samozřejmě i v elektroprůmys-
lu. Každý z nás vyprodukuje ročně až 1 kg 
drobných hliníkových obalů. Hliník se prů-
myslově vyrábí už 165 let z bauxitu, jehož 
zásoby se odhadují na 50 bilionů tun. K zís-
kání hliníku z rudy (která obsahuje oxid hli-
nitý, oxid železitý, křemík, titan a vanad) se 
používá 40% hydroxid sodný, který dokáže 
rozpustit oxid hlinitý a z rudy jej tak extra-
huje. V ČR se neželezné kovy nevyrábějí 

z rud, avšak výrobci používají k výrobě po-
lotovary z primárních výrob a odpady neže-
lezných kovů a jejich slitin. Z hlediska recyk-
lace je hliník velmi vhodný materiál, jelikož 
jeho recyklací ušetříme až 95 % energie, 
která je potřeba na výrobu hliníku z bauxi-
tu. Hliník jako anorganická látka navíc 
recyklací neztrácí svoji kvalitu, jako je tomu 
u organických materiálů, jako je například 
plast nebo papír. Při výrobě hliníku vzni-
ká velké množství nerozpustného zbytku, 
kterému se říká červený kal. Na jednu tunu 
vyrobeného hliníku připadají dvě tuny od-
padu. Odhaduje se, že každoročně na celém 
světě vznikne při výrobě hliníku 70 miliónů 
tun těchto kalů. Tento odpad, resp. kal, má 
vysokou hodnotu pH, silnou alkalitu, zvý-
šený obsah radioaktivních látek a obsahuje 
oxidy různých kovů. V roce 2010 způsobilo 
protržení hráze odkaliště těchto červených 
kalů největší ekologickou katastrofu v ději-
nách Maďarska, při které zemřelo 10 osob, 
130 jich bylo zraněno a byla zamořena ob-
last o velikosti 40 km2. Recyklace hliníku 
tedy znamená též předcházení vzniku takto 
potenciálně nebezpečného odpadu a tako-
výchto ekologických katastrof. Negativní 
důsledky může mít i skládkování hliníku. 
Zajímavé jsou v této souvislosti závěry jed-
né studie odborníků z VŠCHT Praha, kteří 
na příkladu hliníkových víček od nápojů 
experimentálně dokládají, že při skládko-
vání odpadů obsahujících hliník dochází 
kvůli kombinaci a vzájemnému ovlivňování 
abiogenních a biogenních procesů ke vzni-
ku metanu, který tvoří základ skládkového 
bioplynu. Hliník při těchto procesech 

napomáhá vzniku vodíku, který se dále 
účinkem bakterií a bakteriální činnosti 
oxidu uhličitého, vzniklého z organických 
odpadů, transformuje na metan. Ten v pří-
padech, kdy není skládka odsávána, difun-
duje do volného ovzduší. Jelikož má metan 
v rámci skleníkového efektu 21x vyšší účin-
nost než oxid uhličitý, získáváme tím velmi 
alarmující informaci o vlivu skládkování 
odpadů, obsahujících hliník, na skleníkový 
efekt.
Obsah hliníku v elektroodpadu 
a jeho množství

V elektroodpadu se v průměru nachá-
zí asi 2 až 4 % hliníku. Samozřejmě záleží 
na druhu či skupině elektroodpadu. Nejvíc 
hliníku se relativně nachází ve fotovoltaic-
kém panelu (rám panelu), a to okolo 8 hmot-
nostních procent. Nejméně pak v hračkách, 
kde relativní hmotnost hliníku nedosahuje 
v průměru ani poloviny procenta.

V ČR vznikne každý rok asi 200 tisíc 
tun elektroodpadu, což představuje zhru-
ba 5 tisíc tun hliníku, který je potenciál-
ně k dispozici pro další využití. Nejvíce se 
na této potenciální produkci hliníku podílí 
malé spotřebiče, a to asi 30 %, jejichž sběr 
v ČR, díky kolektivního systému ASEKOL 
každý rok roste. Společnost Asekol a.s. pro-
vozuje, z hlediska evropského srovnání, 
největší sběrnou síť drobného elektrood-
padu. Za poslední rok ASEKOL celkem se-
sbíral více než 61,8 tisíc tun elektroodpadu 
a recyklace takového množství představuje 
výrazné šetření životního prostředí!

Podle Odpadového fóra sestavil
Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M

ODPADOVÉ HOSPODÁŘSTVÍ / SPOLEČENSKÁ KRONIKA

  Jubilea
Dle dostupných údajů mělo ke dni 

uzavírky tohoto čísla měsíčníku,  
tj. k 20. 5. 2024 město Police nad Metují  
3 877 obyvatel. 

  Statistika

Všem jubilantům přejeme pevné zdraví 
a mnoho krásných dní  

plných pohody v dalších letech.

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

Prosíme jubilanty, kteří budou teprve 
slavit své výročí a nepřejí si být jmenová-
ni v této rubrice, nebo si nepřejí návštěvu 
komise pro obřady a slavnosti, aby toto 
sdělili předem na matriku MěÚ Police 
nad Metují, hambalkova@policenm.cz, 
491 509 990

Dagmar Hambálková, matrikářka

  Svatby
Svatební sezona se pomaličku rozjíždí, 
v dubnu jsme oddávali 4x.

 y 6.4. Petr Matouš a Zuzana Jenková se bra-
li před úřadem ve Velkých Petrovicích.

 y další tři svatební obřady se odehrály 
v obřadní síni, snoubenci se nepřáli zve-
řejnění.

V měsíci dubnu slavili:
70 let  paní Hana Humlová
  paní Jaroslava Ungrádová
  pan Milan Siegel
  pan Vladimír Kleprlík
  pan Josef John
  pan Evžen Skala
75 let  pan Jaroslav Klíma
  pan Jiří Pohorský
  pan Jaroslav Suchomel
80 let  paní Soňa Verešová
  paní Jana Kovaříková
  paní Helena Klimešová
  paní Jaroslava Štodtová
  pan Jaroslav Pichl
85 let  paní Růžena Heinzelová
  pan Václav Thér
90 let  paní Marta Dubišarová

  Vítání občánků
V sobotu 20. dubna byli v naší obřadní síni 
přivítáni:
Ondřej Hubka Vojtěch Nemejta
Isabell Mia Nývltová Matěj Palla
Rayan Kuru Tomáš Kohl
Hugo Rušín Anna Bišková
Kateřina Zbořilová
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Vážení čtenáři a návštěvníci knihovny,
již od dubna na chodbě před knihovnou pro-

bíhá burza  nevyužitých  a  vyřazených knih. 
Stále je z čeho vybírat, knihy stále doplňujeme. 
Přijďte se podívat!.

Na dětském oddělení se pravidelně každý 
čtvrtek od 16 hodin setkáváme s dětmi při 
čtení a  tvoření. Účast je velice hojná, z čehož 
máme radost. Moc se těšíme na červnová setká-
ní. Malá změna nastane ve čtvrtek. 6. června, 
ve spolupráci s MC MaMiNa, se místo v knihov-
ně potkáme v Pellyho parku od 15:30 hodin. 
Připravujeme pro děti malování na kamínky.

V srpnu pro děti pořádáme příměstský 
tábor, a to v termínu od 12. srpna do 16. srp-
na. Cena tábora je 800 Kč.  Děti se mohou těšit 
na spoustu dobrodružství. Vydáme se za Janem 
Černčickým z Kácova do Nového Města nad 
Metují, který nás městem provede. Další vý-
let povede do školy Boženy Němcové v České 
Skalici. Bližší informace a přihlášky v knihovně.

Ani v červnu nevynecháme Setkání přátel 
literatury  a  začínajících  autorů,  a  to  v  pá-
tek 21.6.  od 18 hodin. Toto setkávání má již 
své pravidelné návštěvníky, ale zveme i ostatní, 
kteří přijdou a podělí se s námi o své zážitky 
s literaturou nebo o ukázku ze své vlastní tvor-
by. Tentokrát na našem setkání přivítáme hos-
ta pana Ondřeje Krystyníka. Ondřej Krystyník 
(1993) je básník pocházející z Mariánských 

Lázní žijící v Brně. Jeho básně byly publiková-
ny v českých literárních časopisech Host, Tvar, 
Souvislosti, Partonyma, Weles a Prostor. V roce 
2020 získal cenu publika v rámci Drážďanské 
ceny lyriky. Loni vydal svou debutní básnickou 
sbírku Dům U Orobinců (Větrné mlýny, 2023) 
a byl nominován na Cenu Jiřího Ortena pro rok 
2024.

V měsících červenec a srpen bude mít 
knihovna „letní  otevírací  dobu“ Všechny 
čtenáře a návštěvníky knihovny budeme při 
návštěvě knihovny informovat.

Zásobte se včas na dovolenou knihami nebo 
audioknihami, abyste si léto a odpočinek doko-
nale vychutnali. 

Přejeme všem krásné letní měsíce plné 
sluníčka a odpočinku.

Ing. Anna Lukášková – ředitelka knihovny

Přihlášky a další informace
v knihovně.

Cena: 800 Kč
12. - 16. 8. 2024

KNIHOVNÍ
PŘÍMĚSTSKÝ
TÁBOR

Letní půjčovní doba knihovny 
od 01. 07. 2024 – 31. 08. 2024 

Půjčovna pro dospělé Půjčovna pro děti 
Po - Po 09:00 – 13:00 
Út 09:00 – 17:00 Út - 
St - St 09:00 – 13:00 
Čt 09:00 – 17:00 Čt 12:00 – 17:00 
Pá 09:00 – 12:00 Pá - 

V termínu od 22. 07. - 26. 07. 2024 
bude knihovna pro veřejnost uzavřena celý týden 

Internet a čítárna se studovnou 
- v provozní době ostatních oddělení.

Tipy na čtení:
Moravec, Martin: Marek Dvořák- mezi 
nebem a pacientem.

Jak vypadá práce 
doktora ve vrtulní-
ku? Na které vzlety 
nikdy nezapomene? 
Kdy měl při zásahu 
strach a co už by 
ve službě nechtěl za-
žít? Je to vyprávění, 
při kterém se občas 
tají dech. Chvílemi je 
dojemné a jindy vás 
naopak rozesměje. 

Taky vás naučí, že při první pomoci se není 
čeho bát, a možná i přiměje víc přemýšlet 
nad tím, co v životě děláte. Knižní rozhovor 
s lékařem letecké záchranky.
Klíma, Josef: Milost, pane prezidente.

Soubor kriminál-
ních povídek zná-
mého českého re-
portéra, který je 
považován za za-
kladatele investi-
gativní žurnalis-
tiky v Čechách. 
Texty jsou inspi-
rovány skutečný-
mi událostmi.

Brezovar, Igor: Velká jízda pokračuje - 
na motorce po šesti kontinentech.

V knize se s Igorem bu-
deme brodit mongol-
skými řekami, utopíme 
motorku, projedeme se 
po transsibiřské magis-
trále a zúčastníme se 
jurta párty. Dostaneme 
se do Japonska, bu-
deme spát v parcích, 
ochutnáme mořské 

řasy, ryby a sashimi, projedeme se kolem 
hory Fuji a podíváme se do legendárního 
Nagana. Po cestovatelské pauze se přesune-
me do USA, Anchorage na Aljašce, a prožije-
me americký sen, nádherné národní parky, 
Route 66…

Reid, Taylor Jenkins: 
Malibu v plamenech.

Malibu v plame-
nech je příběh o ne-
zapomenutelné noci 
v životě jedné rodiny: 
o noci, ve které si bu-
dou všichni muset 
vybrat, co si vezmou 
od lidí, kteří z nich 
udělali to, co jsou... a co 
jednou pro vždy hodí 
za hlavu.

Geislerová, Anna: Co tě nezabije.
Sbírka deseti po-

vídek o každodenním 
životě obyčejných lidí 
ukazuje, jak rozmanitá 
je společnost, ve které 
žijeme.

Leonard, Charlotte: Neohrožená.
Mladé herečce 

Hedwig se velkole-
pým způsobem podaří 
utéct od tyranského 
manžela. V Americe 
se z ní pod jménem 
Hedy Lamarrová stane 
přes noc hvězda a díky 
její kráse také ikona 
Hollywoodu. Muži jí 
leží u nohou - avšak 

o to, co říká, se téměř nikdo nezajímá. Aby 
přispěla k porážce Hitlera, vyvinula novou 
technologii, která později posloužila jako 
základ pro Bluetooth a wi-fi. Nápad krásné 
ženy však nikdo nebere vážně a na dlouhá 
léta tak upadá v zapomnění …

Dáša Ducháčová
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nového zázemí pečovatelské služby 

ě 

Suchý Důl - areál fotbalového hřiště

 od 14.00 hod soutěže o ceny, zábavné atrakce
od 14:45 hod vystoupení Mažoretek Spolku Suchodolských Žen

od 15:00 hod vystoupení folkové kapely CHVÍLE 
od 17:00 hod vystoupení spolku SPONA

 od 18:00 hod vystoupení country kapely SLAVEŇÁCI 
 od 21:00 hod vystoupení zábavové kapely NANOVOR

29.6. 2024 od 14.00 hod

15. 6. 2024 / 18.00 / Klášter Broumov, Sál Dřevník
The Blues Brothers  

22. 6. 2024 / 18.00 / Šonov, kostel sv. Markéty
ZUŠ Broumov, vystoupení nejlepších studentů 

29. 6. 2024 / 18.00 / Broumov, klášterní kostel sv. Vojtěcha 
Filharmonie Hradec Králové 
Dirigent Jan Miłosz Zarzycki (Polsko)

6. 7. 2024 / 18.00 / Teplice nad Metují  
kostel Panny Marie Pomocné
Czech Accordion Trio

13. 7. 2024 / 18.00 / Otovice, kostel sv. Barbory
Cracow Golden Quintet (Polsko)

20. 7. 2024 / 18.00 / Police nad Metují  
kostel Nanebevzetí Panny Marie
Ivo Kahánek, klavír / Miroslav Sekera, klavír
Bedřich Smetana: Má vlast

26. 7. 2024 / 18.00 / Broumov, klášterní zahrada
Recitál Malý princ open air 
Jan Cina, Kateřina Bohatová

27. 7. 2024 / 18.00 / Broumov, kostel sv. Petra a Pavla 
Daniela Hřebíčková, varhany 
Laureátka Mezinárodní soutěže  
Leoše Janáčka v Brně 2022

31. 7. 2024 / 18.00 / Vernéřovice, kostel sv. Michaela
Účastníci Letních hornových kurzů Broumov

3. 8. 2024 / 18.00 / Bezděkov nad Metují, kostel sv. Prokopa
Luca Benucci (Itálie) 
Ricardo Matosinhos (Portugalsko) 
Zuzana Rzounková (Slovensko) 
Jan Vobořil (Česká republika), lesní rohy 
Jana Goliášová, klavír

10. 8. 2024 / 18.00 / Martínkovice, kostel sv. Jiří a Martina
Päivi Väisänen, flétna (Finsko) / Jari Tyni, klavír (Finsko)

17. 8. 2024 / 18.00 / Božanov, kostel sv. Máří Magdalény
Simona Šaturová, soprán / Marek Kozák, klavír

24. 8. 2024 / 18.00 / Ruprechtice, kostel sv. Jakuba většího
Matthias Kirschnereit, klavír (Německo) 
Linda Yuan, vítězka soutěže Broumovská klávesa 2024

31. 8. 2024 / 18.00 / Klášter Broumov, kostel sv. Vojtěcha
Závěrečný koncert / Jihočeská komorní filharmonie 
Zuzana Rzounková, lesní roh

1. 5.–31. 8. 2024
19. ročník hudebního festivalu v kostelích Broumovska

= placené vstupné (vstupenky na www.zapoklady.cz)
Vstupné na většinu koncertů dobrovolné.
V

V

V

V

HLAVNÍ PARTNEŘI / ZA FINANČNÍ PODPORY:

GENERÁLNÍ PARTNER:

www.zapoklady.cz zapokladybroumovska
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Výstava

út–ne 10–18 hodin
čt 12–20 hodin

@gmuhk | galeriehk.cz

Velké nám. 139/140
500 03 Hradec Králové

vernisáž: 27/04/24 15:00

Jak sbírat umění: 
příběh Karla Tutsche
28/04/24–12/10/25
kurátorka: Petra Příkazská

Celovečerní film o Police Symphony Orchestra 
bude mít předpremiéru doma v Polici nad Metují

Zlomovou událostí v dosavadní exis-
tenci Police Symphony Orchestra je letošní 
uvedení celovečerního filmu Velký finále 
PSO, který mapuje život orchestru v obdo-
bí let 2019–2022. Od oslav desátých naro-
zenin ve vyprodané pražské Lucerně, kde 
se hudebníkům splnil jeden ze snů, přes 
útlum do ticha pandemie až po Velké finá-
le Smetanovy Litomyšle. Podaří se postavit 
šapitó a přijme pozvání Paul McCartney? 
A jde vůbec mezi tím vším najít cestu k rov-
nováze mezi osobním a pracovním životem, 
nadšením a dospíváním? Velký finále PSO je 
výpovědí o životě obyčejných mladých lidí, 
zapálených pro hudbu a odhodlaných plnit 
si své sny navzdory překážkám. Na před-
premiéru s koncertem můžete vyrazit  

6.  července  ve  21:30  na  sjezdovku 
Nebíčko v Polici nad Metují.

„Na uvedení filmu čekáme dva roky 
od posledního natáčecího dne, takže teď 
máme velkou radost a taky trochu trému, že 
se ta chvíle, kdy vyrazí do světa, nezadrži-
telně blíží. Od začátku jsme si přáli dvě věci 
– propojit projekce s živým koncertem a od-
startovat filmovou šňůru tam, odkud po-
cházíme,“ přibližuje plány Petra Soukupová, 
zakladatelka orchestru. „Myslím, že je to 
jedna z důležitých věcí, kterou film ukazu-
je – že i na malém městě, jako je Police nad 
Metují, mohou mít lidé velké sny. Takže teď 
se těšíme, až 6. července film uvidíme doma 
s těmi, kteří nás znají a podporují spoustu 
let.“

Co by to bylo za let-
ní kino bez dobrého pití 
a popcornu? Přestože 
sjezdovka, kde akce pro-
běhne, pojme tisíce divá-
ků, kapacita není neome-
zená, a tak doporučujeme 
pořídit si svou vstupenku 
včas. V prodeji je najdete 
online na GoOutu, více 
informací pak na webu 
www.policesymphony-
orchestra.cz nebo sociál-
ních sítích. 

Rodným krajem č. 68
Vychází 68. číslo časopisu Rodným 

krajem, který je opět vrchovatě naplněný 
články o místní historii, zajímavých osob-
nostech nebo pozoruhodných kulturních 
událostech.

Připomeneme 
si, kde v Hronově 
stával rodný dům 
Heleny a Josefa 
Čapkových, bude-
me pátrat po zmi-
zelých meznících 
k ř e š o v s k é h o 
opatství, spolu 
s našimi před-
ky se zahledíme 
na noční oblohu, 
kde se v minulých 

staletích objevovaly různé neobvyklé ast-
ronomické výjevy. Letos si také připomí-
náme kulatá výročí narození významných 
osobností: Petra Birona, vévody kuronské-
ho, nebo Bedřicha Smetany i třeba stoleté 
výročí od otevření první turistické chaty 
na Turově. Samozřejmostí je přehled kul-
turního dění v regionu, nové literární pro-
dukce a nechybí dětská příloha s povede-
ným komiksem.

To vše a mnohem více nabízí nové číslo 
Rodného kraje.

K dostání je od začátku června na ob-
vyklých výdejních místech.

Redakční rada Rodným krajem

Vlastivědný sborník kraje Aloise Jiráska,
Boženy Němcové a bratří Čapků

68/2024
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MUZEUM PAPÍROVÝCH MODELŮ A MUZEUM STAVEBNICE MERKUR
Pomalu se blíží hlavní turistická sezóna. 

Kromě všech dalších příprav čekají na ná-
vštěvníka od června i nové akvizice v obou 
expozicích.

Začneme u té starší: na podzim loňské-
ho roku získalo Muzeum papírových mode-
lů darem úžasný model školy v Bradavicích. 
Dovolím si tady model i bradavickou školu 
představit.

Škola čar a kouzel v Bradavicích (zkrá-
ceně Bradavice) je kouzelnické škola v pří-
bězích o Harry Potterovi..

Byla založena před více než tisíci 
lety čtyřmi největšími čaroději své doby: 
Godrikem Nebelvírem, Helgou z Mrzimoru, 
Rowenou z Havraspáru a Salazarem 
Zmijozelem (který potom Bradavice opus-
til). Heslem školy je Draco  dormiens  nu-
nquam titillandus – „Nikdy nelechtej spící-
ho draka“. Škola je rozlehlá, stojí na skále 
nad jezerem někde ve Skotské vysočině. 
Mudlům se díky kouzlu jeví jako zřícenina 
a bojí se tam chodit. Studenti se do školy 
dostanou vlakem, který odjede 1. září z ná-
draží King´s Cross vždy v jedenáct hodin 
z nástupiště 9 a ¾.

V loňském roce získalo Muzeum papí-
rových modelů model této jedné z nejslav-
nějších škol světa. Model roku 2012 slepil 
pan Nedoma společně se svými dětmi. 
Předlohu různě dohledal volně na interne-
tových stránkách. Po více jak deseti letech 

přestaly Bradavice už sloužit svému původ-
nímu účelu a pan Nedoma vyřešil ono ne-
rudovské „kam s ním“ lakonicky: nabídl ho 
Muzeu.

U nás pak prošlo všeobecnou kontrolou, 
malými úpravami a opravami a nakonec 
rozsvítilo expozici architektury. A rosvítilo 
skutečně, protože model je vybaven vlast-
ním osvětlením.

Pozorný návštěvník si v Muzeu může 
prohlédnout školu doslova centimetr 
po centimetru. Pozornosti samozřejmě ne-
unikne vrba mlátička (odborně vrba mláti-
vá). Ta chrání vchod do Chroptící jeskyně. 
Ke vchodu se ale nikdo nedostane snadno. 
Kdykoli se k Vrbě přiblíží a nedotkne se 
správného místa na jejím kmeni, začne se-
bou vrba házet na všechny strany.

Dalším nepřehlédnutelným místem je 
famfrpálové hřiště, místo mnoha legen-
dárních školních utkání. Nejstarší zmínka 
o famfrpálovém hřišti je ze 14. století. Už 
tenkrát bylo oválného tvaru pět set stop 
dlouhé a osmdesát stop široké s malým cen-
trálním kruhem uprostřed.

Samozřejmě 
najdete v Muzeu 
najdete jak 
Hodinovou, tak 
i Astronomickou 
věž nebo Velkou síň.

Muzeum stavebnice Merkur se od červ-
na bude chlubit novým velkým modelem. 
Pan Karel Folprecht pro expozici vymyslel 
a sešrouboval model jedné z nejvýznamněj-
ších pražských staveb: Tančící dům. Model 
je dlouhý téměř dva metry a vysoký 120 
centimetrů. Práce panu Folprechtovi trvala 
skoro půl roku a výsledek stojí za to.

Předlohou pro tančící dům, který vzni-
kl v architektonickém ateliéru Franka 
Gehryho, který jej navrhl společně s Vlado 
Milunićem. Budova je také přezdívaná 
Ginger a Fred s odkazem na slavný taneční 
pár Fred Astaire a Ginger Rogersová. Tato 
přezdívka údajně vznikla již v architekto-
nické kanceláři. Snad původně jako vtip na-
rážející na tvar skleněné věže připomínající 
tanečnici.

Zajímavou historii má i místo na vltav-
ském nábřeží, kde budova stojí. Původně 
tady stával činžovní dům, který byl zničen 
zásahem americké bomby při bombardován 
í Prahy 14. února 1945. Roku 1963 bylo roz-
hodnuto o zástavbě proluky, ale až do 90. let 
minulého století nebyla na tomto místě žád-
ná stavba realizována. Merkurovský Tančící 
dům je ve své důstojnosti snad ještě krás-
nější, než pražský originál.

Kromě toho obě Muzea nabízejí pro ob-
jednané skupiny jak komentované prohlíd-
ky expozice, tak trvá stálá nabídka tvoření 
pro školní i mimoškolní skupiny nebo mož-
nost realizace projektových dnů.

Anebo prostě jen prohlídku expozic 
dvou unikátních muzeí, kde může každý 
návštěvník obdivovat dokonalý um lidských 
rukou.

Pavel Frydrych
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Petr Samek PROMěNY
Výstava obrazů
Zelený domeček, Police nad 
Metují (Tyršova 345)
Vernisáž: 23. 5. od 18 hodin

Malíř Petr 
Samek pat-
ří bezesporu 
ke stálicím 
regionální vý-
tvarné scény. 
A jeho tvorba 
přesahuje hra-
nice regionu 
i státu. Stačí 
se jen podí-
vat, kde všu-
de byly jeho 

obrazy k vidění: Švédsko, Německo, 
Polsko, Rakousko, Švýcarsko, Kuvajt nebo 
Spojené arabské emiráty. Z českých třeba 
v Hradci Králové, Brně, Praze, Trutnově, 
Českých Budějovicích, Olomouci nebo 
Vyškově. A samozřejmě v rodném Náchodě. 
Nezapomenutelná byla jeho výstava 
v Muzeu války 1866 v Chlumu u Hradce 
Králové, kde roku 2016 ke 150. výročí bit-
vy u Chlumu vystavil patnáctidílný cyklus 
obrazů.

Základní inspirace pro jeho tvorbu je 

v podstatě klasická: krajina, člověk a žena. 
Ale díky expresivnímu pojetí vznikají díla, 
kde je realita inspirace mírně potlačena 
a povrch se dostává vlastní požitek bez 
ohledu na jakékoliv konvence. Samotná 
realita je často deformována, čímž zvyšuje 
efekt požitku.

Petr Samek v letošním roce oslaví vý-
znamné životní jubileum. Ale výstava na-
zvaná „Proměny“ není bilanční, ani si nekla-
de za cíl retrospektivně představit autorovu 
tvorbu. Právě naopak: zaměřuje se na jednu 
„dějovou linku“ Samkovy tvorby. V ní je ab-
solutním centrem asi nejstarší umělecká in-
spirace, kterou je žena. Petr Samek so svých 
pláten vtiskává nejen ženu jako umělecký 
objekt, ale doplňuje ji o své prožitky a vzpo-
mínky a je jen a jen na návštěvníkovi výsta-
vy, zda dá přednost samotné ženě, nebo se 
zaměří na autora. S trochou nadsázky lze 
konstatovat že na výstavě „Proměny“ je to 
půl na půl.

Vernisáž hudebně doprovodí Petr 
Brunner na flétnu.

Výstavu pořádá v rámci projektu Nová 
Terasa 2024 spolek Apeiron s podporou 
Města Police nad Metují a Merkur Police 
o.p.s.

Novou Terasu 2024 podporují: GLOR 
CZ, ELPOL Police, Květinářství U Petry 
a Ubytování Bělý 70.

Otevřeno denně 9:00 – 17:00.
Vstupné dobrovolné.

Výstava potrvá do 23. 6.
facebook.com/petr.samek.169

ART PETR SAMEK / contorta@centrum.cz
facebook.com/apeironzs

MUZEUM NÁCHODSKA  
POLICE NAD METUJÍ - červen 2024

Objekty muzea:
Objekty Muzea Náchodska 

v Polici nad Metují jsou 
v červnu pro veřejnost ote-
vřeny od úterý do neděle 
od 9.30 do 12.00 a od 13.00 do 17.00. V benediktinském kláš-
teře si můžete prohlédnout zámecky pojatou expozici opato-
va bytu se soukromou kaplí a také dvě moderní audiovizuální 
expozice o historii regionu. Od 7. června je zde k vidění navíc 
genealogická výstava nazvaná Putování za předky. Ve Staré 
škole Dřevěnce vás zase čeká expozice zaměřená na ukázku 
dějin školství. 

Akce a výstavy:
PUTOVÁNÍ ZA PŘEDKY
Kdy: 7. června až 30. září 2024
Kde: Klášter v Polici nad Metují
Vernisáž proběhne ve čtvrtek 6. června 2024 od 17 hodin

Muzeum Náchodska a Česká genealogická a heraldická 
společnost v Praze z.s. vás společně zvou na výstavu Putování 
za předky, která bude k vidění v prostorách benediktinské-
ho kláštera v Polici nad Metují od 7. června do 30. září 2024. 
Přijďte si prohlédnout panelovou výstavu, na které se dozvíte 
informace o zdrojích k tvorbě rodokmenu, rodokmenových 
grafech či heraldických znacích. 

PUTOVÁNÍ ZA PŘEDKY

7. 6. až 30. 9. 2024
Klášter v Polici nad Metují
(vernisáž proběhne 6. 6. od 17 hodin)

Genealogická výstava o zkoumání rodového původu, 
tvorbě rodokmenů a heraldických znacích

Více informací naleznete na 
www.muzeumnachodska.cz a Facebooku



15Polický měsíčník ČERVEN 2024

kUltUra

Kaple Zvěstování Panny Marie v Náchodě
Nevysoký plhovský vršek je pro svůj 

tvar od nepaměti nazýván Hrobek. Když 
v roce 1680 vypukl v Náchodě mor a byly 
zakázány pohřební průvody na hřbitov 
ve Starém Městě, byli mrtví z okolí sváže-
ni povozem právě sem. Povinnost postarat 
se o ně měl majitel plhovského poplužního 
dvora Tomáš Průša z Ritteršperku. Ten pak 
nechal uprostřed nového hřbitova vztyčit 
dřevěný kříž s plechovým obrazem Panny 
Marie.

V letech 1717 až 1718 nechal na tomto 
místě vystavět vlastním nákladem krásnou 
barokní kapli Zvěstování Panny Marie zá-
mecký kapelník Mikuláš Josefů. Plechový 
obraz z dřevěného kříže v ní byl umís-
těn a stal se předlohou pro oltářní obraz 
malovaný na plátně plhovským malířem 
Adolfem Štěpánem. 

V roce 1722 došlo k úpravám okolí. Byla 
vysázena lipová alej ohraničující tehdejší 
hřbitov, před kaplí byla postavena kamenná 

terasa a o několik let později vztyčen dře-
věný kříž.

Ani tato kaplička neušla císařským 
reformám. Na základě dekretu byla roku 
1786 zrušena a o rok později prodána 
ve veřejné dražbě za 46 zlatých náchodské-
mu purkmistrovi Matěji Dydákovi. Zvonek 
zakoupila obec Lipí, která jej vlastní dod-
nes. Jmění v hodnotě 900 zlatých bylo pře-
vedeno děkanskému kostelu sv. Vavřince.

Roku 1823 byla sepsána žádost o zno-
vuotevření kaple. Úřední jednání trvala 
dlouhých 11 let, než mohla být kaple slav-
nostně vysvěcena náchodským děkanem 
P. Kašparem Lukavským.  Při této příleži-
tosti věnoval kapli náchodský magistrát 
bývalý popravčí zvonek z roku 1569, který 
však puknul a v současné době je vysta-
ven ve stálé expozici Muzea Náchodska 
v Broučkově domě. 

Dřevěný kříž před kaplí nahradil roku 
1862 litinový, zasazený do pískovcového 

podstavce, darovaný lékár-
níkem Františkem Seidlem. 
Nově pořízený zvon z roku 
1897 či později pořízený zvon 
"umíráček" byste dnes v kap-
ličce hledali marně. Oba byly 
za 2. světové války zrekví-
rovány. Zvonovinu totiž po-
třeboval německý vojenský 
průmysl na zbraně. Z českých, 
moravských a slezských kos-
telů, zvonic i kapliček tak bylo 
sňato na dvanáct a půl tisíce 
zvonů, cimbálů, které tradič-
ně odměřovaly čas, či "umí-
ráčků". Ty, které válku přežily, 
byly zavěšeny na německé 
chrámy.  Pozdější rozhodnu-
tí vedlo k tomu, že všechny 
zvony, které bylo možné vrá-
tit, byly z německých kostelů 
sneseny a odvezeny do do-
movských farností (v Polsku 
a České republice). Na mnoha 
místech však chybí dodnes.

Od roku 1958 patří kaple 
mezi chráněné kulturní pa-
mátky ČR.   

Mgr. Blanka Nešetřilová

Koncert Boni pueri
Světově proslulý chlapecký sbor Boni pueri vystoupí v úterý 11. červ-

na od 18 hodin v Divadle J. K. Tyla v Červeném Kostelci. V nabitém kon-
certním programu našli místo pro benefiční vystoupení pro Hospic Anežky 
České.

Diváky čeká pestrý repertoár 
nejrůznějších hudebních žánrů do-
plněný o nápaditou choreografii. 
Vstupenky je možné pořídit pro-
střednictvím informačního centra 
Červený Kostelec, Nové Město nad 
Metují, Náchod, Hronov, Police nad 
Metují, Česká Skalice a CA Toma 
Úpice.

Vstupné: 300 Kč / 150 Kč

Náboženská obec církve československé 
husitské pro Vás připravila další 

KONCERT PRO RADOST, 
který se uskuteční 

ve čtvrtek 27. června 2024 
v 18 hodin.

Připravíme hezký zážitek a těšíme se na Vás.
Za NO CČSH Police nad Metují

Jaroslav Trojtl

Více informací naleznete na www.muzeumnachodska.cz a Facebooku

NOC KOSTELŮ

7. června 2024
Klášter v Polici nad Metují

Vstup zdarma

17.00–19.00
Volné prohlídky nových 

multimediálních expozic

19.00–21.00 
Komentovaná prohlídka kostela, 

kláštera a opatova bytu

Noc kostelů
Kdy: 7. června 2024 od 17 do 21 hodin
Kde: Klášter v Polici nad Metují
Vstupné: Zdarma

I v letošním roce se ve spolupráci 
s Římskokatolickou farností Police nad 
Metují připojíme k festivalu Noci kostelů. 
V pátek 7. června tak budete moct od 17 
do 19 hodin navštívit multimediální expo-
zice v benediktinském klášteře v Polici nad 
Metují a od 19 do 21 si užít večerní komen-
tovanou prohlídku s Mgr. Janem Tůmou. 
Vstup na akci i celý program je ZDARMA.
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PETROVICKÉ ZATÁČKY
sobota 10. 8. 2024  
od 13:00 hodin

Police nad Metují

START 
- kruhový objezd 
u parkoviště P+R, první 
ze směru od Hronova

13:00 – 15:30 in line bruslení pro širokou veřejnost, možnost zapůjčení koloběžek KOSTKA, volné 
užívání celé komunikace pro jízdu na čemkoliv poháněném vlastní silou (brusle, koloběžky, jízdní kola, 
skateboardy, longboardy atd.)
14:00 – 15:30 prezentace pro závod 15:45 - starty dětských kategorií
od 16:45 - starty dospělých kategorií – vyhlášení výsledků bude nejpozději do 60 - ti minut po dojetí 
poslední kategorie
20:00 – obnovení provozu na komunikace

Každoroční akce spojená s uzavírkou komunikace mezi kruhovým objezdem v Polici nad Metují a křižovatkou Na Mýtě. 
Přijďte se svézt na čemkoliv poháněném vlastní silou a využijte možnosti brázdit silnici v délce 4 km bez aut!!! Součástí 
akce budou hobby závody na koloběžkách všeho typu pro účastníky všech generací. Po ukončení závodů slosování 
zúčastněných o několik koloběžek. Podmínkou výhry je absolvování trati v celé délce pro jednotlivé kategorie.
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POLICKÁ KULTURA 2024 

POLICKÉ 
ROZMARNÉ  LÉTO

POLICE NAD METUJÍ

Provozní doba Informačního centra Police nad Metují: pondělí - pátek: 8:30 - 11:30 a 12:00 - 17:00, sobota  a svátky: 8:30 - 15:00.

pellyho domy

VSTUPENKY ON-LINE NA WWW.PELLYHODOMY.CZ

Koupaliště

GLAD FOR TODAY 
Pátek 12.7. 2024 od 19:00
/ koncert
Mladá čtveřice z Hradce Králové Glad for Today těší publikum svou 
kytarovou energií už deset let. Nabízí hudbu plnou zpěvných melodií 
a   náladu s lehkým melancholickým nádechem, která skvěle doplní 
atmosféru posledních paprsků letního slunce. Do regionu se rádi vrací 
po dřívějších vystoupeních mimo jiné na Broumovské kytaře. Nestihli 
jste je na letošních United Islands nebo Rock for People? 
Tak si je nenechte ujít právě v Polici.   
   Vstupné: 190 Kč

DAVID POMAHAČ & JÁCHYM POMAHAČ
JASA 
Středa 14.8. 2024 od 19:00
/ koncert
Křehký písničkář (působil ve skupinách Kieslowski, Bez peří, Houpací 
koně, kapela Xaviera Baumaxy) s duší rockera a něžný rocker v pozici 
písničkáře. V Polici se představí se svým synem Jáchymem. 
Společně s nimi vystoupí JASA, manželské duo z Broumovska 
Jan a  Sabina Starobovi, aby navázali na společné koncertování 
s Davidem Pomahačem během jeho broumovské hudební rezidence.

   Vstupné: 190 Kč

SWINGOVÉ ROZLOUČENÍ S PRÁZDNINAMI

TANČÍRNA S 
PRIMA JAZZ BANDEM
Sobota 31.8. 2024 od 19:00
/ koncert
Hudební a taneční večer v rytmu swingu. 
Swingová kapela pojící třináct hudebních nadšenců a  profesionálů 
z Náchodska a Broumovska. Prima Jazz Band upoutá zejména pestrostí 
různých forem tanečního i koncertního swingu občas říznutého svěží 
latinou či osobitě zpracovaným coverem.   
   Vstupné: 190 Kč

Prodej vstupenek na vybrané pořady v Informačních centrech v Polici nad Metují, Hronově, Náchodě, na www.pellyhodomy.cz 
Prostory konání akcí a pokladny jsou veřejnosti otevřeny již hodinu před začátkem.

Terasa Pellyho domy

KJ SAX  
Středa 7.8. 2024 od 19:00
/ koncert
Fenomenální saxofonistka KJ Sax, vlastním jménem Kateřina 
Janečková, rodačka z Náchoda, dvanáct let hrála v Police Symphony 
Orchestra. Díky svojí explozivní energii a vřelému interaktivnímu 
přístupu se vyšvihla během dvou let na špičku českého zábavového 
programu. Přijede opět po dvou letech roztančit naší terasu.  

   Vstupné: 190 Kč

ROZÁLIE HAVELKOVÁ  
Čtvrtek 22.8. 2024 od 19:00
/ koncert
Rozálie je zpěvačka, herečka, tanečnice, dcera herce a zpěváka 
Ondřeje  Havelky. Je zároveň akordeonistkou,  se syrovým projevem 
a texty, v nichž kombinuje dryáčnický šanson s cynickou romantikou. 
Předloni byla zařazena do užší nominace Cen Anděl v kategorii 
Objev roku.
   Vstupné: 190 Kč

Letní kino

LETNÍ FILMOVÉ STŘEDY  
Připravujeme tradiční letní filmová promítání na víceúčelovém sportovišti 
v Polici nad Metují. Program bude zveřejněn v průběhu června. 
Můžete se těšit na hvězdy stříbrného plátna pod hvězdnou letní oblohou 
a s občerstvením v místním baru.

Na koncertech a v letním kině bude pro návštěvníky zajištěno občerstvení.
Vstupenky je možné zakoupit v předprodeji na obvyklých místech, 
nebo on-line (viz QR kód).
Kapacita míst Terasy Pellyho domů je omezena, proto si vstupenky zajistěte včas.
V případě nepříznivého počasí se koncerty na Koupališti a na Terase Pellyho 
domů budou konat na sále Pellyho domů.

informace

Jste vyznavači léta? A chtěli byste si vychutnávat kulturu i na neobvyklých místech v Polici?  Právě pro vás 
jsme pro letošní léto nachystali program nejen na oblíbené terase Pellyho domů, ale letos v premiéře i na 
polickém koupališti. Přijďte se brouzdat hudebními žánry, vlnit rytmy léta a oslavovat barvy prázdnin. Sukně a 
slamáky tentokrát nezůstanou doma na polici.

kUltUra
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POLICKÁ KULTURA 2024 

PODZIM / ZIMA POLICE NAD METUJÍ

Provozní doba Informačního centra Police nad Metují: pondělí - pátek: 8:30 - 11:30 a 12:00 - 16:00, sobota  a svátky: 8:30 - 11:30.

pellyho domy

VSTUPENKY ON-LINE NA WWW.PELLYHODOMY.CZ

DIVADLA

BERLÍN BERLÍN  Divadlo bez zábradlí

Neděle 15.9. 2024 od 19:00   / Kolárovo divadlo
Francouzská komedie, odehrávající se v atmosféře 80. let a rozděleného 
Berlína, plná nečekaných zvratů, vtipných dialogů a inteligentního humoru, 
v nichž se smích mísí s napětím. Dva mladí milenci, cesta za svobodou a byt 
plný špionů… 
Hrají: Dana Morávková, Karel Heřmánek ml., Jiří Hána…

Vstupné:  předprodej 470 Kč / na místě 510 Kč

TŘI VETERÁNI Indigo company

Neděle 6.10. 2024 od 16:00   / Kolárovo divadlo
Fimfárum. Úžasná knížka pohádek Jana Wericha. Patrně nejznámější je 
příběh tří vysloužilých vojáků. Pomocí tří kouzelných darů (harmoničky, 
klobouku a měšce), které dostali od hodných skřítků, napraví hamižnou 
princeznu a sami zjistí, v čem je vlastně to pravé lidské štěstí.

DĚTSKÉ PŘEDSTAVENÍ  - pro děti od 6 let

Vstupné:  předprodej 130 Kč / na místě 170 Kč

1 000 TVÁŘÍ ADINY   Městské divadlo Mladá Boleslav

Pátek 11.10. 2024 od 19:00   / Kolárovo divadlo
Autorská inscenace sledující život hvězdy českého fi lmu, který byl plný 
úspěchů a zklamání. Adina Mandlová se narodila v Mladé Boleslavi patřila 
mezi nejslavnější české fi lmové herečky první republiky. Jaká ve skutečnosti 
byla? Na veřejnosti považována za femme fatale, v soukromí často nešťastná 
a osamělá.

Vstupné:  předprodej 360 Kč / na místě 400 Kč

PRINCEZNA NA OCET Indigo company

Neděle 20.10. 2024 od 16:00   / Kolárovo divadlo
Bylo, nebylo, byla jedna princezna Josefínka, třináctá dcera pana krále. Ta, 
na kterou už nezbyl vůbec žádný ženich ani věno a ona měla zůstat doma 
na ocet. Ale copak to jde, aby princezna byla na ocet? Přĳ ďte se podívat na 
původní českou pohádku s odvážnými dívkami, veselými čerty a spoustou 
písniček.  

DĚTSKÉ PŘEDSTAVENÍ  - pro děti od 4 let

Vstupné:  předprodej 130 Kč / na místě 170 Kč

MUŽ MOJÍ ŽENY Divadlo Na Fidlovačce

Úterý 29.10. 2024 od 19:00   / Kolárovo divadlo
Vtipná a svižná komedie, herecký koncert dvou našich nejpopulárnějších 
herců. Celých pět let dokáže jedna žena klamat dva muže. Jeden o druhém 
přitom nemají ani tušení a věří, že jsou pro svou lásku tím jediným vyvoleným. 
Jednou ale všechno praskne a oba se setkávají, aby situaci po chlapsky 
vyřešili.  Hrají: David Novotný, Michal Dlouhý

Vstupné:  předprodej 450 Kč / na místě 490 Kč

Prodej vstupenek na vybrané pořady v Informačních centrech v Polici nad Metují, Hronově, Náchodě, na www.pellyhodomy.cz 
Prostory konání akcí a pokladny jsou veřejnosti otevřeny již hodinu před začátkem.

STAND UP „TROJJEDINÁ“ – ADÉLA ELBEL 
Úterý 12.11. 2024 od 19:00  / Kolárovo divadlo
Adéla Elbel je stand-up komička a moderátorka, pravidelně vystupuje 
s pořadem Na stojáka a v televizním pořadu Comedy club. A žĳ e 
život, jak nejlíp dokáže. Ale protože to občas zas tak dobře nedokáže, 
dala vzniknout svému stand up pořadu, ve kterém mluví o tom 
nejpodstatnějším – tedy sama o sobě. Tuhle one woman show nechcete 
propásnout!

Vstupné:  předprodej 250 Kč / na místě 290 Kč

ŠÍPKOVÁ RŮŽENKA    Divadlo Drak
Pátek 15.11. 2024 od 16:00   / Kolárovo divadlo
Maňásková groteska na motivy nesmrtelné pohádky. Inscenace inspirovaná 
jednou z vůbec nejslavnějších klasických pohádek, Šípkovou Růženkou. 
Tento známý příběh o krásné královské dceři stižené kletbou provokuje svou 
metaforičností a obrazivostí, pro loutkové divadlo je jako stvořený. 
Díky své vrstevnatosti navíc dokáže oslovit jak diváky v raně školním věku, 
tak i ty starší.  

DĚTSKÉ PŘEDSTAVENÍ  - pro děti od 6 let
Vstupné:  předprodej 130 Kč / na místě 170 Kč

OTEC   Indigo company

Úterý 17.12. 2024 od 19:00   / Kolárovo divadlo
Dojemná a současně vtipná tragikomedie o jednom smutném fenoménu naší 
doby – o Alzheimerově chorobě. Hra psaná z pohledu muže, jenž je tímto 
neduhem postižen. Jednotlivé scény se vzájemně popírají, postavy mají více 
podob a příběh se skládá nepřímo, skoro až detektivně... Proč má uprostřed 
odpoledne pyžamo? A co dělá v jeho kuchyni ten cizí člověk s kuřetem?

Hrají: Jan Vlasák, Aleš Procházka, Veronika Gajerová…
Vstupné:  předprodej 400 Kč / na místě 440 Kč

KONCERTY
IVAN MLÁDEK
A BANJO BAND IVANA MLÁDKA
Pátek 6.9. 2024 od 19:00  / sál Pellyho domů
koncert s humornými výstupy
Legendární český bavič Ivan Mládek a jeho Banjo Band zahrají 
svoje nejznámější hity, prokládané humorným mluveným slovem a 
vystoupením komiků známých z Čundrcountry show. Přĳ ďte si s nimi 
naživo zazpívat Jožina z bažin, Prachovské skály a další nestárnoucí 
songy!  

Vstupné:  předprodej 450 Kč / na místě 490 Kč

VÁNOČNÍ KONCERT PRIMA JAZZ BANDU 
Sobota 14.12. 2024 od 19:00  / Kolárovo divadlo
Prima Jazz Band letí vzhůru ke hvězdám a tentokrát cílí na tu vánoční. 
Přĳ ďte se zaposlouchat do houpavých rytmů swingu a náruživých 
synkop! Připraví pro vás příjemnou atmosféru provoněnou kouzlem 
nadcházejících vánoc. 

Vstupné:  předprodej 300 Kč / na místě 340 Kč

kUltUra
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INFORMAČNÍ CENTRUM 

Krásné počasí je tu a léto také, takže hurá 
do přírody. Policko a okolí skýtá nespočet 
krásných míst, která stojí za vidění. Vítáme 
v infocentru všechny – turisty i místní, 
kteří potřebují s čímkoliv poradit, pomoct 
nebo cokoliv doporučit. Nabídku upomín-
kových předmětů, knih a map máme vel-
kou. 

NOVINY 
V infocentru jsou k dostání noviny Letní 
Broumovsko plné novinek z broumov-
ského regionu a tipů na výlet. Stavte se pro 
ně. 

Muzeum Náchodska vydalo Náchodské 
muzejní noviny (jaro 2024), ve kterých se 
dočtete o novinkách v muzeích, o akcích  
a výstavách, dětské výstavě rodiny Bar-
toňů, muzejních kufřících nebo jak mu-
zeum pečuje o své písemné poklady.  

KALENDÁŘ AKCÍ 
Pokud byste se rádi dozvěděli, jaké akce se 
chystají na léto, podzim i zimu, tak Vám 
můžeme posloužit brožurou Kalendář akcí 
2024, kde jsou vypsány všechny akce ve 
všech obcích a městech našeho regionu až 
do konce roku. 

NOVINKY V PRODEJI 
Kniha Jana Záliše a Dagmar Hees Anton 
Schmitt Krajiny lidských osudů. Pojednává 
o starostovi obce Lachov, kupci, podporo-
vateli kulturního a spolkového života a váš-
nivém fotografovi Antonu Schmittovi.
Kniha je plná krásných dobových fotografií 
sto let starých. Prodejní cena 350 Kč.

Lžičky z FIMO hmoty v pestrých barvách  
a s různými motivy od paní Zálišové  
z Broumova, prodejní cena 110 Kč. 

Medy od Včelařství Šnajdrovi Žďár nad Me-
tují. Malý (květový nebo pastový) 280 g za 
prodejní cenu 100 Kč, a velký (květový 
nebo pastový) 950 g za prodejní cenu 260 
Kč. 

Stavebnice Merkur v různých druzích, 
např. mini buldozér za 140 Kč, mini loďka 
za 130 Kč, těžní zařízení -  pumpa za 180 Kč, 
buggy z 320 Kč a biplane (letadlo) 
za 320 Kč. 

QUESTY 
Pokud chcete zabavit děti a zároveň se 
dozvědět i něco zajímavého, doporučujeme 
absolvovat jeden z našich dvou questů. 
Kratší Polický quest Vám zabere cca 1  

hodinu a provede Vás zajímavými místy 
v Polici nad Metují. S delším, Polickým  
questem Po stopách lesních skřítků  
a vodních víl aneb s Metujkou a Vilémem.  
Polickem projdete nejenom město, ale  
vydáte se i do okolní přírody. Délka questu 
je cca 5 km a zabere vám 2 hodiny. Pro 
menší děti máme připravenou hru po 
městě s obrázky pana Jaroslava Soumara, 
kdy při procházce městem odpovídají na 
otázky, zapisují si je a na konci vyluští  
tajenku. Na konci každého questu Váš čeká 
tajenka a zasloužená odměna. Stavte se 
v infocentru pro letáčky s questem a mapu 
pro hru po městě. 

SLAVNOSTNÍ ODHALENÍ  
A SVĚCENÍ POUTNÍHO  
KAMENE NA CESTĚ DO  
SANTIAGA DE COMPOSTELA 

V Polici nad Metují před hřbitovem se 
bude instalovat poutní kámen. Proč? Police 
nad Metují je součástí Svatojakubské cesty! 
Svatojakubská cesta je název historické 
sítě dvanácti poutních cest, které vedou  
ke hrobu svatého Jakuba Staršího v kated-
rále v Santiagu de Compostela ve španělské 
Galicii. Slavnostní odhalení a svěcení  
zmíněného polického poutního kamene 
proběhne v sobotu 29. 6. Více informací 
bude uvolněno v průběhu června na našich 
profilech sociálních sítí. 

OTEVÍRACÍ DOBA 
INFOCENTRA V ČERVNU: 
Po – Pá 8:30-11:30, 12:00-17:00 hod. 
So  8:30-11:30, 11:30-15:00 hod. 

UPOZORNĚNÍ OHLEDNĚ 
REZERVACÍ VSTUPENEK 
Vstupenky rezervujeme standardně na je-
den týden. Pokud si u nás zarezervujete 
vstupenky pár dní před představením 
(právě ten týden a méně), a chtěli byste si 
vstupenky zakoupit až na místě v Kolárově 
divadle, platí pro Vás cena za vstupenky na 
místě, nikoliv ta z předprodeje. Tak na to 
prosím myslete, a pokud chcete ušetřit, 
stavte se pro vstupenky před představe-
ním v infocentru v jeho otevírací době. 

kUltUra
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O jednom zajímavém místě v Polických stěnách
V kalendáři na rok 2022, vydaném Institutem regionální pa-

měti, byla uveřejněná následující fotografie. Byl u ní krátký text, 
který cituji: „Pod hřebenem stěn, nedaleko Koruny, se skalními hři-
by za zády, stávaly ještě v meziválečném období sloupy se svatými 
obrázky a pod nimi odpočívadlo. Místo už nepamatují ani nejstarší 
starousedlíci“. 

A právě tento text mě přivedl na myšlenku pokusit se ono místo 
nalézt. Možná ještě nějaký pamětník žije, ale určitě existují jiní pa-
mětníci, a ti tu zaručeně po celou dobu zůstali. Jsou to skály, které 
jsou na pozadí fotografie. I na nich musel zapracovat zub času, ale 
rozhodně se nemohly změnit k nepoznání. Navíc je v popředí po-
měrně zřetelná široká cesta. Už to je prvním vodítkem, které na-
značuje, že celý objekt byl dobře přístupný. Přímo se nabízelo, že 
by mohl být někde na vambeřické cestě. Nejprve jsem prohledal 
archiv a našel tam dvě další fotografie stejného místa. První není 
datována, je na ní velká skupina lidí a skály v pozadí jsou krásně 
zřetelné. Druhá je z roku 1928 a na její zadní straně jsou napsána 
jména některých osob. Možná tam někdo objeví i své předky, pro 
zajímavost proto ta jména uvádím: Adolf Švorčík, Josef Kohm, Karel 
a Amálie Červenkovi, Josef a Jarmila Krestovi, František Hornych 
a Josef a Jarmila Kulhánkovi. 

A když už to vypadalo, že bude třeba projít celou vambeřickou 
cestu od Slavného až k Veverce, pomohla mi náhoda. Paní učitelka 
Anna Selicharová mi před nějakou dobou zapůjčila vzácné album 
autorů Josefa Zídky a Josefa Téra pod názvem „Machovsko“. A tam 
jsem objevil další fotografii, na které jsou vidět svaté obrázky, skály 
v pozadí i široká cesta v popředí. Ale je tam i něco jiného – úpl-
ně napravo je zřetelný kříž. A to už by mohlo být nadějné. Přímo 
ve stěnách jsou totiž na vambeřické cestě pouze dva kříže. První je 
Pánův kříž a druhý Machovský kříž. Po stále ještě neznámém mís-
tě jsme pátrali společně s Oldou Jenkou, a tak jsme se soustředili 
na oba kříže. A najednou všechno vypadalo jednoduše. Nic ale není 
tak jednoduché, jak na první pohled vypadá. 

Nejprve se krátce zmíním o Machovském kříži. Ten byl posta-
ven v roce 1859, tak jak dokládá nápis na jeho zadní straně. Stojí 
stále na stejném místě. Na vrcholu je kříž se sochou Ježíše Krista, 

v době pátrání bohužel s utrženou rukou. Samotné hledání v okolí 
Machovského kříže skončilo neúspěchem, protože na protější stra-
ně od cesty skály sice jsou, ale vůbec se nepodobají těm, které jsme 
hledali. 

A jak je to s Pánovým křížem? Nejprve opět trochu historie. 
Pánův kříž byl postaven v roce 1827 na poutní cestě do Vambeřic. 
Zasloužil se o to Ignatz Mengeman, polický nadlesní (proto také 
dříve užívaný název Oberfořtův kříž) spolu s lesním Franzem 
Vítkem ze Slavného. Miroslav Pichl se o Pánově kříži krátce zmiňu-
je v prvním díle své knihy o Polici nad Metují, kde vedle fotografie 
je i kresba kříže od malíře Adolfa Kašpara, který v Polici pobýval 
v roce 1924. Ale to je omyl, protože kresba neznázorňuje Pánův, 
ale Machovský kříž. A tak se základním vodítkem stala fotografie 
z alba Josefa Zídky. Ale ve směru od Pánova kříže přes cestu je také 
jen les a žádné skály. A tady se začala nabízet ještě jedna možnost. 
Stojí Pánův kříž stále na stejném místě, jako v době svého vzniku? 
A ukázalo se, že určitě ne. Ještě v 60. letech minulého století stál 
skutečně na opačné straně cesty směrem ke Špičáku a byl přemís-
těn na dnešní místo z důvodu těžby dřeva, což mi bylo potvrzeno ze 
dvou zdrojů.  A najednou bylo všechno jasné. Na Zídkově fotografii 
z 20. let je vpravo Pánův kříž a za ním je cesta na Špičák. Současná 
poloha kříže je na druhé straně této cesty a skály na fotografii je 
proto třeba hledat v lese na stejné straně, na které dnes Pánův kříž 
stojí.

A skutečně stačilo zajít pár metrů do lesa za Pánovým křížem 
a v celé své kráse se objevily skály, které jsme zatím viděli pouze 
na starých fotografiích. Přestože je obklopuje les, jsou stále velmi 
dobře viditelné. A pokud si k Pánovu kříži zajdete, máte možnost to 
dříve tajemné místo uvidět na vlastní oči. 

Naše krásné skály skrývají stále mnoho různých tajemství, ale 
dnes už je jich o jedno méně. A jestliže některý ze čtenářů může 
k tomuto místu cokoli doplnit, budu velice rád. A možná někdo 
doma objeví i fotografii s Pánovým křížem na původním místě nebo 
další fotografie tohoto poutního místa. 

Velké poděkování patří paní učitelce Anně Selicharové, Oldovi 
Jenkovi, Joskovi Dostálovi, Petru Zimovi a Františku Lukavskému, 
bez nichž by toto povídání nemohlo vzniknout.

Milan Košťál
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PohlEDy Do hIStorIE

Kalendárium - červen 2024
Významná kulturní a historická výročí

2. června 1904
se v Praze narodil legendární český bran-
kář František  Plánička  –  120.  výročí. 
Jeden z nejlepších světových fotbalových 
brankářů. Jeho dětství bylo poznamená-
no dlouhou nepřítomností otce, který 
byl ve válce, a starostmi matky, které 
jako truhlářský učeň pomáhal živit své 

sourozence. Kopanou začal hrát za SK Bubeneč , pak hrál za Spartu, 
z níž ho propustili pro malou postavu. Přijali ho do Slavie, za kterou 
pak sehrál téměř tisíc utkání a 74krát stál v brance Československa. 
Plánička se přiřadil k předválečné hvězdné brankářské trojici 
Zamora z FC Madrid, Combi z Juventusu Turín a Hiden z vídeňské-
ho WAC. Svou menší postavu vynahrazoval skvělým výskokem a od-
vážnými skoky pod nohy soupeře. Mužstvo Československa, které 
vedl Plánička jako kapitán, zvítězilo na mistrovství světa v roce 
1934 v semifinále s reprezentací Německa, která už hrála s hákový-
mi kříži na dresech, a až ve finále podlehlo Itálii 2:1 po prodloužení. 
Za celý svůj život sehrál 1235 zápasů, v nichž pustil pouze 1073 
gólů, což tedy činí průměr 0,86 branky na zápas. Zemřel 20. čer-
vence 1996.

13. června 1909
se narodil v Praze prozaik, dramatik 
a filmový scenárista, autor historických 
románů a společenských satir Vladimír 
Neff  – 115.  výročí. Po vystudování ob-
chodní akademie (Ženeva) pracoval 
jako volontér v obchodě s porcelánem 
ve Vídni, později v obchodním domě 
v Brémách. Absolvoval vojenskou službu 
a stal se obchodním zaměstnancem. Poté 
působil jako cizojazyčný lektor naklada-
telství Melantrich v Praze (francouzská 
a anglická literatura). Od roku 1939 se 

plně věnoval spisovatelské činnosti, pouze v roce 1950 byl krátce 
scenáristou na Barrandově. Do počátku Neffovy tvorby patří ze-
jména parodie na detektivní tomány, později díla s kresbou úpadku 
měšťanské rodiny. V dalších dílech se autor často obrací k historic-
ké látce. Ondřej Neff zemřel v Praze 2. července 1983.
Z díla: Sňatky z rozumu, Třináctá komnata, Trampoty pana Humbla, 
Královny nemají nohy.

15. června 1754
postavil český katolický kněz, přírodově-
dec a vynálezce Prokop Diviš nedaleko 
svého příbytku v Přímětcích u Znojma 
konstrukci, kterou nazval strojem me-
teorologickým – 270.  výročí. Byl to 
první hromosvod na světě (šest let před 
Franklinovým). Zprávy o jeho účincích 
na „odvrácení bouřky“ zasílal do Prahy, 
Brna a Stuttgartu, kde vycházely v teh-

dejším tisku. Diviš se obrátil na císaře Františka s prosbou, aby dal 
ku prospěchu poddaných postavit takové hromosvody na několi-
ka místech. Vídeňská komise však jeho návrh zamítla. Venkované 
Divišův stroj v roce 1760 strhli, protože mu začali připisovat kata-
strofální sucho. Když za rok bouřky zničily jejich úrodu, poprosili 
ho, aby stroj opět postavil. Prokop Diviš se narodil 26. března 1698 
v Helvíkovicích u Žamberka v malé zemědělské usedlosti a pochá-
zel z nejnižší sociální skupiny poddanského obyvatelstva. Zemřel 
21. prosince 1765.
17. června 1909
se v Brně narodil český divadelní a filmový herec Karel Höger – 115. 
výročí. Začínal jako venkovský učitel, který hrál ochotnické divadlo. 
Po absolvování herecké konzervatoře byl angažován do Zemského 
divadla v Brně. V roce 1940 nastupuje do Národního divadla 
v Praze. Ztělesňoval zde hlavně vůdčí osobnosti a intelektuály, ale 

výborně hrál i záporné role a psychicky 
vyšinuté osoby. Ve filmu ztvárnil přední 
postavy české historie (Aleš, Smetana), 
ale hrával i psychologických filmech a de-
tektivkách. Slavná je role inženýra ve zfil-
movaném Čapkově dramatu Krakatit. Pro 
televizní filmy vytvořil postavy zralých 
mužů vyrovnávajících se s tíhou stárnutí 
(např. Romeo a Julie na konci listopadu). 
Tlak nepříznivé politické situace zkrátil 
jeho život, zemřel v roce 1977. Poslední 

velká role ho už minula. Začal sice hrát titulní úlohu primáře Sovy 
v Dietlově slavném seriálu Nemocnice na kraji města, během filmo-
vání však onemocněl a zemřel. Jeho úlohu potom přebral slovenský 
herec Ladislav Chudík, jehož přivedla na vrchol popularity.

29. června 1934
zemřel v Železné Rudě malíř, ilustrá-
tor a grafik Adolf  Kašpar  –  90.  výročí. 
Narodil se 27. prosince 1877 v Bludově 
u Moravského Šumperka. Jeho umělecká 
činnost hluboce souvisí s literárními díly 
Boženy Němcové, Aloise Jiráska, Karla 
Václava Raise aj., které tvoří uhelný ká-
men české literatury. Široce známé jsou 
jeho ilustrace k Babičce Boženy Němcové, 
Jiráskově Filosofské historii a dalšímu 

dílům české i světové literatury. Odbornou kritikou bývá považo-
ván za pokračování a završení mánesovské a alšovské tradice čes-
kého výtvarnictví. Adolf Kašpar pořádal časté cesty na Slovensko, 
do Zakopaného, přes Tatry do Smokovce. Při svém pobytu 
na Chodsku, kde sbíral materiál k ilustraci knihy J. Š. Baara, zemřel 
náhle na mrtvici.

30. června 1364
zemřel v Roudnici nad Labem první praž-
ský arcibiskup Arnošt z Pardubic – 660. 
výročí. Arnošt prožil dětství v Kladsku, 
kde ho otec, zdejší královský purkrabí, dal 
učit svobodným uměním ve farní škole 
johanitů při kostele sv. Jana. Následovalo 
učení ve významné klášterní škole bene-
diktinů v Broumově. Dále Arnošt studoval 
v Praze, a protože v hlavním českém městě 

ještě univerzita nebyla, vypravil se adept vysokoškolského vzdělání 
do Itálie. Zde studoval čtrnáct let v Bologni a Padově, jeho hlavní 
obor ovšem nebylo bohosloví, nýbrž práva. Právě v Itálii se sezná-
mil s budoucím císařem Karlem IV. Ještě jako student navštívil pa-
pežský Avignon. Po návratu do Čech (1339) přijal Arnošt kněžské 
svěcení. Působil v biskupské kapitule u svatého Víta na Pražském 
hradě, kde byl roku 1340 jmenován děkanem a tuto funkci vykoná-
val až do roku 1343. Po smrti pražského biskupa Jana IV. z Dražic 
byl v roce 1343 zvolen pražským biskupem. Po zřízení arcibis-
kupství v roce 1344 byl jmenován prvním pražským arcibiskupem. 
V den převzetí svého pallia - 1. listopadu 1344 - položil též základní 
kámen k pozdější velkolepé katedrále sv. Víta. V roce 1347 provedl 
obřad korunovace Karla IV. a stal se jeho významným politickým 
rádcem. O rok později stál u zrodu prvního vysokého učení v Praze 
- Univerzity Karlovy. Působil jako její první kancléř. Po smrti papeže 
Inocence VI. roku 1362 byl dokonce kandidátem na papežský sto-
lec, ale nebyl zvolen. 
Arnošt z Pardubic byl vždy považován za patrona města Pardubic. 
Začal zde budovat hrad a před rokem 1359 dal vystavět i chrám 
Zvěstování Panny Marie, jejímž byl velkým ctitelem. Není náhodou, 
že Arnoštova osobnost byla připomenuta i sochou na fasádě a ná-
pisem na třetí barokní radnici a že první akademický spolek par-
dubických studentů si roku 1883 vybral jméno Arnošt, které nesl 
i jeden z pardubických zvonů.                          Připravil František Janeček
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Drobnosti z historie Police – červen 2024
28. června 1921 
se konala schůze městské rady společně se 
zástupci okresního výboru, místních prů-
myslníků a Obchodního grémia. Jednalo 
se o zřízení  dopravního  spojení  města 
s nádražím autobusy. Dosavadní doprava 
na polické nádraží, kterou dosud vykoná-
val Josef Škoda (zeť a nástupce povozníka 
Antonína Pellyho) s omnibusem taženým 
koňským spřežením (popř. s fiakrem), byla 
pro neefektivnost provozovatelem zastave-
na (cena za jednu jízdu obnášela 7 Kč). 
Červen roku 1922 
Pozemkovým úřadem byla Sportovnímu 
klubu schválena koupě pozemku (bývalý 
rybník „Dlouhý“), najatého od benediktin-
ského velkostatku, k vybudování sportov-
ního hřiště. Pozemek o výměře 8.000 m2 
byl koupen za 16.150 Kč.
19. června 1932 
byl v Polici nad Metují na fotbalovém hřišti 
uspořádán župní  sokolský  slet  Sokolské 
župy Jiráskovy. 
3. června 1935 
se  v  Polici  nad  Metují  narodil  Václav 
Hybš, hudebník, dirigent tanečního 
orchestru. 
30. června 1936 
byla zahájena  stavba  Okresního  do-
mova  důchodců (čp. 149) na pozemku 
za městem, napravo Ostašské ulice (dnes 
Na Sibiři).
9. června 1939 
byly slavnostně položeny základní kame-
ny z Ostaše a z Hvězdy ke stavbě budovy 
Kolárova  divadla. Projekt budovy vypra-
coval akademický architekt Čeněk Mužík 

z Chocně, stavba byla na základě výsledku 
nabídkového řízení zadána stavebním fir-
mám Josefa Šustra z Hronova a Štěpána 
Škopa z Bezděkova.
29. června 1940 
bylo slavnostně  otevřeno  Kolárovo 
divadlo.
2. června 1942 
byla provedena rekvizice  prostředního 
zvonu ze hřbitovní zvonice. Zvon pocházel 
z roku 1491. Rovněž byly zabaveny dva cim-
bály bicího stroje radničních hodin. 
10. června 1942 
bylo trvale zrušeno  školní  vyučování 
na Slavném.
28. června 1945 
byl výnosem ministerstva vnitra obnoven 
politický  okres  Broumov  ve svých pů-
vodních hranicích podle stavu ke dni 29. 9. 
1938 – včetně soudního okresu Police nad 
Metují. Výnos nabyl účinnosti dnem 1. čer-
vence 1945.
2. června 1946 
byla poprvé po válce znovu otevřena turis-
tická chata na Hvězdě, která byla dne 15. 
10. 1938 obsazena Němci a po celou válku 
pro Čechy nepřístupná. 
„Byla  hodně  poškozena;  nákladem  správy 
velkostatku  byly  provedeny  nutné  opravy 
a chata dána opět do provozu. Turistický od-
bor konal toho dne vycházku na Hvězdu.“ 
„Zánikem  nenáviděné  protektorátní  hrani-
ce se opět turistice otevřela malebná oblast 
Broumovských stěn. Bohužel příchodem při-
stěhovalců  do  pohraničí  bylo  zcizeno  a  po-
škozeno  vnitřní  zařízení  chaty  na  Hvězdě. 
Teprve  letos,  když  vše  uvedla  do  pořádku 

správa  benediktinského  velkostatku,  byla  2. 
června otevřena a předána veřejnosti. 
Ať  znovu  a  stále  září,  nezkalena,  zlatá 
hvězda  nad  krajem  zas  svobodným  a  hlásá 
lásku k přírodě, člověka k člověku!“
1. června 1953 
vstoupila v platnost MĚNOVÁ REFORMA. 
7. června 1958 
byla vytrasována  nová  silnice  vedoucí 
z Hlavňova na Hvězdu. Dne 1. a 2. červen-
ce byly zahájeny první zemní práce.
9. června 1958 
bylo započato s parkovou úpravou a dláž-
děním  středu  náměstí, podle návrhu 
městského stavitele Jaroslava Šlambory.
23. června 1963 
byla slavnostně  otevřena  nová  asfaltová 
silnice na Ostaš.
6. června 1965 
byla u příležitosti výročí 110. let od naro-
zení odhalena na jeho rodném domě čp. 5 
v Lokvencově ulici pamětní deska Hanuši 
Wihanovi (*5. 6. 1855 v Polici, †1. 5. 1920 
v Praze), virtuosu na violoncello, profesoru 
pražské konzervatoře, zakladateli a pozdě-
ji i členovi věhlasného „Českého kvarteta“ 
(Karel Hofmann, Josef Suk, Oskar Nedbal, 
Otto Berger, syn učitele z Machova, po jeho 
smrti H. Wihan).
1. – 9. června 1968 
uspořádala místní jednota Čsl. svazu požár-
ní ochrany ke 100. výročí založení hasič-
ského sboru v Polici nad Metují rozsáh-
lé oslavy, spojené s výstavou historických 
dokumentů.
Zdroj: Pichl: Police n. Met. v datech

Vybral František Janeček

ČERVEN
Červen je podle gregoriánského ka-

lendáře šestý měsíc v roce. Má 30 dní. 
Název měsíce má slovanský původ a není 
jisté, od čeho je odvozen.Červená barva 
patrně kdysi dávno dostala své jméno 
po červech, a jméno měsíce června by 
mohlo být odvozeno z hojného výsky-
tu červů v tomto období. Červen j také 
měsíc, kdy dozrávají plody třešní, višní, 
jahod, malin rybízu a dalších letních plo-
dů, tedy dobou, kdy se začínají červenat. 
V tomto měsíci se také dříve sbírali brou-
ci červci, ze kterých se získávalo červené 
barvivo pro textil. V mnoha evropských 
jazycích je název měsíce (anglicky June, 
německy Juni, slovensky Jún) odvozen 
od latinského Junius, což se dává do sou-
vislosti s bohyní Junonou anebo též se 
slovem „junior“, tedy „mladší“ (tj. měsíc 
růstu). I v češtině se kdysi červen nazýval 
„malý červen“ a „červnem“ byl až červe-
nec. Je zajímavé, že už staří Římané pova-
žovali tento měsíc za nejpříznivější k uza-
vírání sňatků.

8. června slavíme svátek sv. Medarda. 
Známá pranostika pojící se k tomuto svát-
ku říká „Medardovo kápě –  čtyřicet dní 
kape“. Medard přináší delší období dešťů, 
které je důležité pro přírodu. Medard byl 
to francouzský biskup žijící v 6. století. 
Podle pověsti Medarda v chlapeckém 
věku zastihla v přírodě silná bouře a liják. 
V té chvíli se nad něj ale snesl obrovský 
orel, který ho roztaženými křídly ochrá-
nil před deštěm. Příběh se stal podnětem 
ke vzývání Medarda proti deštivému po-
časí, zejména o sklizni sena. Je patronem 
sedláků, vinařů, sládků a vězňů; bývá vzý-
ván jako pomocník při bolestech zubů, 
při horečce a choromyslnosti. Sv. Medard 
byl nadmíru dobrotivý a záslužné skutky 
konal nejraději potají. Dokonce je pova-
žován za patrona zlodějů, neboť je čas-
to obdarovával tím, oč ho chtěli okrást. 
Věřil, že laskavost je napraví. Co myslíte, 
jak by jeho dobrotivost obstála v dneš-
ním světě?

Okolo 21. června nastává slunovrat, 

magický okamžik, kdy se Slunce vydává 
po nebeské klenbě na cestu zpět k jihu. 
Od tohoto okamžiku slunce slábne, dny 
se zkracují a noci prodlužují. Jen pár dní 
po slunovratu se již od 6. století slaví 
svátek narození sv. Jana Křtitele, proro-
ka, který v řece Jordán pokřti spasitele 
Ježíše Krista. Z 23. na 24. června se slaví 
Svatojánská noc.. Podle pověsti se také 
v tuto noc otevírají brány země k pokla-
dům …

Co se týče počasí, červen by měl být 
teplý až žhavý, jak to dosvědčuje lidová 
pranostika: Když červen sluncem pohos-
tí, úroda bude v hojnosti. Většina červno-
vých pranostik však varuje před chlad-
ným počasím, mezi ně patří i tyto: Červen 
studený – sedlák krčí rameny. V červnu 
deštivo a chladno způsobí rok neúrodný, 
snadno. Červen mokrý a studený – býva-
jí žně zkaženy. V červnu-li víc sucho než 
mokro bývá, urodí se hojnost dobrého 
vína. Suchý červen plní sudy dobrým 
vínem.

Připravil František Janeček
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Škola včera a dnes
Do dnešních dnů nejvýraznější a nej-

zásadnější reformou našeho školství zů-
stává reforma školství, vyhlášená císa-
řovnou a českou královnou Marií Terezií. 
Vydáním Všeobecného  školního  řádu dne 
6. prosince 1774 se podstatným způso-
bem změnilo školství v celé tehdejší ra-
kouské monarchii. Povinnost se vztaho-
vala na děti od 6 do 12 let. Nejrozšířenější 
byly školy triviální, kde se učilo číst, psát 
a počítat. V první a druhé třídě probíhala 
výuka česky, ve třetí už německy. Na ven-
kově byli žáci od vyučování osvobozeni 
vždy v době polních prací, vzdělání se 
zvlášť na venkově nepovažovalo za ne-
zbytné. Školní vysvědčení potřebovali jen 
chlapci, kteří šli na řemeslo. Na vesnicích 
se učilo v jednotřídkách nebo dvojtříd-
kách, byly  umístěny v prostých přízem-
ních domcích, v nichž byli pohromadě 
žáci různého věku. O vzdělání všech dětí 
se staral jeden učitel, případně řídící 
a pomocný učitel. Takhle vypadala tzv. 
stará škola, jak ji známe z popisu Boženy 
Němcové v její povídce Pan učitel.

Velký zlom nastal v roce 1869 přije-
tím Hasnerova zákona, který prodloužil 
školní docházku na osm let pro chlapce 
i pro dívky. Základní školství se dělilo na  
2 stupně: školu obecnou a školu občan-
skou (měšťanskou). Obecné školy navště-
vovaly děti v prvních pěti letech školní 
docházky (6–11 let) a v dalších třech le-
tech děti, které nepokračovaly ve studiu 
na školách občanských nebo středních. 
Zákon zavedl státní dozor nad školami, 
rovné právo všech na základní vzdělá-
ní, podpořil profesní přípravu učitelů 
i jejich lepší finanční zajištění a do vý-
uky přidal nové předměty: přírodopis, 

zeměpis, dějepis, měřictví, tělocvik, ruční 
práce.V místech, kde byl dostatek žáků, 
se vyučovali zvlášť chlapci a zvlášť dívky. 
O tom svědčí dva vchody do škol, jak je 
najdeme u řady budov postavených v 19. 
století ve větších městech.

Ve stavu z roku 1868 převzala školství 
roku 1918 vzniknuvší Československá 
republika, která však provedla několik 
změn: oddělené dívčí a chlapecké ústavy 
byly spojeny a přerozděleny zpět do sys-
tému škol obecných a měšťanských. 
Nesourodé řemeslnické školy sjednoce-
ny pod střední průmyslové školy (SPŠ). 
Národní výbor prvním zákonem ze dne 
28. října 1918 přijal tzv. recepční normu, 
která umožnila nově vzniklému státu pře-
vzít celý právní řád a systém Rakousko-
Uherska. Po vzniku samostatného 
Československa v roce 1918 se také stavě-
ly nové školy v moderním duchu. Vzdušné 
funkcionalistické budovy bez zbytečných 
okras navrhovali přední architekti. Důraz 
se kladl na hygienu a celkové zdraví žáků, 
takže kromě záchodků měli k dispozici 
i sprchy, v budově bývala ordinace škol-
ního lékaře, jídelna, prostorné tělocvičny, 
a pokud to bylo možné, i venkovní hřiš-
tě. V učebnách se počítalo maximálně se  
60 žáky, oblečení se již odkládalo v šat-
nách, nikoli ve třídách apod. Samozřejmě 
mnoho škol fungovalo nadále v daleko 
prostší podobě, zvlášť na venkově. 

Po skončení II. světové války byla 
pro veškerou mládež školským zákonem 
z roku 1948 vytvořena jednotná výchov-
ně vzdělávací soustava, do níž byly začle-
něny všechny druhy škol s výjimkou škol 
vysokých. Tímto zákonem byly zestátně-
ny všechny školy. Ve všech školách bylo 

vzdělání poskytováno bezplatně. Povinná 
školní docházka byla stanovena na de-
vět let - pro děti ve věku od 6 do 15 let. 
Jednotná škola byla rozdělena na první, 
druhý a třetí stupeň. Základní vzdělá-
ní poskytovaly školy prvního a druhého 
stupně. První stupeň, tzv. národní školu, 
tvořilo pět ročníků bývalé obecné školy. 
Na ni navazovaly čtyři postupné ročníky 
střední školy, tzv. druhý stupeň jednotné 
školy, který nahradil bývalé tři typy škol 
druhého stupně. Tím se veškeré mládeži 
dostalo stejné výuky během celé povinné 
školní docházky. Třetí stupeň tvořily čtyř-
letá výběrová gymnázia a odborné školy. 
Studium na těchto školách bylo ukončeno 
závěrečnou zkouškou, která byla nezbyt-
ná pro přijetí na vysoké školy.

Podle školského zákona, schváleného 
v roce 1960, byl přebudován celý systém 
výchovy a vzdělávání v naší republice. 
Výchovná zařízení od tohoto roku tvoří 
jednotný školský systém. Jeho jednotlivé 
stupně a druhy na sebe navazují. Povinná 
školní docházka byla prodloužena na  
9 let a realizována na nově zřízené základ-
ní devítileté škole, která se vnitřně členi-
la na dva stupně. Tvořil ji první stupeň  
s 1. - 5. postupným ročníkem a druhý stu-
peň s 6.-9. postupným ročníkem. Po ukon-
čení základního vzdělání mohli žáci získat 
střední vzdělání v odborných učilištích, 
učňovských školách, středních všeobecně 
vzdělávacích školách, středních odbor-
ných školách či na středních školách pro 
pracující.

Novelou školského zákona z roku 
1990 se výrazně posílila samostatnost 
škol jako právních subjektů. Byl umož-
něn vznik soukromých a církevních škol. 
Od roku 1990 byla také zavedena víceletá 
gymnázia, která do svých nižších tříd při-
jímá žáky ve věku povinné školní docház-
ky z pátých nebo šestých tříd základní 
školy.

Důležitá byla novela školského zá-
kona č. 138/1995 Sb, která zakotvila 
jednotnou strukturu základní školy:  
první stupeň ZŠ tvoří 1.  -5. roč-
ník pro děti ve věku od 6 do 11 let 
druhý stupeň ZŠ tvoří 6. - 9. ročník pro 
děti od 11 do 15 let.

Na prvním stupni vyučuje všem před-
mětům obvykle jeden učitel. Na druhém 
stupni je výuka zajišťována učiteli speci-
alizovanými, většinou na dva předměty. 
Všechny školy a školská zařízení mohou 
být součástí buď školství státního (včetně 
škol spravovaných obcemi) nebo školství 
nestátního (soukromého nebo církevní-
ho). Vzdělání na základních školách, kte-
ré jsou spravovány obcemi, je bezplatné. 
Na nestátních školách se vybírá školné.

Připravil František JanečekTak vypadala třída za Boženy Němcové.
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PolICkÁ ZÁklaDNí Škola INForMUjE
Preventivní aktivity na základní škole

Blíží se konec školního roku a spolu 
s ním nastává čas na zhodnocení preventiv-
ního programu školy. Proběhlo mnoho be-
sed na různá témata. Všichni žáci prošli pro-
gramem dentální hygieny, který byl velmi 
poutavě připraven studentkami Lékařské 
fakulty v Hradci Králové. Lektoři společ-
nosti ECO-COM zopakovali s žáky důležitost 
třídění odpadů. Další programy nebyly pro 
celou školu, ale máme je cílené podle věku. 
Policejní preventista por. Mgr. Mervart se 
žáky 1. stupně probral dopravní výcho-
vu. Na druhém stupni se probírala témata 
kyberprostoru, drog, trestně-právní od-
povědnosti a aktuálních trendů závislos-
tí. Lektorka Etických dílen Ing. Bc. Karla 
Mihatschová u nás beseduje o rodině 
a kouření. Deváté ročníky s Mgr. Vandou 
Vaníčkovou, Ph.D. probíraly finanční gra-
motnost. Za financování tohoto programu 
děkujeme městu Police nad Metují. Paní 

Bc. Lucie Jehličková z MP Education s děv-
čaty hovořila o dospívání. Hasiči ze Žďáru 
nad Metují nacvičovali se šesťáky na figurí-
nách poskytování první pomoci.

Další částí je působení metodičky pre-
vence, která chodí do různých tříd disku-
tovat o kyberprostoru, šikaně, dospívání, 
znalosti zákona, přechodu z 1. na 2. stupeň, 
komunikaci a manipulaci, HIV, holocaustu 
a dalším. Velkou část preventivních aktivit 
provádějí třídní učitelé. Jsou to ti, kteří mají 
k žákům nejblíže, vedou třídnické hodiny 
a postupně s žáky probírají témata, od do-
pravní výchovy přes vztahy ve třídě po zá-
vislosti, násilí apod. Hodně jsou také využity 
hodiny občanské výchovy nebo pracovních 
činností. Zde je prostor pro řešení mezilid-
ských vztahů, rasismu, xenofobie, zdravého 
životního stylu, svobody. Na některé z nich 
využíváme portál Jeden svět na školách, kde 
jsou spolu s filmy i pracovní listy a nápady 

na další aktivity. Při psaní tohoto článku 
ještě nemáme celkový součet, ale vloni se 
jednalo o 290 odpřednášených hodin. Všem 
lektorům i třídním učitelům velice děkuji 
za vynaloženou aktivitu a zapojení do na-
plňování preventivního programu školy 
Pevně věřím, že prevence má vždycky smy-
sl. A pokud vynaložená snaha pomůže žá-
kům alespoň některým problémům v životě 
se vyhnout, mělo veškeré snažení na půdě 
prevence ten správný účinek. 

Mgr. Kateřina Nekvindová,
metodik prevence

Na výstavě NOVO EXPO
V pátek 26. dubna všechny osmé třídy 

se svým pedagogickým doprovodem vyjely 
do nedalekého Nového Města nad Metují. 
Novoměstský zámek je lákavý sám o sobě, 
natož pak když se v jeho prostorách koná 
interaktivní veletrh a výstava NOVO EXPO.

Na místě jsme byli již před devátou, na-
těšení a zvědaví. S úderem deváté se otevřel 
vstup a my už všemi smysly vnímali expozi-
ce firem, stánky škol, ukázky policie a další 
a další podněty.

Každý si přišel na své – pro děvčata 
šperky a móda, chlapci si mohli vyzkoušet 
svou mušku na laserové střelnici, byla pří-
ležitost mikroskopovat, točit kolem štěstí, 
ochutnávat výborná jablka i sušené čer-
vy, luštit křížovky, zajezdit si s hračkami 
z Kovapu, zkusit IQ test od Mensy…

Expozice byly zaměřeny jak na tradici, 
tak i na ekologickou udržitelnost a řešení 
výrobních postupů v budoucnosti.

Děkujeme, že jsme tu mohli být a mno-
hé si zažít. Půlden zde strávený byl příno-
sem i zábavou. I počasí nám přálo!

PaedDr. Ivana Soldánová, tř. uč. 8.B

Nová odpočinková místnost oživuje školní atmosféru
Již přes měsíc je naše školní zaříze-

ní obohaceno o nový koutek, který se 
rychle stal oblíbeným mezi našimi žáky. 
Odpočinková místnost, která byla otevřena 
nedávno, se stala centrem klidových aktivit 
během velkých přestávek a volných chvil 
v době polední pauzy.

Od chvíle, kdy se její dveře poprvé ote-
vřely, zde řada dětí tráví čas 
hraním různých deskových 
či logických her a prohlí-
žením nebo čtením vlast-
ních i vypůjčených knížek. 
Prostor, který byl vyhrazen 
pro tuto místnost, se na-
chází v přízemí školy, což 
umožňuje také využití sto-
ků v přízemí pro rozsáh-
lejší práci a rozmanitější 
aktivity.    

Není to ale jen o zába-
vě. Odpočinková místnost 
se také stala místem pro 
výuku literatury a dílen čte-
ní. Učitelé využívají tento 
prostor k podpoře čtenář-
ství a k diskusím o litera-
tuře, což pomáhá dětem 
rozvíjet jejich fantazii a ko-
munikační dovednosti.

I když je tato klidová 
zóna teprve ve svých za-
čátcích, doufáme, že časem 
budeme moci ještě více roz-
šířit její využití. Plánujeme 
hledat nové způsoby, jak 
využít vzniklý prostor pro 
další inspirativní aktivity 
a rozvoj našich žáků.

Police určené pro kni-
hy se postupně plní a jsme 

vděční také rodičům za jejich podporu. 
Tímto bychom všem chtěli poděkovat 
za knižní dary, které škole věnovali. Věříme, 
že naše školní oddechová místnost bude 
i nadále sloužit jako místo pro učení i od-
počinek a bude přinášet radost a inspiraci 
mladším i starším žákům.

Učitelé českého jazyka
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Olympijský víceboj
Víceúčelové hřiště v Polici nad 

Metují patřilo 18. dubna 2024 žákům 
a žákyním základních škol náchod-
ského okresu. Soutěžilo se v několi-
ka věkových kategoriích a disciplínách.  
Na programu byla jako první disci-
plína trojskok, dále hod medicinba-
lem, skok přes švihadlo a sedy – lehy.  
Reprezentanti ZŠ Police nad Metují si vedli 
dobře. Z mladší kategorie do krajského kola 
postoupili Patrik Šolc a Tereza Kotrncová. 
Z druhého stupně pak Róza Hanušová. 
Gratulujeme. Děkujeme panu učiteli 
Jansovi, za organizaci na dálku, rozhodčím 
za výpomoc a dětem za výkony.

Pohár rozhlasu  
Nové Město nad Metují

Ve středu 24. dubna cestovali žáci a žá-
kyně druhého stupně ZŠ Police nad Metují 

na atletické závody v rámci „Poháru rozhla-
su“ do Nového Města nad Metují. Málem jsme 
neodcestovali, neboť objednaný dopravce 
nepřistavil v čas autobus. Vše nakonec do-
padlo, přijel náhradní řidič s vozem a frčí-
me. Během jízdy operativně ladíme soupis-
ky, abychom v 8:45 stáli všichni na startu.  
Děti závodily ve sprintu na 60 m, štafetě 
4x60 m, skoku dalekém, skoku vysokém, 
vrhu koulí a běhu na 1 500 metrů. Obě 
družstva mladších žáků a žákyň skončili 
shodně na druhém místě. Druhá skonči-
la i děvčata (8. – 9. třída). Starší žáci svoji 
kategorii vyhráli a postoupili do krajského 
kola. Gratulujeme a děkujeme polickým žá-
kům za reprezentaci. 

Atletický čtyřboj 
v Náchodě

Starší žáci a starší žákyně se zú-
častnili atletického čtyřboje 16. květ-
na v Náchodě. V pěkném sportovním 

areálu ZŠ Plhov se závodilo v pěti disciplí-
nách, a to: sprintu na 60 m, běhu na 800 
respektive 1 000 m, vrhu koupí, hodem 
míčkem, skoku do výšky a skoku do dálky.  
V kategorii starších žákyň se nejlépe ved-
lo Štěpánce Vávrové (získala 1.862 bodů) 
dále Natálii Pfeifrové (1521 bodů), Nikole 
Krausové (1.448 bodů), Rozárii Hanušové 
(1147) a Michaele Kollertové (1.134). 
Celkově se družstvo starších žákyň ZŠ Police 
nad Metují umístilo na pěkném 3. místě za ZŠ 
Nové Město nad Metují a ZŠ Náchod Plhov. 
Starší žáky reprezentovali Kryštof Brát, 
který získal 2.043 bodů a stal se nejlepším 
atletem dne, dále Kristián Hušek (1.849), 
Oldřich Hornych (1.761), Jakub Stuchlík 
(1.527) a David Vaněk (1.279). Tým star-
ších žáků se o pouhé 3 body umístil na stří-
brné pozici na ZŠ Nové Město nad Metují. 
Děkujeme závodním za pěkné výkony a re-
prezentaci naší školy.

Daniel Denygr, kabinet TV
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ZÁKLADNÍ UMěLECKÁ ŠKOLA INfORMUJE...
Milí přátelé!

před námi je poslední měsíc tohoto školního roku a s ním při-
chází i čas třídních koncertů, absolventských koncertů a celé řady 
dalších vystoupení, na kterých se naši žáci a učitelé podílejí. Je to 
také měsíc, ve kterém rádi přivítáme nové uchazeče o studium. 
Jsme otevřenou školou, a proto nás v případě jakýchkoliv dota-
zů neváhejte kontaktovat, domluvte si s námi schůzku, přijďte se 
seznámit s naší školou a vyučujícími. Rádi se vám budeme věno-
vat i individuálně. Naše škola nabízí individuální přístup k vašim 
dětem, děti mohou získat vzdělání ve všech čtyřech uměleckých 
oborech, v kolektivních předmětech získávají i nové kamarády a za-
žívají radost ze společné tvorby. Jsme umělecká škola a rozvíjíme 
kreativitu a uměleckou tvořivost vašich dětí. Těšíme se na vás!!

Naši žáci úspěšně 
reprezentovali naši ZUŠ také 
v ústředních kolech

Již od února vás informujeme o průbě-
hu a úspěších našich žáků v jednotlivých 
kolech celostátní soutěže základních umě-
leckých škol. Do celostátního kola se za naši 
ZUŠ probojovalo klavírní duo Amelie 
Nosková a Tomáš Čejka ze třídy paní uči-
telky Karolíny Sorokinové, kontrabasistka 
Zuzana Ševců ze třídy pana učitele Lubora 
Bořka a velký dechový orchestr Big Band 

pod vedením dirigenta Pavla Čapka. 
Již samotný postup do celostátního 
kola je nejen velký úspěch, ale také 
odměna za měsíce usilovné práce. 
Účastníci dostanou možnost zahrát 
si mezi těmi nejlepšími z celé České 
republiky. Mohou slyšet výkony 
stejně starých dětí, nasávají sváteč-
ní atmosféru a ve většině případech 

je tato událost tzv. „nakopne“ k další práci. 
Všichni naši žáci podali velmi krásné vý-
kony a získali ve svých kategoriích všichni  
2. cenu. Zvláštní ocenění poroty za sólový 
výkon v rámci vystoupení Big Bandu získala 
klarinetistka Nikola Krausová. Všem soutě-
žícím a jejich učitelům blahopřejeme a pře-
jeme hodně nadšení a chutě do další práce.

Vaše ZUŠ

STUDÁNEČKA – účastník krásných a důležitých koncertů
Po pečlivých přípravách za dveřmi sbo-

rové třídy ZUŠ Police nad Metují jsme se 
dočkali! 

V pondělí 6.  května  2024 jsme byli 
u zahájení 52. ročníku festivalu komorní 
hudby Camerata nova Náchod. 

Na začátku školního roku jsme přijali 
pozvání k účasti na sborové části koncertu. 
Dětské pěvecké sbory z našeho okolí se spo-
jily, aby za doprovodu Komorního orchestru 
Slávy Vorlové zazpívaly vokální dílo Otakara 
Jeremiáše „Směs lidových písní“. 

Musíme říct, že jsme to udělali s radostí, 
která se nám na zmíněném koncertě v krás-
ném sále Beránku mnohonásobně vrátila! 
Skladba se panu Jeremiášovi velmi povedla 
a dětem se zpívala ohromně! Tak, že v závě-
ru se přidali i posluchači a milou atmosféru 
ještě umocnili. 

Hned další den 7.  květen byl pro nás 
opět koncertní. Vydali jsme se s vlastním 
repertoárem i se zmíněným Jeremiášem 
do Jiráskova divadla v Hronově na Májový 

koncert ZUŠ Hronov. I zdejší koncertní sál 
a obecenstvo bylo skvělé a my jsme velmi 
vděční za další koncertní možnost!

Poslední květnové vystoupení pro-
běhlo v pondělí 27. května v Kolárově di-
vadle, kde Studánečka vystoupila v rámci 
Koncertu nejen tatínkům.

Pokud jste o tyto příležitosti přišli, ne-
musíte být smutní. V tomto 
školním roce bude Studánečka 
vystupovat ještě v pátek  
7. 6. v 17:00 v kostele Povýšení 
Sv. Kříže v Adršpachu v rámci 
každoroční akce Noc kostelů. 
Pokud máte čas, přijeďte si 
nás poslechnout.

Již od května do konce 
června probíhá zápis a přijí-
mání nových žáků do někte-
rých z našich sborů. Nejmladší 
děti přijímáme do přípravné-
ho sborečku Kapičky, násle-
duje Pramíneček, Pramínek 

a již zkušená Studánečka a Studánka. 
Sborový zpěv je vhodný pro všechny děti, 
které rády zpívají, je prokázáno, že zpívání 
ve sboru zvyšuje sebevědomí, rozvíjí kreati-
vitu a sociální dovednosti a má blahodárný 
vliv na zdraví. A pokud tomu nevěříte, pře-
svědčte se sami a zkuste to s námi.

Vaše STUDÁNečKA
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Vystoupení smyčcového orchestru ZUŠ Police nad Metují - Archi piccoli
Archi piccoli svoji hudbu pořádně ro-

zehrálo nejen v rámci koncertů ZUŠ, ale 
bylo přizváno i ke spolupráci na dalších 
koncertech a projektech.

V sobotu 11.  května  2024 se konal 
v Červeném Kostelci Slavnostní koncert 
k 30. výročí sboru Červánek. Paní sbor-
mistryně Eva Kubečková pozvala hosty 
– přátele, aby koncert zpestřili, ozdobili 
a zároveň se stali gratulanty. Náš smyč-
cový orchestr Archi piccoli společně 
s orchestrem Penquins ZUŠ Náchod byl jed-
ním z nich. Pod vedením M. Michalové za-
zněla Mozartova předehra k opeře Figarova 
svatba, poté jsme doprovodili pěvkyni 
Národního divadla v Praze a bývalou člen-
ku Červánku Magdalenu Malou v Cohenově 
Haleluja a na závěr zaznělo Vivaldiho Gloria 
v podání všech aktérů koncertu. 

O den později v neděli 12. května vy-
stoupili Archi piccoli a Penguins v kostele 

svatých apoštolů Petra a Pavla na Novém 
Hrádku v rámci 52. ročníku festivalu 
komorní hudby Camerata Nova Náchod 
2024. Společně oba orchestry předvedly 
svůj široký repertoár v krásné chrámové 
akustice. Nejprve zazněly skladby W. A. 
Mozarta – Předehra k opeře Figarova svatba 
a 2. věta z Klarinetového koncertu a poté dvě 
skladby R. Meyera Inkantace a Hemisféry. 
Publikum ocenilo krásné skladby a mladé 
umělce mohutným potleskem. 

Posledním květnovým koncertem bylo 
vystoupení orchestru v Kolárově divadle 
v pondělí 27.  května v rámci Koncertu 
nejen tatínkům.

Pokud vám vystoupení našeho smyč-
cového orchestru uteklo a rádi byste si je 
přišli poslechnout, nesmutněte, protože 
v červnu si pro své posluchače připra-
vili ještě další tři koncertní příležitosti. 
Ve středu 12. 6. v 18:30 a v pondělí 17. 6. 

v 18:30 vás zveme na 1. a 2. absolventský 
koncert žáků ze smyčcového oddělení, kde 
vystoupí také Archi piccoli. Oba koncerty se 
uskuteční v koncertním sále ZUŠ. Vstupné 
je dobrovolné. Zajímavou příležitostí pak 
bude vystoupení v rámci oslav 770 let 
města Náchod, a to v pátek 14. 6. v 19:00 
v kostele sv. Vavřince v Náchodě.

Děkujeme všem hráčům za skvělou, 
dlouhodobou přípravu a vynikající re-
prezentaci a rodičům za podporu, pomoc 
a spolupráci.

Pokud chcete, aby i vaše děti byly sou-
částí podobného hudebního tělesa, zažily 
radost ze společného muzicírování a zís-
kaly celou řadu nových přátel, přihlaste je 
do naší ZUŠ. Do konce roku máte možnost 
své děti přihlásit ke studiu hry na housle, 
violoncello nebo kontrabas. Na nové kama-
rády se již těšíme.

Vaše ZUŠ
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Magdaléna Beranová 
ve finále extraligy

Věděli jste, že  studentka 2.ročníku 
Magdaléna Beranová bude bojovat v dresu 
Dukly Liberec o extraligový titul kadetek 
U 18 ve volejbale? Držme ji ve finálových 
zápasech play - off o titul Mistra republi-
ky palce. Finálové zápasy můžete sledovat 
na volej.tv. Magda odehrála v základní části 
všechny zápasy, Dukla Liberec základní část 
vyhrála.

Milan Kulhánek

Výměnný pobyt studentů  
7.V a 3.A ve francii

Skupina studentů 7.V a 3.A vyrazila 
na výměnný pobyt ve Francii. Při cestě jsme 
se na dva dny zastavili v Paříži, studenti si 
prohlédli slavná pařížská místa a památ-
ky (například Notre Dame, Eiffelova věž, 
Montmartre) a někteří se stihli podívat 
i do muzea (Louvre, Musée d´Orsay). Poté 
jsme vlakem přejeli do města Alençon 
v Normandii, kde se o nás postarali Jan 
Pelán, učitel lycea Saint François de Sales, 
jeho kolegové a studenti. V Alençonu 
a v jeho okolí jsme strávili několik dalších 
dní, navštívili jsme školu a zúčastnili jsme 
se výletu k Atlantskému oceánu do pobřež-
ního města Granville s muzeem Christiana 
Diora a na ostrov Mont Saint Michel.

Součástí pobytu v Alençonu byla i ná-
vštěva radnice (na fotografii). Zde nás přiví-
tal starosta Joaquim Pueyo a radní Fabienne 
Carelle nám na uvítanou řekla dokonce i ně-
kolik slov v češtině.

Děkuji studentům obou tříd za je-
jich aktivní zapojení do celého programu 

a především děkuji své kolegyni Marii 
Hornychové za organizaci celé akce.

Jana Zenknerová

Bratři Hadašové v reprezentaci 
České republiky

Zveřejněna oficiální nominace 
na Mistrovství světa v paraglidingu. V no-
minaci je student 1.A Hugo Hadaš a jeho 
bratr Kvido, maturant z roku 2021.

Milan Kulhánek

Aleš Jaluška podruhé…
Na podzim jsem požádala pana Aleše 

Jalušku, jestli by studentům neosvětlil - sa-
mozřejmě svým skvělým způsobem - jak 
uchopit nejstarší literární památky tohoto 
světa, jak je vnímat, co nám vzkazují lidé 
toho období… a samozřejmě došlo na leda-
cos… bohužel došel taky čas…

Minulý týden se Aleš vrátil, tentokrát 
jako bývalý kaplan valdické, tedy té nej-
těžší, věznice, probral se studenty vyššího 
gymnázia téma velmi těžké. Jaké to je přežít 
dlouhý trest, co je ve vězení nejhorší, schvá-
lil by trest smrti, jak se dá do vězení dostat, 
napraví nás vězení a tak podobně? Tři vyu-
čovací hodiny a čas opět nestačil…

Děkujeme, Aleši, za originální prevenci. 
Nepoučuješ, vyučuješ, podněcuješ…

Tak zase příště.
Šárka Rambousková

P.S. Aleš Jaluška je nejen kaplanem, ale i vy-
sokoškolským učitelem, znalcem hebrejšti-
ny a klínového písma, horolezcem, který 
vylezl severní stěnu Eigeru i himalájské 
vrcholy, stopem projel přes Afghánistán 
do Čech. Každý rok na Štědrý den slouží bo-
hoslužbu na hřbitově horolezců na Hrubé 
Skále. Mohu pokračovat... Je mi ctí si s ta-
kovým člověkem tykat. Plná třída studentů, 
ani nedutala.

Milan Kulhánek

Dějepisná olympiáda - 
krajské kolo: Jan Bouček 
na vynikajícím 6. místě

Tercián Jan Bouček ve velmi silné kon-
kurenci obsadil po rozstřelu 6. místo, jen 
minimální odstup od vítěze. Z 80 možných 
bodů měl 71,1, vítěz měl 72,4. Ještě ni-
kdy nebyl postup do celostátního kola tak 
blízko.

Ve vyšší kategorii vybojoval Jaromír 
Hůlek z 3.A 18 místo.

Děkujeme za vzornou reprezentaci 
školy.

Milan Kulhánek

Co nového na broumovském gymnáziu?
ŠkolStví

STŘEDNÍ PRŮMYSLOVÁ ŠKOLA OTTY WICHTERLEHO 
Baví vás technika nebo umění?

Od září 2024 
opět nabídneme 

mladým technikům a umělcům možnost 
rozvíjet své záliby i kreativitu. Již nyní se 
mohou zájemci z řad žáků 8.  a 9.  tříd ZŠ 
hlásit do technických kroužků či Výtvarného 
talentového centra. Výtvarné centrum je 
navíc určeno i pro žáky ostatních středních 
škol z regionu.

Technické  kroužky se budou konat 
v budově SPŠOW v Hronově. Jedná se o: 
Základy programo-
vání, 3D modelová-
ní, Chytrá domác-
nost, Strojařina je 
fajn, Automechanik. 

Výtvarné  ta-
lentové  centrum 
pro  nadané  žáky 
osloví všechny, 
kteří rádi tvoří 
v různých výtvar-
ných technikách 
jako je např. malba, 

kresba, linoryt, suchá jehla či street 
art. Tvořit budeme v ateliérech ško-
ly ve Velkém Poříčí. Centrum po-
řádá SPŠOW za finanční podpory 
Královéhradeckého kraje.

Všechny kroužky jsou zdarma. 
Bližší informace najdete na www.
spsow.cz. Přihlašování probíhá od  
2. 5. 2024. Kontakt: Markéta Machová, 
tel.: 702 269 240, machovam@spsow.
cz. Přijďte mezi nás!
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ŠkolStví

Učitelky a učitelé z Náchodska mají svoji letní školu
Během  letních 

prázdnin 22. - 23. srpna 
2024  se  na  ZŠ  Náchod 
Babí  odehraje  Letní 
škola  pro  pedagogy. 
Jedná se tak již o druhý 

ročník oblíbené akce pořádané projektem Učíme se na Náchodsku – 
MAP 4 určené všem učitelkám a učitelům, kteří si chtějí vzájemně do-
dat potřebnou energii a inspiraci před začátkem školního roku.

Za programem regionálního učitelského festivalu stojí aktivní 
pedagožky a expertky v oblasti čtenářské a matematické gramot-
nosti Jitka Grohmannová a Jana Tollarová ve spolupráci se zástup-
ci realizačního týmu projektu Učíme se na Náchodsku – MAP 4. 
Společně tak chtějí místním pedagogům naservírovat pestrou škálu 

seminářů a interaktivní workshopů spojených s inovativními výu-
kovými metodami a postupy. „Účastníci  si  formou modelové  lekce 
vyzkouší, jak s využitím inovativních digitálních technologií rozvíjet 
čtenářské a pisatelské dovednosti nebo jak takový text využít napříč 
jednotlivými  předměty.  Součástí  bloku  bude  i  tandemová  výuka. 
Přítomní si mohou dále upřesnit představu o  jejím využití v praxi,“ 
popisuje Jana Tollarová malou část z připravovaného programu. 
Jitka Grohmannová, zakladatelka letní školy, kromě jiného plánu-
je učitele provést „hravě matematikou“ v rámci stejnojmenného 
bloku. 

„Na  dopolední  vzdělávání  bude  navazovat  odpolední  program 
složený  z  kratších  workshopů  realizovaných  různými  osobnostmi 
působícími  v  oblasti  vzdělávání.  V  tuto  chvíli  lze  zmínit  například 
témata jako robotika, osobnostní rozvoj, současná dětská literatura 
nebo grafomotorika. Přihlášení učitelé se ale mohou těšit na mnoho 
dalšího včetně navazování vzájemných kontaktů,“ vyjmenovává Lada 
Nevečeřalová, hlavní manažerka projektu Učíme se na Náchodsku 
– MAP 4 (reg. č. CZ.02.02.XX/00/23_017/0008475). „Po  8  letech 
působení projektu v oblasti vzdělávání na území Náchodska můžeme 
směle říci, že ve školách v našem regionu vyrostly lektorské osobnosti, 
za kterými stojí za to jít. Konáním dalšího ročníku letní školy chceme 
dopřát všem učitelům, aby zažili atmosféru společného růstu a sdíle-
ní. Minulý rok to byl velký zážitek a už teď se těšíme, co přinese tento 
ročník.“     

Sledujte podrobnosti k této i dalším akcím na webových strán-
kách projektu Map2school.cz, na Instgramu MAP2SCHOOL nebo 
na Facebooku Učíme se na Náchodsku – MAP 4.
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ZÁKLADNÍ ŠKOLA A MATEŘSKÁ ŠKOLA BEZDĚKOV NAD METUJÍ,

PŘ ÍSPĚVKOVÁ ORGANIZACE VE SPOLUPRÁCI S OBCÍ BEZDĚKOV NAD METUJÍ

VáS SRDEČNĚ  ZVE NA OSLAVU PŘI PŘ íLEžITOSTI 

PROGRAM:
14:00 - ZAHÁJENÍ OSLAVY V PROSTORU U ŠKOLY

15:00 - VYSTOUPENÍ DĚTÍ Z MŠ BEZDĚKOV NAD METUJÍ

16:00 - KONCERT ŽÁKŮ ZUŠ POLICE NAD METUJÍ  V KOSTELE SV. PROKOPA

17:15 - VYSTOUPENÍ ŽÁKŮ ZŠ BEZDĚKOV NAD METUJÍ

18:15 - PŘEDSTAVENÍ PRO DĚTI “ KREJČÍK HONZA ”

14:15 - 15:00 - PROHLÍDKA KOSTELA SV. PROKOPA, MOŽNOST PROHLÍDKY ZVONŮ                     

19:00 - K POSLECHU ZAHRAJE hudební skupina BTK
 Během celého odpoledne bude možné si prohlédnout prostory školy, kde bude také  instalována výstava obrazů místního

rodáka Antonína Vacka.
Občerstvení zajištěno. Akce se koná za každého počasí. Časový harmonogram je orientační.

18:15 - 19:00 - PROHLÍDKA KOSTELA SV. PROKOPA, MOŽNOST PROHLÍDKY ZVONŮ                     

   A HODINOVÉHO STROJE

A HODINOVÉHO STROJE

 sobota 8. června od 14 hodin
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SkaUtSké okéNko

Okresní jamboree  
v Náchodě

Poslední dubnový víkend vyrazili skaut-
ky a skauti do Náchoda, kde se setkali s vrs-
tevníky převážně z náchodského okresu. 
Plhovská škola hostila na tři stovky skautů, 
kteří se zde sešli na okresním jamboree.

Zažili víkend plný dobrodružství na mo-
tivy legendy o svatém Jiří, který pro ně 
chystalo na padesát dospělých dobrovolní-
ků. Kluci a holky ve věku 10-16 let poznali 
ctnosti pravého rytíře, putovali společně 
krajinou, kde si i vařili sami oběd, a pomoh-
li Jiřímu zabít draka. Především ale navá-
zali nová přátelství mezi sebou. Nechyběl 
ani taneční večer s mistrem tance, čajovna 
či inspirativní dílničky, ve kterých si mohli 
vyzkoušet speciální šifry, k jejichž vyřešení 
bylo potřeba využít znalostí z fyziky o roz-
kladu světla, setkat se s kouzelníkem, potré-
novat sebeobranu či lukostřelbu, nebo tře-
ba zkusit výrobu finských svící, či kreativní 
tvorbu metodou strukáže a mnoho dalšího.

Cílem této akce bylo setkat se s nejbliž-
šími skauty z okolí a zažít společná dobro-
družství, což se náchodským organizáto-
rům povedlo splnit na jedničku. 

Vydařené závody vlčat a světlušek v České Skalici
V sobotu 4.5. se dvě dívčí družiny svět-

lušek a jedna chlapecká našich vlčat, vyda-
li do České Skalice na okresní kolo závodu 
vlčat a světlušek.  V různých disciplínách 
mezi sebou s dalšími 26 družinami porov-
návali svoje nejen skautské znalosti a do-
vednosti. Disciplín bylo celkem deset a pa-
třila mezi ně např. první pomoc, tábornické 
dovednosti, logické myšlení - kde luštili šif-
ry, nebo řešení krizových situací. Závodem 
družiny provázel příběh inspirovaný po-
hádkou hotel Transylvánie. Na stanovištích 
tak mohly potkat netopýry, Frankensteina 
a další různá strašidla. Po ukončení závodu 
ještě následovala velká hra, kde se všech-
ny děti společně snažily pomoci Drákulovi.  
Naše družiny byly na závodech úspěšné, 

chlapecká družina se umístila na prvním 
místě a jedna z dívčích družin byla na místě 
třetím, společně tak  postupují do krajského 
kola, které se uskuteční v červnu v Hradci 
Králové.  Třetí družina se bohužel neumísti-
la, i tak však byly holky moc šikovné a získa-
ly velké množství bodů. Moc našim vlčatům 
a světluškám gratuluji a přeji hodně štěstí 
i do krajského kola.

Děkujeme také za finanční podporu 
celoroční činnosti našeho střediska měs-
tu Police nad Metují, díky které můžeme 
účast na krajských závodech udělat pro děti 
dostupnější.

Za skautské středisko 
Linda Kudelková a Haňďa Kohlová
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Informace z Benediktinského opatství sv. Václava 
a Benediktinské hospodářské správy
UZAVÍRKA PRŮCHODU  
A PRŮJEZDU U POLICKÉHO KLÁŠTERA

V termínu 1. 7. - 30. 9. bude z bezpečnostních důvodů zce-
la uzavřen průjezd do zahradnictví Zobal a průchod pro pěší 
okolo kláštera. Přístup ke smuteční síni zůstane zachován. 
Důvodem je pokračování oprav krovu a střech na objektu kláštera. 

Bližší informace o příjezdu do zahradnic-
tví a o aktuálnosti uvedeného omezení budou uvedeny  
na webových stránkách opatství a na informačních cedulích v místě 
prováděných prací.

Děkujeme za pochopení. 
„Postupná  obnova  bývalého  benediktinského  kláštera“ 
a „Pokračování obnovy krovu a výměny střešní krytiny, obnova klem-
pířských prvků“ jsou spolufinancovány z programu Ministerstva kul-
tury ČR – Program záchrany architektonického dědictví a programu 
Královéhradeckého kraje – Obnova památkového fondu.

PROPAGACE BENEDIKTINSKÉHO KULTURNÍHO 
DěDICTVÍ BROUMOVSKA

Benediktinské opatství sv. Václava v Broumově bude realizovat 
projekt, jehož cílem je vytvořit jednotnou vizuální identitu opatství, 
vytvořit a užívat grafický manuál, vytvořit webdesign pro www.
opatstvibroumov.cz 

Projekt 24KPG09-006 „Propagace benediktinského kultur-
ního dědictví Broumovska“ je realizován s finanční podporou 
Královéhradeckého kraje.

PŘIPRAVUJEME – PODZIMNÍ AKCE 
V POLICKÉM KLÁŠTEŘE
Čtvrtek 19. 9. 2024 od 17:30 hod
SEtkÁNí S arCIoPatEM PEtrEM ProkoPEM 
SIOSTRZONKEM OSB A HISTORIKEM DUŠANEM 
fOLTÝNEM

na téma benediktini na Policku, v diskusi u příležitosti znovuo-
tevření nově opravených částí bývalého kláštera v Polici nad Metují.

Středa 2. 10. 2024 od 17:30 hod
MOJÍ MILENKOU JE VESMÍR – PŘEDNÁŠKA ZDEŇKA 
BARDONA 

Na co se můžete těšit? Přednáška je pohledem do hlu-
bin vesmíru, cestovatelských zážitků po světových ob-
servatořích a zároveň i příběhem velkého nadšence. 
Pan Bardon je autorem tří knih, je držitelem prestižních 
ocenění – např. Čestný člen Mezinárodní astronomické unie (IAU)  
a Fotoambasadorem Evropské jižní observatoře (ESO), podílel 
na modernizaci mnoha profesionálních astronomických observa-
toří po celém světě.

Středa 6. 11. 2024 od 17:00 hod
PŘEPIŠTě DěJINY

Jeden z nejpopulárnějších podcastů, věnovaný moderním čes-
kým a československým dějinám, zavítá naživo do polického kláštera. 
Speciální díl bude nahrávaný a zaměří se na dějiny Police nad Metují  
a Policka.  Protagonisty jsou přední český historik, někdejší děkan 
Filozofické fakulty UK a dnešní náměstek ředitele Národního mu-
zea prof. Michal Stehlík a historik, novinář a publicista dr. Martin 
Groman.
www.opatstvibroumov.cz | bhs.brevnov.cz  | fb.com/opatstvibroumov 

Benediktinská hospodářská správa

Astronomický klub  Po l i ce  nad  Metuj í

Kometa C/2023 A3 Tsuchinshan-ATLAS
byla objevena 9. ledna 2023 v Číně (Purple Mountain 

Observatory) a nezávisle na tom i 22. února 2023 (Jihoafrická re-
publika – systém ATLAS).

Tato kometa má velkou šanci stát se „Velkou kometou“. 28. září 
projde přísluním a na obloze bychom ji mohli pozorovat i bez pou-
žití dalekohledu!!!

V červnu bude kometa pozorovatelná na večerní obloze v sou-
hvězdí Panny ale k vyhledání ještě budeme muset použít daleko-
hled. Poloha komety je orientačně zakreslená na připojené mapce.

Pohledy do vesmíru
SLUNCE vstupuje do znamení Raka 20. června v 22 hodin 
 51 minut SELČ, nastává astronomické léto, letní   
 slunovrat.. Den se nejprve o 18 minut prodlouží, ale do   
 konce června již o 5 minut zkrátí,
MĚSÍC 6. v novu, 14. v první čtvrti,  22. v úplňku, 
 28. v poslední čtvrti
MERKUR není pozorovatelný,
VENUŠE není pozorovatelná,
MARS  ráno nízko nad vých. obzorem v souhvězdí Ryb a Berana,
JUPITER ráno nízko nad severovýchodním až východním 
 obzorem v souhvězdí Býka,
SATURN ve druhé polovině měsíce května ráno nízko nad 
 jihovýchodním obzorem v souhvězdí Vodnáře,
URAN na konci června ráno nízko nad východním obzorem 
 na hranici souhvězdí Berana a Býka,
NEPTUN ráno nad východním obzorem na hranici souhvězdí 
 Ryb a Vodnáře

Karel VACEK, Astronomický klub Police
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Bariatrické centrum náchodské 
nemocnice má nový web

V uplynulých dnech Nemocnice Náchod spustila nové webové 
stránky, které jsou věnované bariatrii a zdravému životnímu sty-
lu. Nemocnice dále rozvíjí své bariatrické centrum a zvyšuje počet 
bariatrických operací. V loňském roce jich provedla více než 70. 
Pacienti se za moderními operačními metodami sjíždějí do nemoc-
nice z celých Čech. Nejvzdálenější obézní pacient byl v loňském 
roce až z Karlových Varů.

Nové webové stránky mají lidem trpícím nadváhou přiblí-
žit informace o účinném řešení jejich nadváhy - bariatrické ope-
raci. Na webu čtenář najde odpovědi na všechny otázky týkající se 
stravy, předoperační přípravy i pooperační péče. Nemocnice bude 
stránky průběžně doplňovat o užitečné články například o výživě 
nebo spánku. Nechybí ani zkušenosti pacientů, kteří bariatrickou 
operaci již podstoupili.

Pokud trpíte výraznou nadváhou a učiníte rozhodnutí s ní 
skoncovat, neváhejte se na naše špičkové lékaře a nutriční terape-
utky obrátit. Se vším Vám velmi rádi pomohou a možnosti léčby 
Vám vysvětlí.

www.bariatrickecentrum.cz
tel.: +420 491 601 420

Nikola Erberová, referent PR a marketingu

ZE SPOLKŮ A SPOLEČNOSTÍ

DAY
s náchodskou nemocnicí,
ZZS Královéhradeckého kraje
a ZZS hl. m. Prahy

MASARYKOVO NÁMĚSTÍ V NÁCHODĚ
3. 6. 2024 10:00 - 15:00

9:00 - 10:30 (malý sál v Městském divadle Dr. J. Čížka)

Kongres pro odbornou veřejnost

10:00 I 11:30 I 13:00 (Masarykovo náměstí)

Ukázka zásahu zdravotnické
záchranné služby

11:00 (Masarykovo náměstí)

Slovo ředitele ONN,
ředitele ZZS hl. m. Prahy
a ředitele ZZS HK 

10:00 - 15:00 (Masarykovo náměstí)

Workshopy v průběhu celého dne
(nácvik resuscitace, zastavení krvácení,
manipulace s člověkem v bezvědomí a další...)

10:00 - 15:00 (Masarykovo náměstí) 

Prohlídka záchranářské techniky
(Prohlídka zdravotnického kamionu Golem,
vrtulníku a záchranných vozů)

Benefi ční prodej drobného
občerstvení od našich zdravotníků
Výtěžek akce bude věnovaný na nákup
resuscitačního výukového modelu.

EMERGENCY

Akce je pořádána pod záštitou hejtmana Královéhradeckého kraje
Mgr. Martina Červíčka, brig. gen. v. v.

DARRÉ
založeno 2008

Zprávy z Domova důchodců Police n. M. 
Milí spoluobčané,

jaro v Polici jsme 
tentokrát přivítali vel-
mi časně. Díky tomu 
jsme ale v areálu do-

mova stihli zrealizovat některé plánova-
né venkovní úpravy. Na terasu přiléhající 
ke společenské místnosti byly instalovány 
stínící markýzy a rovněž byl vyměněn dře-
věný povrch terasy. Další změnou prošlo 
naše jezírko. Firma provedla kompletní 
úpravy, takže zahradu nyní zpestřuje bubla-
jící vodopád, vodní rostliny a rybky.

A teď už k našim více či méně tradičním 
společenským akcím, které se v domově 
uskutečnily.

Při Masopustním úterý 13. února byl 
připraven veselý program s maskami, kob-
lihami a hlavně harmonikou, která v rukou 
paní Marušky Ryšavé vždy umí navodit tu 
správnou atmosféru.

 6. března jsme pak během 
pondělní kavárničky spo-
lečně oslavili Mezinárodní 
den žen. Nechyběly květiny, 
káva s občerstvením a živá 
hudba Kateřiny Pfeiferové 
a Antonína Hubky.

Po MDŽ nebylo letos dale-
ko do Velikonoc. Aktivizační 
pracovnice s uživateli trávili 
čas tvořením výzdoby celého 
domova a nakonec jsme se 
společně sešli na velikonoční 
kavárničce 27. března.

Mezi tyto obvyklé akce 
se v dubnu vešla také jedna 

méně tradiční. Přijel kouzelník, který se 
společně s partnerkou postaral o pestrý 
program nejen s kouzly, ale také s písnič-
kami doprovázenými na kytaru. Děkujeme 
za návštěvu.

Po kouzlení pak přišlo v pátek 26. dub-
na pořádné čarování. Přiletěly čarodějnice 
na košťatech, společně s uživateli ozdobili 
májku a nakonec se všichni občerstvili pár-
kem v rohlíku a na slet dorazil i pan sta-
rosta Jiří Škop. K čarodějnickému reji nám 
na harmoniku opět vyhrávala paní Ryšavá, 
kterou na housle doprovázel pan Osoba.

V sobotu 11. května, kdy si s námi jar-
ní slunce hrálo na schovávanou a poslalo 
nám i trochu deště, potěšila naše uživatele 
opět kapela Stavostrojka. Za tuto akci již 
poněkolikáté chceme poděkovat rodině 
paní Kavanové, která je naší uživatelkou. 
Paní Kavanová slaví v dubnu narozeniny, 
a tato akce je dárkem nejen pro ni, ale pro 

celý domov. Znovu děkujeme rodině paní 
Kavanové.

Aby toho veselení nebylo málo, hned 
v pondělí 13. května pak proběhla oslava 
Dne matek. O hudební program se opět po-
starala paní Pfeiferová s doprovodem pana 
Hubky. Pozvání přijal i místostarosta Radek 
Starý, paní Kosová a paní Steinerová z po-
lické Komise pro obřady a slavnosti a pat-
ron našeho domova pan Tomáš Magnusek, 
který odpoledne zpestřil svým veselým 
vyprávěním.

Na závěr bychom rádi ještě jednou po-
děkovali všem našim příznivcům, zejmé-
na zástupcům Města Police n. M., kteří se 
účastní většiny pořádaných akcí, patronovi 
Tomášovi Magnuskovi, úžasné harmoni-
kářce Marušce Ryšavé, která vždy rozsvítí 
domov už jen svou přítomností a Kateřině 
Pfeiferové a panu Antonínu Hubkovi za hu-
dební vystoupení. Děkujeme!

Zároveň bychom touto 
cestou chtěli najít hudebně 
nadanou spřízněnou duši, 
která by našim uživatelům 
zprostředkovávala pravidel-
né zpívání lidových písniček. 
Uživatelům tato aktivita velmi 
chybí a my bychom jim ji moc 
rádi dopřáli. Nabízíme hřejivý 
pocit dobrého skutku i finanč-
ní odměnu. 

Za Domov důchodců 
Police nad Metují
Mgr. Jana Šrámková, ředitelka
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SENIOR KLUB OSTAŠ
„Nesnaž se utéct, čas stejně Tě chytí, a  vlasy protká Ti stříbrnou nití!
Zbytečně vzdoruješ, marníš své síly, každý z nás jednou dojde k cíli.
Nesnaž se změnit to co už nejde, ze všeho špatného dobré zas vzejde.
Mám pro Tebe na štěstí návod: s časem si nikdy nedávej závod!
Žij teď a tady, život je krátký, jdi vpřed a nekoukej zpátky!“

V tomto duchu se neslo naše slavnostní květnové setkání- 21.5.  
Na sále Pellyho domu se sešlo 75 členů našeho klubu, všichni svá-
tečně vystrojení a s dobrou náladou. Hned při příchodu každý do-
stal tácek s občerstvením – chlebíček z Koloniálu Renata a zákusek 
z cukrárny Korunka. 

Přivítala nás předsedkyně Helenka Pivoňková , pozvala na červ-
nové posezení v úterý 18.6. na Ostaši v hospůdce U Malíků. Odvoz je 
zajištěn ve 13 hodin z náměstí. Ve čtvrtek 20.6. v 8 hodin je odjezd 
z náměstí na výlet do Polska.  

Paní Olga Landová přišla popřát všem dnešním oslavencům, 
pozvat na vycházku se seniory z Polska dne 11.6.  Také nás se-
známila se stavebními úpravami v domě s pečovatelskou službou 
Javor, kam má přestěhovanou bezbariérovou kancelář – prohlídka 
prostor bude dne 26.6.

Ivanka Richterová nás pozvala na kulturu: besedu 
s JUDr. Michalem Dlouhým, spoluautorem Četnických humoresek 
a hlavně na přehlídku venkovských divadelních souborů HROM 
do Police, která bude ve dnech 7.-9.6. v Kolárově divadle. Členům 
senior klubu rozdala volné vstupenky na představení.

A konečně nastal slavnostní okamžik – přání letošním oslaven-
cům. Slova se ujal František Pivoňka a jmenovitě pozval:

2 členky slavící letos 70 let, 6 oslavenců 75 let, 
2 členy 80 let a 4 seniory slavící 85 let. 
Každý oslavenec dostal bonboniéru a kytičku spolu s přáním 

hodně  zdraví.  Při dlouhém potlesku celého osazenstva se pak spo-
lečně vyfotografovali.

Hlavním bodem přání oslavencům bylo vystoupení Floriteamu 
z Doudleb nad Orlicí. Vystupoval u nás již v roce 2011 – jejich ta-
neční vystoupení je důkazem, že i v seniorském věku lze být aktivní 
a rozdávat radost ostatním! 

Tato skupina seniorek existuje od roku 2008, nacvičily  
25 vystoupení, se kterými vystupují v Klubech důchodců, před-
tančení na plesech, srazech sokolů, dožínkách v Polsku, Vítání jara 
v Doudlebách… Za 15 let činnosti vystoupily na 230 akcích, cviči-
ly na Všesokolském sletu v Praze. Své desetileté působení oslavily 
dvouhodinovým vystoupením na zámecké sýpce v Doudlebách

Choreografie vytvořila vedoucí souboru Jana Florianová, podle 
které se také jmenují. Bohužel dnes do Police nemohla přijet pro 
dlouhodobou nemoc.  

Na úvod zatančily na píseň Václava Neckáře „Koukám, jak ten 
čas letí“. Jako vzpomínku na 100 let od narození  hudebního sklada-
tele, zpěváka, herce, výtvarníka a spoluzakladatele Semaforu Jiřího 
Šlitra, který žil a studoval gymnazium v Rychnově nad Kněžnou, si 
Floriteam připravil úžasný  tanec matoucí mozky  na známou píseň 
Babeta šla do světa.

Po převleče-
ní nás „Pražští 
Pepíci“ odvezli 
do Prahy, konkrétně 
do Vršovic na posví-
cení. Spolu s nimi 
jsme si zazpívali pís-
ničky Šlapeta.

V písničce Srdce 
na dlani pohybo-
vě vyjádřily přání 
oslavencům.

V posledním vystoupení, které bylo oceněné i v Praze,  připo-
mněly našeho nejlepšího atleta Emila Zátopka a jeho krédo: „Když 
nemůžeš, tak přidej!“    

Na skladbu skupiny Mirai se přibelhaly o holi (vyjádření, že 
i členky Floriteamu občas něco bolí a trápí), při refrénu  Když ne-
můžeš, tak přidej se pak za bouřlivého potlesku sálu daly do divo-
kého, rytmického a veselého tance.

Jménem všech přítomných děkujeme za toto nádherné a veselé 
vystoupení, které i těm největším „škarohlídům“ vleje do žil opti-
mismus a dobrou náladu mnohem víc, než jen teoretická přednáš-
ka o umění stárnout. Také patří poděkování výboru senior klubu 
za zajištění programu!

Nyní už se těšíme na červnové akce a přejeme si, aby nám vyšlo 
počasí!!!

Výbor Senior klubu Ostaš

SDH Velká Ledhuje zve širokou veřejnost 
na jubilejní 30.ročník

soutěže družstev v požárním útoku 
O POHÁR STAROSTY MěSTA POLICE NAD METUJÍ

Místo: cvičiště, louka v Ochozi, směr Police-Suchý Důl
Termín konání soutěže: Sobota, 22.června 2024

Zahájení: v 9.00 hod.
Co uvidíte? 

Soutěž v požárním útoku, dle pravidel požárního sportu. Souboj o putovní 
pohár…a jistě spoustu neobvyklých a napínavých okamžiků.

Občerstvení během celého odpoledne zajištěno.
Na akci srdečně zve sbor dobrovolných hasičů Velká Ledhuje.
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Mateřské centrum Ma Mi Na
V květnu jsme v MC MaMiNa připravili pro 

maminky k jejich svátku příjemné odpoledne, 
kde se mohly nechat rozmazlovat profesionál-

ní vizážistkou, filmovou maskérkou a stylistkou Lucií Prymšovou 
a její kolegyní Ivetou Němečkovou. Smích, pohoda a zábava roz-
hodně nechyběly. Domů odcházely maminky nejen krásné, ale také 
s růží z Květinářství U Petry. Moc děkujeme za účast všem mamin-
kám a městu Police nad Metují za finanční podporu.  

Během března jsme zveřejnili na webových stránkách a face-
booku čtyři příměstské tábory, které pořádá naše mateřské cent-
rum. Na příměstský tábor Začarovaný les v termínu 

22. – 26. 7. je možné stále se při-
hlásit. Více informací a přihlášky 
ke stažení najdete na www.mcmami-
na.cz.

Do našeho centra hledáme od září 
nové lektorky, především na dopoled-
ní program Zvídalek. Nabízíme i další 
lektorování dopoledních programů 
nebo dobrovolnickou spolupráci 
na akcích pro veřejnost. V případě zá-
jmu volejte 721 543 805. 

Piknik v Pellyho parku 
Čtvrtek 06. 06. 2024 od 15:30

MC MaMiNa ve spolupráci 
s Knihovnou v Polici nad Metují pořá-
dá Piknik v Pellyho parku. Připravená 
pro Vás budou tvořící místa, kde si 
děti mohou namalovat kamínek nebo 
vytvořit obrázek technikou mono-
typu. Nezapomeňte si s sebou vzít 
deky a oblíbené mňamky. Drobné 
občerstvení a pití zajištěno. Vstupné 
dobrovolné. 

Den Otců
Čtvrtek 28. 6. 2024 od 15:30

Báječné odpoledne pro tatínky a jejich ratolesti. Připravujeme 
ryze mužské záležitosti (výroba praku, cvrnkání kuliček do důlku, 
zatloukání hřebíků, aktivity pro malé a další). 

Dopoledne MC nabízí programy maminkám a jejich dětem vždy 
od 9:00 – 11:00 hod. Přijďte mezi nás.

Bližší informace na FB, webových stránkách nebo po telefonic-
ké domluvě. Těšíme se na Vás

Za MC MaMiNa Veronika Ansorge

Náhradní rodičovství
Není vám lhostejný osud dětí, žijících 

v dětských domovech? Dětí, které nemo-
hou z různých důvodů vyrůstat ve své 
biologické rodině? Přemýšlíte nebo vás 
někdy napadlo, že byste se mohli stát 
náhradními rodiči? Poskytli takovému 
Péťovi, Terezce, Aničce či Lauře náhradní 
domov? Tak správně čtete tyto řádky. Stát 
se náhradním rodičem asi vypadá složi-
tě, ale věřte, že tak složité to není. Jde o to mít chuť do toho jít 
a obrátit se na správné lidi, kteří vám se vším pomohou. A ni-
kdy na to nebudete sami, každý pěstoun má svoji doprovázející 
organizaci, která doprovází rodinu a dítě v hezkých, ale někdy 
i nelehkých časech.

Jste to třeba právě VY, kteří pomůžete dítěti, žijícímu v dět-
ském domově. Jste to právě VY, kteří mu nabídnete možnost 
zažívat běžné situace. Situace, které se dají zažít jen v rodině. 
Jste to třeba právě VY, kteří mu nabídnou čas, společné chvíle, 
podporu, či přátelství na jeho cestě životem. I takové může být 
náhradní rodičovství.

Pokud vás zajímá více podívejte se na 
www.STANSEnahradnimrodicem.cz.
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„Plameňákům“ se buduje nový výběh
Ledhujáci hlídali Polickým Májku

Tak by mohlo znít volání kamelo-
ta na rušné ulici velkoměsta. I já budu 
doufat, že Vás nadpis zaujal a budete 
chtít znát, co je za, tedy spíše pod ním.

Kolektiv mladých hasičů, který 
od svého vzniku v roce 2017 přijal 
pojmenování Plameňáci, ke dnešnímu 
dni čítá na 20 členů (děti od 5 do 14 
let). Ve zkratce se dá shrnout, že děti 
a mládež vedeme především k bu-
dování důvěry jak ve své schopnosti, 
důvěru ve schopnosti svých kama-
rádů  (týmový duch) a především, že 

rolí hasiče je pomáhat (si) a umět si poradit. Při schůzkách klademe 
důraz na provedení zadaného úkolu a hlavně jeho dokončení (což 
nebývá samozřejmost). Soutěžní činnost, kde může kolektiv MH po-
měřit své síly s kamarády z celého okresu, je pestrá a zastupuje různé 
disciplíny.

Potřeba disciplíny trénovat s vybavením, se kterým se pak mlá-
dež setkává na soutěžích v náchodském okrese nás často přivedla 
na myšlenku vlastního cvičiště. Jednání s městem bylo úspěšné a za-
stupitelstvo nám, pro potřeby tréninků poskytlo volné prostranství 
v areálu technických služeb. Za to ještě jednou díky. Během března 
a dubna se povrch a tvář původně travnaté plochy začala měnit k na-
šemu obrazu. Terénní úpravy v rekordním čase a kvalitně provedl 
p.V. Kohl. Svépomocí už jsme mohli natřít a poopravit stavební buňku 
pro uskladnění překážek, umístili jsme betonové patky, které pone-

sou stavební buňku a zasít osivem ce-
lou tréninkovou plochu. Tam budeme 
trénovat především štafetové disciplí-
ny a rádi bychom připravili podmínky 
pro nácvik požárního útoku. Ve sboru 
nechybí šikovné a obětavé ruce, hlavy 

s nápady a ani odhodlání  pustit se do práce. Snad to jednou děti oce-
ní, až si uvědomí, co bylo na začátku a čeho lze společně dosáhnout. 
Vize toho, jak by mohlo cvičiště i se zázemím vypadat, jsou. Brzdou 
v rozletu jsou však,  jako ve všech oddílových činnostech, tak trochu 
finance. Díky odhodlání vedoucích kolektivu a výboru  SDH se daří 
alespoň základní myšlenku úpravu cvičiště finančně pokrýt. 

Po letech, kdy jsme, jako ledhujští dobráci přestali v Polici hlídat 
Májku pár let uplynulo. Poličtí to přenechali osudu a ten byl milo-
srdný… ba někdy tomu pomohla i malá lest, kdy se Májka vztyčila až 
za ranního kuropění, na 1.Máje.  Rádi bychom tradici poctivě udrželi 
a v naší hasičské mládeži nechali pocit odpovědnosti řádně rozho-
řet. To se povedlo a tak se mládež, z kolektivu mladých hasičů Velké 
Ledhuje, ujala hlídky. Pomohli jim i kamarádi ze školních lavic, což 
nás jako vedoucí, zprvu trochu zarazilo (uhlídat po celou noc Májku 
a ještě rozbujelé týnejždry nebylo původně v plánu…), ale celá noc 
i příchod měsíce lásky se nesl poklidně. Pod Májkou se sešli i rodiče 
některých mladých strážců a svou hlídku pod Májkou si „odkroutil“ 
i náš pan starosta, Mgr.Jirka Škop.  Chvíli se tlachalo, pár písníček 

jsme si zazpívali u kytatry, opekli si buřta a upřímně se 
těšili na první záblesky májového úsvitu. Všichni se ho 
ve zdraví dočkali a mohli konečně dospat probdělou noc. 
Ke cti mládeže nutno podotknout, že až na výjimky, po ce-
lou noc nezamhouřili oka. Věřím tedy, že je rodiče nechali 
po výkonu pořádně prospat. Však si to zasloužili. Udržet 
tradici dá někdy pořádně zabrat. Za pomoc s organizací 
a podporu děkuji své ženě Báře, dalším vedoucím kolek-
tivu  Mírovi a Janě Kollertovým a městu Police. Budeme se 
těšit, že po roce Ledhujáci opět s důvěrou Polických, uhlí-
dají symbol máje, symbol lásky v našem městě.

Za SDH Velká Ledhuje sepsal Aleš Trojtl

ZE SPOLKŮ A SPOLEČNOSTÍ / Z VAŠICH PŘÍSPěVKŮ

Nadduše v srdci
Tak jako různé tělesné údy nemo-

hou vidět oči, živé bytosti nemohou 
vidět Nejvyššího Pána, který sídlí jako 
Nadduše v srdci každého. Jeho sku-
tečné postavení nemohou zjistit ani 
pomocí smyslů, mysli, životního vzdu-
chu, myšlenek v srdci či vibrací slov.

VÝZNAM: Různé části těla sice ne-
mají schopnost vidět oči, ale oči řídí 
každý jejich pohyb. Nohy se pohybují 
dopředu, protože oči vidí, co je před 
nimi, a ruka se dotýká, protože oči 
vidí předměty, kterých se může do-
tknout. Stejně tak každá živá bytost 
jedná podle pokynů Nadduše, která 
sídlí v srdci. Pán Samotný to potvr-
zuje v Bhagavad-gitě „Sídlím v srdci 

každého a dávám pokyny ke vzpo-
mínkám, poznání a zapomnění.“ Na ji-
ném místě Bhagavad-gity je řečeno: 
„Nejvyšší Pán v podobě Nadduše sídlí 
v srdci.“ Živá bytost nemůže dělat nic 
bez svolení Nadduše. Nadduše jedná 
neustále, každým okamžikem, ale živá 
bytost nemůže pochopit Její podo-
bu a činnosti pomocí svých smyslů. 
Příklad očí a tělesných údů je velice 
výstižný. Kdyby nohy byly schopny vi-
dět, mohly by chodit bez pomoci očí, 
ale to není možné.  I když prostřednic-
tvím svých smyslů Nadduši ve svém 
srdci nevidíme. Její řízení je nezbytné.

Ze Śrīmad-Bhāgavatamu vybrala 
M. Jandová 

Matematické hlavolamy
Pokuste se vyřešit tyto čtyři úlohy. Kromě 

číslic je možno použít i znaků pro početní vý-
kony jako například +, – apod. Uveďte co nejví-
ce možných vyjádření.
1. úloha. 
Vyjádřete číslo 1 s použitím všech desíti číslic.
2. úloha
Vyjádřete číslo 10 pěti devítkami.
3. úloha
Vyjádřete číslo 100
a) pěti stejnými číslicemi,
b) s použitím všech desíti číslic.
4. úloha
Vyjádřete číslo 1000 osmi stejnými číslicemi.
Řešení na str. 42.

Připravil František Janeček
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 Z VAŠICH PŘÍSPěVKŮ

12 zlatých pravidel duševního zdraví
1. Pamatuj, že každé utrpení, i to největší, 

jednou přejde. Veškeré dění v toku času 
je proměnlivé. Po dešti vychází slunce, 
i po té nejkrutější zimě přijde zase jaro!

2. Tam, kde nemůžeš pomoci ani změnit 
chod věcí, nestarej se zbytečně o cizí 
záležitosti.

3. Nepropadej panice kvůli zodpovědnos-
ti. Tvá schopnost a odolnost poroste 
tím více, čím méně se poddáváš spěchu, 
vzrušení a pesimismu.

4. Vyvaruj se boje proti představám. Mno-
zí se vyčerpávají v boji proti překážkám, 
které existují jen v jejich fantazii. Ne-
zaplétej se do neplodných zálib, které 
nevedou k cíli. Pamatuj, že síla je jen 
v jednoduchosti, proto netříšti své síly!

5. Nežij v minulosti, nepřemýšlej mnoho 
o budoucnosti. Žij přítomností. Nic dů-
ležitého nezměníš! Znáš snad někoho, 
kdo se nikdy nezmýlil? Chybám se nevy-
hneš, přijdou-li, naprav je – není většího 
vítězství.

6. Rázně odlož nenávist, závist a touhu 
po destruktivní kritice. Kritika, která 
současně nepřináší pomoc a náznak, 

jak zlepšit špatné, je někdy horší než 
původní špatná věc. Tato tři zla výrazně 
překážejí osobní spokojenosti.

7. Netrpělivost, posměch, fanatismus, 
fatalismus a pesimismus ničí duševní 
harmonii.

8. Zažeň myšlenky o důstojném „usaze-
ném“ stáří. Buď stále zvědavý a zvídavý, 
snaž se uchovat smysl pro romantiku, 
dobrodružství a recesi. Neboj se v žád-
ném věku nových setkání a nových úko-
lů.

9. Důvěřuj lidem a měj je rád. Neočekávej 
od nich dokonalost, ani ty nejsi dokona-
lý. Snaž se ocenit jejich individualitu. Jen 
málo lidí je vysloveně špatných. Úsmě-
vem a duševním pohlazením prosadíš 
víc než přísností a tvrdostí.

10. Pozoruj své okolí a všimni si, že tvé pro-
blémy jsou v zásadě stejné jako problé-
my mnoha jiných. I lékař trpí bolestí, 
i policistu někdy dusí strach, i král pláče 
při smrti svého syna. Nekomplikuj si tr-
vale svou životní roli, prostuduj ji dobře, 
snaž se jí rozumět a využít ji ze všech 
sil k pomoci těm, kteří jsou na tom ješ-

tě hůře. A pak svou roli hraj s důvěrou 
a odvahou, ale hlavně vždy se smyslem 
pro fair play.

11. Pokud ti něco vadí a můžeš to změnit, 
učiň tak, pokud to změnit nemůžeš, 
netrap se tím dále. Pokud ti něco vadí 
na druhém člověku, tak se s tím buď 
smiř anebo se mu vyhni – tak jako řeka, 
když narazí na horu. Snáze přeneseš 
vrcholek hory či změníš tok řeky, než-
li změníš povahu člověka. Tvoje mysl 
musí mít vždy jasný cíl a stanovisko, ne-
lze být „trochu těhotný“ či sedět na dvou 
židlích. Nechť je i tvoje řeč jasná – ano, 
ano či ne, ne.

12. Poznávej sám sebe, nauč se mít rád 
sám sebe takový, jaký jsi a uměj sebe 
přijmout, uč se naslouchat svému tělu 
a duši a jejich signálům. Ten, kdo pozná 
druhé, je chytrý, avšak ten, kdo pozná 
sám sebe, je moudrý. A pamatuj, že bo-
jovat proti celé armádě je daleko snazší 
než bojovat sám se sebou! 
Text: MUDr. Petr Hoffman,

vybral František Janeček

Paříž, Paříž
Když se řekne jméno města na Seině, 

člověka napadne spousta věcí. Eiffelova věž, 
Champse-Elyseé, Louvre, Vítězný oblouk, 
Montmartre… někdo si vzpomene na jmé-
na malířů, spisovatelů či zpěváků, někdo si 
vybaví dojezd Tour de France nebo luxus-
ní obchody. Název fejetonu jsme si vypůj-
čil od Emila Zoly a jeho románu o „břichu 
Paříže“, tedy tržnici Les Halles.

Všechno co jsme jmenoval je Paříž. 
A všechno spojuje jedna nutná věc: záchod-
ky. Jak říká náš děda Václav: „Když je příjem, 
musí být i výdej.“

Předehrou k příběhu by mohl být kon-
cert v hradecké Petroff hall večer před odle-
tem, kde jsem suverénně zamířil na dámské 
záchody a všiml si toho až při mytí rukou. 
Poprvé v životě jsem byl konfrontován se 
šminkami na poličce nad umyvadlem na ve-
řejných záchodcích. Existují dvě možná 
vysvětlení: a/ dostal jsme se na půdu gen-
derově vyváženého prostředí nebo b/ jsme 
na dámských záchodcích. Vybral jsme si 
druhou variantu.

A pak už přišla Paříž.
Museé Picasso. Člověk by v budově do-

slova nacpané úžasným uměním očekával 
vysokou kulturu i v tomto směru. Ale zdá se, 
že na záchodky jaksi nezbylo moc místa. Při 
rozpažených rukou se dotýkám obou stěn. 
A pisoár je ve výši mých kolenou. Nelze si 
nevzpomenout na Járu Cimrmana a větu: 
„Nejhorší ze všeho jsou trpaslíci. Ty potvo-
ry vám vlezou všude.“ Zdá se, že obsadili 
i záchodky v Picassově muzeu. Průměrně 
vysoký basketbalista by měl zařízení někde 
těsně nad kotníky.

Café Madeleine leží na dohled 

stejnojmenného chrámu. Je kouzelný se-
dět v kavárně a dívat se mohutné sloupy 
masivní stavby. Ale dojít na záchod je ma-
ličko komplikovanější. Člověk musí projít 
mezi kasou a barem, vyhnout se číšníkům 
nesoucím pití a nezakopnout o hosta, který 
v ruce žmoulá platební kartu nebo peníze 
a pak sestoupit dolů po prudkých schodech. 
(K tomuto místu mám jednu poznámku, 
která nepřekvapí ty, co mě znají: v této části 
města podle Hanuše Wihana připravovali 
nejlepší hovězí Rossini – informace je ale 
stará víc jak sto let...)

Café Josephine je vedle zrekonstruova-
né budovy Burzy. Tady je „ono místo“ umís-
těno skutečně krásně. Nejen že prostor 
s pisoárem není oddělen žádnými dveřmi, 
ale člověku doslova za zadkem chodí číšní-
ci s jídlem či dámy, jdoucí od stolu stejným 
účelem, jako jsem šel já. Nakonec jsme se 
u umyvadla s jednou z  nich potkal. Pro mě 
je to první open air pisoár, který jsem kdy 
navštívil.

V baru u stadionu Paris Saint Germain 
jsou záchodky odděleny od ostatního pro-
storu normálně dveřmi. Od zbytku se liší 
konkrétním řešením: namísto pisoárů 
je podél zdi nainstalován plechový žlab. 
Poličák si vzpomene na žlábek v Krčmě.

Pro znalce pisoárových věd, kterým 
bude například Kryton z posádky vesmír-
né lodi Červený trpaslík Jupiterské důlní 
společnosti, je nutností navštívit pařížský 
fotbalový stadion Parc des Princess. Byli 
jsme na místě skoro dvě hodiny před úvod-
ním hvizdem. Záchodky jsou pod úrovní 
vstupní haly (pokud vstupujete branou P). 
Když jsme se na ně podíval shůry, úplně 

jsme strnul. Pod sebou jsem viděl doslova 
Chrám pisoárů. V jedné místnosti je jich 
28, čistá podlaha s tmavou dlažbou a bíle 
zářící hygienická zařízení. Po všech zkuše-
nostech má člověk chuť klesnout na kolena 
– vstupuji do Chrámu pisoárů raději opatr-
ně a po špičkách. Po fotbale už ale Chrám 
vypadá podstatně hůř. Unavené božstvo 
pánského vyměšování se těší, až všichni ko-
nečně vypadnou.

Dalším místem hodným zaznamenání je 
Palace de Tokyo. Tam byly pisoáry zahaleny 
černým igelitem a přepásány červenobílou 
páskou. Tak jsme si zašel na Dámy.

Ten den, kdy jsme byli v Palace de Tokyo, 
přišel poslední pařížský večer. Procházka 
do Parku André Citroena. Záchodky v po-
řádku, ten pro pány s nápisem Macron 
Assassine (ať si to přeloží každý sám jak 
chce…).

Dopoledne před odletem jsme ještě 
stihli procházku po Latinské čtvrti. V Café 
Descartes jsem se setkal se skutečně mi-
nimalistickým řešením „oné místnosti“. 
K pisoáru se vstupuje lítacími dveřmi, jak 
do nějakého westernového saloonu. Dveře 
zakrývají člověka zhruba od kolen po spod-
ní žebro. Samotný prostor má rozměry cca 
70 × 110 cm… o tu druhou potřebu se pak 
muži dělí se ženami. Tentokrát už za zavíra-
telnými a plnými dveřmi.

Paříž umí člověku nabídnout nečeka-
ná setkání. A já přemýšlím, že moje další 
cesta za poznáním historie a současnosti 
toaletních věd, bude směřovat do skotské-
ho Glasgow. Podle filmu Trainsporting tam 
mají být nejhorší záchodky ve Skotsku.

Pavel Frydrych
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MěSTSKÁ POLICIE
Odvezli jsme krmení a pamlsky sesbí-

rané v rámci sbírky, pro útulek v Broumově
Děkujeme Vám všem, kteří jste zvířecím 

kamarádům něco věnovali. Speciální dík 
míří k paní Vávrové, protože její dar zabral 
jedno celé auto.

Kontrolovali jsme na žádost rybářského 
spolku jeho místní vody. 

V Polické Zákopanici a následně na ces-
tě směrem k Bezděkovu, bylo za poslední 
měsíc sraženo auty pět kusů srnčí zvěře. 
Prosíme Vás, kteří tudy jezdíte o velkou 
opatrnost. Pravidlo, že za jedním přebíha-
jícím kusem poběží další, vychází takřka 

stoprocentně. Utrpení takových zvířat je 
velmi velké a  samotná nehoda může vozi-
dlo a jeho osádku velmi vážně ohrozit.

V této době už je zřejmě v ostrém  pro-
vozu radarový komplex ve Velkých 
Petrovicích. Dbejte tedy dopravních předpi-
sů a jezděte v souladu s nimi. Výzva k zapla-
cení pokuty není to, co bychom chtěli vybí-
rat ze svých poštovních schránek.

Stížnosti jsme zaznamenali z Čukotky, 
přesně z louky nad Bukovickým obecním 
úřadem.  Po této louce se prohánějí mládež-
níci na malých motorkách sem a tam. Těžko 
je kdo bude na tomto místě honit, ale to, že 

tam dojede někdo k úrazu, se může hladce 
stát. 

Masu připravenému  na nějakou veseli-
ci (byla ho celá hromada) se stalo asi něco 
nepředvídatelného, a tak ho nějaký chytrák 
vyhodil pod Klůčkem ke stromu a měl za to, 
že je hotovo. Žel v tom místě je velmi vysoká 
koncentrace všech možných psů na prome-
nádách, proto jsme za pomocí technických 
služeb tento dar zlikvidovali, abychom pej-
sky ochránili před možným zdravotním ko-
lapsem. Držte se…

Petr Zima, ved. strážník MP

sídlo: Komenského náměstí 1;  webové stránky: www.farnostpolice.cz,

Liturgické mezidobí 
Uplynulý měsíc květen byl příjemný 

a v církvi mile rezonoval úctou k Matce Boží 
P. Marii a zároveň její mateřskou péčí o Boží 
lid. Bylo to cítit na mnoha výjimečných mís-
tech - u Ochránkyně Police a Nanebevzaté 
P. Marie na Komenského nám., u Královny 
rodin ve Vambeřicích, u P. Marie Sněžné 
na Hvězdě, u Matky Boží v Králíkách, a pře-
devším v myslích a srdcích těch, kdo o to stáli.  
Ve druhé polovině května jsme Slavností 
Seslání Ducha svatého zakončili velikonoč-
ní dobu a s výbavou darů, které On rozdává 
- dar moudrosti, rozumu, rady, síly, umění 
(poznání, vědění), zbožnosti a bázně Boží, 
a s hojností ovoce které se z Ducha Božího 
rodí - láska, radost, pokoj, trpělivost, laska-
vost, dobrota, věrnost, tichost a sebeovlá-
dání, jsme vstoupili do nového liturgického 
mezidobí. V červnu nás pak ještě čeká řada 
slavností a zároveň se bude blížit konec 
školního roku a prázdniny.

Přehled bohoslužeb v červnu:
 y v úterý a v pátek mše svatá od 18.00 hod.     
 y ve čtvrtek mše svatá od 8.00 hod.
 y v sobotu mše svatá s nedělní platností 

od 18.00 hod. 
 y v neděli mše svatá od 9.30 hod. 

Liturgický kalendář:
2. června -  Slavnost TĚLA A KRVE PÁNĚ  
 (přeložená z 30. května)
7. června -  Slavnost NEJSVĚTĚJŠÍHO  
 SRDCE JEŽÍŠOVA
9. června -  10. neděle v mezidobí 
16. června -  11. neděle v mezidobí
23. června -  12. neděle v mezidobí
24. června -  Slavnost NAROZENÍ SV. JANA  
 KŘTITELE
29. června -  Slavnost SV. PETRA A PAVLA,  
 apoštolů,     
30. června -  13. neděle v mezidobí

Úřední hodiny: 
V úterý, ve čtvrtek a v pátek po boho-

službě, nebo po domluvě s knězem.
V  případě  naléhavé  potřeby 

duchovních  služeb,  volejte  místnímu 
knězi  Lubomíru Pilkovi - kontakt je uve-
den na stránkách farnosti. 

V pátek 7. června 2024 se bude konat 
tradiční akce  Noc  kostelů,  v  Polici  n.  M. 
spojená s muzejní nocí. 

Program bude skromný, ale od srdce 
a pro každého, kdo má zájem. Srdce je také 
tématem  letošní  Noci  kostelů. Ne, že by 
emoce nebyly důležité, ale biblické myšlení 
vidí v srdci sídlo vnitřního života se vším 

všudy. Tedy vedle citů a pocitů je srdce také 
místem pro myšlení a paměť, vůli i svědomí. 
A zazní hudba Antonína Dvořáka, neboť si 
letos připomínáme 120 let od jeho úmrtí.       
17  -  18  hod.  -  komentovaná  prohlídka 
zvonice s historickými zvony - hřbitovní 
kaple  Narození  P.  Marie,  provází  Karel 
Vacek  
17  -  19  hod.  -  volné  prohlídky  multi-
mediálních  expozic  „Lidová  zbožnost“ 
a „Benediktinské Policko“ - klášter
17  -  21  hod.  -  volná  prohlídka  kostela 
Nanebevzetí P. Marie s doprovodem hud-
by Antonína Dvořáka
19  -  21  hod.  -  společná  komentovaná 
prohlídka  kostela  Nanebevzetí  P.  M., 
kláštera a opatova bytu, provází Mgr. Jan 
Tůma

Program je uveden na plakátech 
a na webových stránkách farnost, Muzea 
Náchodska a Noci kostelů (www.farnost-
police.cz, www.muzeumnachod.cz a www.
nockostelu.cz). 

V  neděli  23.  června  od  16  hod.  se 
na  faře  v  Machově  rozloučíme  se  škol-
ním rokem.

Přejeme úspěšný závěr školního roku 
a příjemné dny končícího jara a mladého 
léta.

sestavil Jan Troutnar,
člen pastorační rady farnosti

Římskokatolická farnost v Polici nad Metují informuje
CÍRKVÍ / MěSTSKÁ POLICIE / SPORT

Polická stovka 2024
- termín akce -

Dovoluji si tímto oznámit, že 
termín letošního ročníku této 
akce je netradičně odsunut na po-
prázdninový čas – snad září -  a to 
z čistě osobních důvodů. Věřím, že 
ten šestadvacátý ročník letos stih-
neme … 

S díky za pochopení a s přá-
ním pohody v každém dni.

Petr Jansa

TOUR de TORPÉDO

Spolek Nízkosrbských Baronů,
 a Hospůdka U Božky pořádají

kolařské závody, které se konají před hospůdkou v Nízké Srbské

Prezentace závodníků od 13.00 do 14.00 hodin

K tanci a poslechu bude hrát skupina

P    Podmínky účasti:  zaplacené startovné  100,- Kč !
                                 kolo s torpédem
                                 věk minimálně   18 let !

Dobová ústroj vítána .
Start na vlastní triko !

Srdečně zvou pořadatelé
www.baroni.estranky.cz

Start závodu ve 14.15 hodin.

v sobotu  29. 6. 2024

27
RočníkIronick



38 Polický měsíčník  ČERVEN 2024

SPort

Poslední mazání jsme letos pojali slav-
nostně. Trenéři připravili týmové soutěže 
pro děti, zhodnotili jsme uplynulou sezó-
nu a ocenili závodníky účastnící se závodů 
Poháru KHK (přespolních běhů a jednoho 
zimního závodu). Veřejně jsme předsta-
vili projekt NÁKUP PÁSOVÉ ČTYŘKOLKY, 
za účasti hostů pana starosty Jirky Škopa 
a místostarosty Radka Starého jsme po-
děkovali Nadaci ČEZ, která nám poskytla 
finanční dar ve výši 100% nákupní ceny. 
Večer jsme si zpestřili výborným rautem 
připraveným Martinem Exnerem a fotopro-
jekcí momentek z akcí předchozí sezóny.

Děkujeme ještě jednou všem, kteří 
s námi aktivně spolupracují a naši činnost 
podporují.

Na prvního máje jsme nebyli v průvodu, 
ale na Jestřebím krosu v Chlívcích, kde běž-
ci z Náchoda zorganizovali 13. ročník nově 
obnoveného závodu. Zúčastnilo se 25 dětí 
a 8 dospělých za SKI Police. Počasí bylo let-
ní a všichni dostali krásné pamětní medaile. 
Děkujeme organizátorům.

Středečňák v Pálence – X-duatlon se 
konal 8. května a z celkových 38 startují-
cích bylo devět našich. Věříme, že se účast 
povede také na Hlavňovském X-triatlonu 
10. července, kam všechny srdečně zveme!

Třetí Primátor Cup se běžel na Špince 
v sobotu 18. května. Naše modré barvy 
nešly na startu přehlédnout. Účastnilo se 

9 dětí (dařilo se 2.Elišce Hůlkové, 3. Elišce 
Ládové a 3. Zuzce Zítkové) a jeden trenér-
ský tým, který vybojoval 3. místo v kate-
gorii týmů na 10 km. Závod dokončil také 
náš nejstarší aktivní běžec Josef Metelka 
(1944).

V neděli 19. května jsme běhali na síd-
lišti opět přes překážky. Čtyřicátého páté-
ho ročníku Běhu sídlištěm se účastnilo 123 
startujících. Nově zařazená kategorie štafet 
rodič a dítě do 4 let měla úspěch. Patnáct 
rodičů rozběhlo svým dětem závod, aby 
po předávce děti finišovaly do cíle. Na start 
1200 m dlouhé trati (3 x 400 m) se posta-
vily dohromady dorostenky a ženy. Ženy-
maminky mají náš obdiv, všechny předved-
ly dokonalou běžeckou formu! I muži se 
na trati 1600 m museli rvát o pozice s mlad-
šími dorostenci. Závod splnil dokonale náš 
cíl, sezvat celé rodiny a dát možnost každé-
mu si zazávodit na zajímavé trati. Tím, že 
běháme na okruhu po hřišti, umožňujeme 
fanouškům sledovat celý závod. Věříme, že 
děti odcházely spokojené a každé s novým 
plyšovým mazlíčkem. Za finanční podporu 
děkujeme městu Police nad Metují, KH kraji 
a firmě WIKOW. Firmě MERKUR TOYS dě-
kujeme za krásné stavebnice za velice pří-
znivou cenu.

V květnu jsme se také vzdělávali v ob-
lasti stravy pro sportovce. Přednášku  
o výživě a energetické (ne)dostatečnosti 

Mgr. Pavla Provázka ve Velkém Poříčí pořá-
dala Martina Chrástková a BKLM. Děkujeme 
za pozvání. Opět jsme o něco chytřejší 
a máme argumenty, proč si dát po závodě 
pizzu. Důležitý je prostě pohyb a sledová-
ní potřeb svého těla.
Zveme na červnové a červencové závody:

 y 12.6. Běh od pípě k pípy (start v Ma-
chovské Lhotě)

 y 22.6. Běh na Hvězdu (pouze kat. juni-
oři, juniorky a dospělí)

 y 10.7. Hlavňovský X-triatlon
Za SKI Police nad Metují 

Helena a Jan Pohlovi
Činnost klubu a námi pořádané závo-

dy finančně podporují: Město Police nad 
Metují, Královéhradecký kraj, NSA, firma 
WIKOV. Děkujeme. 

SKI Police nad Metují – klub běžeckého lyžování
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SSK PEDRO Police nad Metují a ARTAMON Bukovice 
 

zvou všechny příznivce sportování a dobré nálady 
na 18. ročník akce 

                      

tříčlenná družstva - deset míčových disciplín 
  

 
   
                             
 
 
                                                   

kdy:  pátek odpolko - sobota  celý den  
kde:  sportovní centrum Artamon Bukovice 
kdo:  tříčlenná družstva - bez rozdílu věku, pohlaví i výkonnosti 
co:  deset míčových disciplín  
jak:  pro radost ze sportování a z lidiček kolem  
startovné : 900,-  Kč / tým 
přihlášky : jansapetr@seznam.cz  , petr.hauk@hauk.cz   do 15.8.´24 
info :  www..sskpedro.policenadmetuji.cz   
    přihlášeným týmům budou zaslány podrobné informace a pravidla  
    na stránkách naleznete i výsledkový servis a fotky nejen z této akce 

: 
 
                      Petr Jansa  608 122 819 
                      Petr Hauk                        602 165 579 
 
 

Těšíme se na pohodový sportovní víkend s vámi …! 
 
 

Police nad Metují 16.5.2024                          Petr a Petr 
 
 

 

Máj lásky a fotbalu čas
Ve 22.kole krajského přeboru došlo 

na vzájemný duel našich největších konku-
rentů, Náchoda a Solnice. Ze souboje vyšla 
vítězně Solnice poměrem 2:0 a tak bylo 
jasné, pokud uspějeme v okresním derby 
s Českou Skalicí, že navýšíme náskok na čele 
soutěže na Náchod na sedm bodů a před 
Solnicí nám zůstane náskok pětibodový.

V zápase jsme však poprvé na jaře ne-
vstřelili ani gól, především vinou nepřes-
ných nebo nedůrazných střel, ale také malé 
odvahy k individuálním akcím. Sběrači míčů 
měli několikrát práci nalézt balón na par-
kovišti CDS po střelách našich borců, kte-
ré přeletěly i ochrannou síť. Nakonec jsme 
mohli být rádi, že rozhodčí neuznal branku 
soupeři vinou těsného ofsajdu. Po prozkou-
mání videa natočeného Pindejsem se sku-
tečně o těsný ofsajd jednalo. Nastat tato 
situace v lize, tak to VAR zkoumá nejméně 
pět minut. Bereme tak pouze bod za remízu 
0:0. Značný rozdíl proti podzimnímu utkání 
ve Skalici, kde jsme vyhráli 5:1…

Mám dojem, že několik podobných zá-
pasů, kdy soupeř pozorně brání a podniká 
rychlé protiútoky, nás ještě čeká. Věřme 
však, že zápas “blbec” máme za sebou a náš 
“gólostroj” opět začne fungovat, a to již 
od příštího týdne Týništi nad Orlicí, v jehož 
brance působí bývalý prvoligový brankář 
Radim Ottmar.  

Do 38.minuty zápasu jsme z několika 
dobrých příležitostí branku vstřelit nedo-
kázali. V ten čas se Kuba Matějka rozběhl 
z vlastní poloviny hřiště, tělem si odstavil 
jednoho soupeře, přeřítil se kolem druhého 
až k brance, odkud nahrál volnému Ondrovi 
Havrdovi, který pohodlně vstřelil vedoucí 
gól. Ve 48.minutě po rohovém kopu Damani 
hlavou vsítil náš druhý gól. Po dalších deseti 
minutách hry opět Damani po faulu na něho 
z penalty zvyšuje na 3:0 a “překvapivě” opět 
Damani dvě minuty před koncem upravuje 
konečný výsledek na 4:0.

Z naší strany to byl zvláště ve dru-
hém poločase výborný výkon. Škoda, že 

“Francikova” bomba z voleje skončila 
na břevně. Jinak by to byl vážný kandidát 
na gól roku. Jediný, kdo z břevna může mít 
alespoň malou radost, je předseda oddílu 
Karel Klimeš. Před zápasem proběhla mezi 
uvedenými aktéry sázka o 100 Kč na vstře-
lení – nevstřelení gólu. Snad si tento článek 
nepřečte paní Klimešová, aby neobvinila 
svého právoplatného manžela z hazardu 
s rodinným finančním rozpočtem.       

Za týden pro změnu doma proti 
Jaroměři, s týmem, který střílí docela dost 
branek a s kterým zápasy v minulosti byly 
velice vyrovnané.

Tentokrát jsme měli od začátku převa-
hu, gól se nám podařilo vstřelit ve 23.mi-
nutě Oskarem Fotrem po akci a nahrávce 
Damaniho. Oskar po přesném pasu do běhu 
vstřelil na začátku 2.poločasu náš druhý gól 
a po pěkné akci i třetí. Soupeř potom snížil 
Radkem Gorolem z penalty na 1:3 a v závěru 
Ivan Lehkobyt přidal ještě dva góly a utkání 
skončilo 5:1. Pátý gól pro Ivana připravil 

Dorostenci HC Wikov 
Hronov na radnici

Dne 16.5.2024 od 16:00 hodin 
proběhlo v prostorách hronovské 
radnice za přítomnosti starosty 
města Petra Kolety, místostarost-
ky Mgr. Věry Bartošové, zastupi-
tele Mgr. Petra Málka, prezidenta 

HC Wikov Hronov Jindřicha Šťavíka a trenéra 
mládeže Jana Pavelky ocenění hronovských do-
rostenců. Oceněni hráči převzali z rukou pana 
starosty Petra Kolety pamětní medaili za dosa-
vadní reprezentaci města Hronov a vynikající 
sportovní výkony. Krásná akce v útulném pro-
středí zrekonstruované radnice byla odměnou 
všem zúčastněným hráčům a snad i motivací 
v jejich dalším snažení. 

Za úspěchy této kategorie stojí stabilní re-
alizační tým trenérů a asistentů, rodiče a pře-
devším samotní hráči, kteří v mnoha případech 
začali s hokejem již ve 3 letech. Jedná se o hráče 
z Hronova, Police nad Metuji, Suchého Dolu, 
Trutnova, Velkého Poříčí, Rokytníka, Žďárek. 
Navázali na své úspěšné předchůdce a sbírali 
úspěchy na různých turnajích v rámci České 
republiky. Mezi největší úspěchy této kategorie 
byla prvenství v domácích turnajích O putovní 
pohár města Hronov kategorie přípravek. Jako 
jeden tým dokázal třikrát po sobě tento vždy vý-
borně obsazený turnaj, vyhrát. V sezoně 2018 
– 2019 hronovští vyhráli soutěž liga mladších 
žáků Libereckého a Královéhradeckého kraje 
a v sezoně 2023 – 2024 vyhráli regionální ligu 
dorostu a vybojovali postup do ligy dorostu, 
druhé nejvyšší dorostenecké soutěže. Výborná 
parta kluků se několikrát zúčastnila projektu 
Hokejbal proti drogám, kdy se stali v jednom 
případě mistry České republiky a jednou bra-
li stříbro. Tato kategorie měla i své zástupce 
na Olympiádě mládeže v sezoně 2022-2023. 
Hráči HC Wikov Hronov patří každoročně 
k lídrům kanadského bodování své soutěže.

Jan Pavelka
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po výborné individuální akci Damani a ten-
tokrát se ze střelce stál úspěšný nahrávač.

Zvláště ve druhém poločase byly naše 
akce “oku lahodící” a hráči si několikrát 
vysloužili potlesk na otevřené scéně. Rád 
bych zmínil gesto “fair play” našeho hrá-
če Patrika Giliana. Rozhodčí po souboji 
odpískal faul na něho. Patrik však přiznal, 
že pouze podklouznul, o faul se nejednalo 
a trestný kop tak rozhodčí zrušil. Jsem rád, 
že máme v týmu Spartaku hráče nejen vý-
borné, ale i slušné, se smyslem pro “fair 
play”. Podobně si v minulosti několikrát 
počínal i Pepa Klapkovský. A to je v dnešní 
době, kdy vládne často (nejen) na hřišti ne-
vraživost, hulvátství a sprostota, jev málo-
kdy vídaný. 

A za týden do Libčan, kde jsme v posled-
ním kole minulého ročníku utrpěli potup-
nou porážku 1:9 a pomohli tak Libčanům 
k záchraně v soutěži. 

To, že nás čeká soupeř nadmíru těžký, 
se dalo očekávat, skutečnost však naše oče-
kávání ještě předčila. Soupeř se ujal vedení 
již v 10.minutě a další dvě šance nevyužil. 
My jsme ve 33.minutě vyrovnali Pavlem 
Francem. Z dobré pozice trefil zanedlouho 
Damani tyč a poločas skončil 1:1. Po trest-
ném kopu Libčany opět vedly a vypadalo 
to s námi bledě. Kluci to ale nevzdali, v 78.
minutě vyrovnali Oskarem po přihrávce 
Damaniho na 2:2 a v 81.minutě, opět po akci 
Damaniho, Kuba Matějka místo trefy auta 
na parkovišti rozvlnil síť soupeřovy brány 
a vyhráli jsme 3:2. Slova Kuby po zápase: 
“Je jasný, když na hřiště vstoupí legendy (on 
a Pepa Klapkovský), že se výsledek otočí”.  

Nálada v autobuse cestou domů tak 
byla výborná. Zábavu řídil “šoumen”Kuba 
a aktivně do ní zapojil i zahraniční hráče. 
Sobotního termínu zápasu po návratu hrá-
či využili ke společnému posezení s hráči  
“B” týmu v areálu polického hřiště. 

Věřme, že toto upevnění vztahů v ko-
lektivu svým dílem přispěje k ještě lepším 
výkonům, než kluci předvádějí dosud a ne-
zklamou ani v souboji s Jičínem.

Před tímto duelem nás ve středu 
15.května čekalo ještě semifinále poháro-
vého zápasu v Solnici, na které byl vypraven 
autobus pro fanoušky.

Utkání skončilo 0:0. My jsme neměli 
v sestavě útočníky Kubu Matějku a Oskara 
Fotra. Osamocený a pečlivě hlídaný Damani 
tak byl bez šance se prosadit. Penaltový roz-
střel jsme bohužel 5:3 prohráli a sen o zisku 

trofeje se rozplynul.
Pět posledních kol soutěže jsme za-

hájili duelem s Jičínem v neděli 19.května 
na hřišti v Polici. A jak bývá naším “dobrým” 
zvykem, musíme nejprve několik šancí spá-
lit a teprve potom skórovat. Náš první gól 
v zápase vstřelil Damani až ve 27. minutě 
hlavou, druhý přidal o osm minut později 
přízemní střelou k tyči. Poločas 2:0 pro nás.

V 50.minutě po přihrávce Patrika 
Giliana přes půlku hřiště vstřelil náš třetí 
gól Jakub Matějka. Potom se ještě dvakrát 
prosadil Damani, oba góly vstřelil hlavou, 
přičemž poprvé dorazil “bombu” Oskara 
do břevna. Damani tak v zápase vstřelil čty-
ři branky a vyhráli jsme 5:1.  

 Napínavý závěr soutěže a nejtěžší mož-
ní soupeři, a to v Solnici a doma v televizním 
střetnutí Náchod, nás teprve čekají. A jak to 
všechno dopadlo se dozvíte v prázdnino-
vém čísle měsíčníku. 

V lyžařském středisku Deštné 
v Orlických horách fotbal diváky “táhne”. 
Při zápase s naším “B” mužstvem za ne-
vlídného, větrného počasí při teplotě těsně 
nad nulou, s deštěm a sněhovou vánicí, byl 
pravděpodobně ustanoven nový divácký 
rekord okresního přeboru. Utkání zhlédlo 
neuvěřitelných 10 příznivců fotbalu, z toho 
šest z Police. Davy diváků tak mohly sledo-
vat návrat podzimní střelecké formy Jakuba 
Valtery, který vstřelil pět branek. Další naše 
góly přidal David Kollert, Jarda Čermák 
a Míra Hlaváček. Domácí nám vsítili tři góly, 
takže výsledek 8:3 pro nás. V zápase padlo 
11 branek, což je docela unikátní, neboť 
je to více, než počet přítomných fanouš-
ků. Vzato čistě statisticky, na jednoho pří-
tomného občana České republiky připadla  
1,1 gólu. 

V dalším zápase proti Hejtmánkovicím 
jsme nastoupili bez střelce Jakuba Valtery, 
který se zranil na tréninku a sezóna pro 
něho skončila. Naši hráči od začátku před-
váděli pohledné akce a z vytvořených šancí 
do poločasu vstřelili čtyři branky. Po pře-
stávce přidali další dvě a vyhráli 6:0. Tři 
branky vstřelil Tomáš Rotter, po jedné 
Jakub Maryška, Matěj Hampl a Jirka Kollert. 
Za zmínku stojí gól Jirky Kollerta, kterému 
jeho svěřenec z dorostu Jirka Tauc nejmlad-
ší připravil tak vyloženou šanci, kterou ani 
on nemohl neproměnit.

Hosté kromě několika ostřejších zá-
kroků a spílání rozhodčím zvláště ze stra-
ny jejich stopera Haraseviče z fotbalu 

nepředvedli vůbec nic. Kdyby v naší brance 
stál místo Ládi Krieglera “sádrovej trpaslík”, 
gól by nedostal rovněž. Za týden v Jaroměři 
s jejich “B” mužstvem to však bude jiná 
písnička. 

Naši hráči si i v tomto náročném zápase, 
který byl soubojem o druhé místo, počínali 
výborně a po poločasovém vedení 2:0 zvítě-
zili 4:1. Tři naše góly vstřelil rychlík Tomáš 
Rotter a jeden David Kollert.

Z původního termínu 1.června byl 
kvůli kolizi s televizním přenosem zápasu 
krajského přeboru Police – Náchod přelo-
žen na 8.května zápas s Rasoškami. Tento 
sváteční den byl i svátkem pro příznivce 
polické kopané, neboť v tento den bylo 
utkání s Rasoškami již třetí na polickém 
hřišti. Před zápasem se objevovaly tipy, 
kolik gólů soupeři nasázíme. Začátek nás 
naladil na gólové hody, hned v úvodu jsme 
se ujali vedení Davidem Kollertem po úniku 
a přesné přihrávce Tomáše Rottera. Potom 
soupeř po nedorozumění našeho brankáře 
a obránce Pavla Hečka vyrovnal a poté byl 
výkon našeho týmu po delší době dost bíd-
ný. Do poločasu sice David dal druhý gól, 
další tři jsme přidali ale až v závěru opět 
Davidem, střídajícím Vildou Gavelekem 
a Tomášem Rotterem, který gól “před no-
sem” ukradl Šíďovi. Vyhráli jsme 5:1.

Před utkáním byl David Kollert oble-
čen do “zázračné” vesty, která umí spočítat 
naběhané kilometry, maximální rychlost 
a počet sprintů delších 20 m. Díky této 
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fotbal mládeže v květnu 
Mladší  dorostenci v dalším kole kra-

jského přeboru ve skupině o umístění dojeli 
do Velichovek, k zápasu s kombinovaným 
týmem Velichovky/Jaroměř. V poločase 
drželi naději na úspěšný výsledek, jelikož 
prohrávali jen těsně 0:1. Obrat se však nep-
odařil, ve zbývajícím čase obdrželi další dvě 
branky a prohráli 0:3.

Další zápas sehráli doma proti Baníku 
Žacléř. Obě mužstva mají v kádru několik 
výborných hráčů, takže se hrál atraktivní 
fotbal. V poločase výsledek 2:2, nakonec 
5:2 pro nás. Naše góly Adam Macháček 
2x, Štěpán Martinec, Jirka Peška a Šimon 
Križan 1x. 

Utkání hrané na 1.máje v Polici proti 
Lhotě pod Libčany se našim dorostencům 
vůbec nepovedlo. Hned v 1.minutě nahrá-
li nepovedenou “malou domů” soupeři na 
gól, ve 4.minutě prohrávali 0:2, v jedenácté 
0:3 a v poločase 0:6. Konečný výsledek 
2:8. Naše góly vstřelili Adamové Macháček 
a Krtička. Zajímavostí zápasu je 7 gólů 
soupeřova hráče Josefa Vojáčka.

S nepořízenou se kluci vrátili i v so-
botu 4.května z Dohalic. Sice měli dostatek 
příležitostí na vstřelení gólu, nevstřelili ale 
žádný a jak je všeobecně známo, vyhrává se 
na góly, nikoliv na šance. Domácí naopak 
byli velice produktivní a porazili nás 3:0. 

V úvodním ze tří duelů hraných v “Den 
vítězství” na polickém hřišti nastoupili 
kluci proti Sokolu Malšova Lhota. Stejná 
písnička jako v zápase v Dohalicích. Spousta 
šancí, gól žádný. Soupeř neměl ani ty šance, 
takže výsledek 0:0. Náš závěrečný nápor 
částečně otupil trenér Jirka Kollert ne úplně 
povedeným střídáním. V jednu chvíli bojo-
valo na naší straně místo deseti hráčů v poli 
pouze devět…  

V neděli 19.května jsme v Polici přivítali 
tým z Velkého Poříčí, kde někteří naši kluci 
působili. V prvním poločase jsme hráli ve-
lice dobře a ujali se vedení gólem Šimona 
Križana po pěkné individuální akci. Na 2:0 
zvýšil Štěpán Martinec přízemní střelou, 
kterou brankář hostí kontroloval, jak míří 
vedle brány, k jeho překvapení však skonči-
la v síti.

Krátce po přestávce hosté snížili,  
z naší strany to potom byla spíše “holoma-
jzna”, než fotbal. Až v samotném po centru 
z levé strany vstřelil náš třetí gól Matyáš 

Macháček a vyhráli jsme 3:1.
Starší žáci se střetli v Polici s vedoucím 

mužstvem skupiny o umístění v krajském 
přeboru, kterým byl Kostelec nad Orlicí/
Častolovice. Předváděli řadu pohledných 
akcí a ujali se vedení nechytatelnou střelou 
Járy Mareše. Ve druhém poločase jsme hrá-
li ještě lépe a vsítili další tři branky Sašou 
Pallou, Lukášem Kaufmanem a Markem 
Tauchmanem a vyhráli nečekaně vysoko 
4:0. Za zmínku stojí především výborné 
individuální výkony Járy Mareše, Marka 
Tauchmana a Šimona Krtičky.

O výsledku zápasu v Týništi nad Orlicí 
bylo rozhodnuto o poločase, který jsme 
“projeli” 0:6. Celkový výsledek 1:7, náš jed-
iný gól Saša Palla. 

V domácím zápase s Černilovovem/
Smiřicemi od začátku kluci a dívka Stázinka 
předváděli pěkný výkon a po gólech Saši 
Pally, Filipa Plného, Matěje Švorčíka, 
Jáchyma Šedka a Šimona Krtičky zvítězili 
5:0. Branky Matěje a Šimona byly ukázkou 
jejich chytrosti a přehledu o hře. Oba využili 
postavení brankáře daleko před brankou a 
střelou z 35 m jej přehodili. 

Druhým zápasem hraném 8.května na 
polickém hřišti byl souboj starších žáků, 
stejně jako dorostenců, se Sokolem Malšova 
Lhota. Diváci, kteří neutekli na oběd, 
nemuseli litovat. Viděli 11 gólů. Do poloča-
su 7:0 pro nás, na konci 10:1.

V zápase s Předměřicemi, které za-
tím všechno vyhrály, jsme v úvodu utkání 
neuhlídali rychlý útok soupeře a prohráva-
li 0:1. Po přestávce soupeř střelou do 
“šibenice” zvýšil na 2:0. My jsme vzápětí 
po pěkné akci a nahrávce Stázky Denygrové 
Sašou Pallou snížili na 1:2. Od té doby se 
utkání přiostřilo, docházelo k hádkám a 
strkanicím a došlo i na červenou kartu pro 
jednoho z našich hráčů. Je vidět, že kluci 
mají “odkoukáno” z fotbalu dospělých 
nejen to dobré…

Mladší  žáci zahájili trojutkání v 
Rychnově nad Kněžnou porážkou od 
Černíkovic 0:3. Další zápasy se však neo-
dehrály z důvodu počasí typu “ženili se 
všichni čerti”.

V neděli 5.května nastoupili kluci doma 
nejprve proti Dobrušce/Opočnu a následně 
2x proti Týništi nad Orlicí, příčemž druhý 
byl ten neodehraný z předchozího týdne.

V úvodním zápase kluci doplatili na 
nepřesné rozehrávky od branky a vlast-
ní gól a v poločase prohrávali 0:3. Potom 
soupeř ještě parádně trefil pravý horní roh 
naší branky a vyhrál 4:0.

V prvním utkání s Týništěm kluci podali 
mnohem lepší výkon, dlouho drželi remízu 
1:1, bohužel nedlouho před koncem se ne-
dohodl náš obránce s brankářem a zbytečně 
jsme prohráli 1:2. 

Ve druhém utkání přišla stejná chyba 
jako v zápase předchozím, podařilo se nám 
však vyrovnat na konečných 1:1. Tato naše 
drzost a následné neodpískání údajného 
faulu rozhodčím “Daudou” rozlítilo jakéhosi 
maníka, který při zápasech Týniště pobíhal 
podél hřiště a neustále pořvával střídavě 
na své hráče, rozhodčí zápasů a trenéry 
soupeře. Počastoval rozhodčího Daudu, 
trenéra Police Huga i všechny přítomné 
polické diváky a divačky nevybíravými, 
vulgárními výrazy a nebyl k utišení. Údajně 
se jednalo o trenéra Karla XXX (těžko říct,  
v zápise o utkání uveden nebyl). Pro přítom-
né diváky z Týniště byl možná za hrdinu  
a z jeho chování měli “prdel”. Podle mne se 
větší “kretén” na hřišti v Polici v jeho více 
než 100 leté historii  nikdy nepohyboval  
a divím se funkcionářům z Týniště, pokud 
jsou alespoň trochu soudní, že takového 
primitiva nechají u mládeže působit. A po-
tom se divíme, že se kluci někdy na hřišti 
chovají nevhodně. Když mají takovéto 
“zářné” vzory…  

Za týden kluci odjeli za Karlem do 
Týniště. Bohužel se vrátili ke své normě 
jednoho vstřeleného gólu na tři zápasy. 
Nejprve podlehli Úpici těsně 0:1, potom 
méně těsně 0:4 Jaroměři. Poslední zápas 
s Týništěm měl stejný průběh jako první 
zápas s tímto soupeřem před týdnem  
v Polici. V poločase 1:1, na konci naše 
prohra 1:2. Kluci i přes prohry vykazují ve 
hře výrazný pokrok a prohry jsou mnohem 
těsnější, než tomu bylo na začátku soutěže. 
Doplácejí však na neproměňování šancí.

V dalším kole v Jaroměři nejprve 
prohráli s Černíkovicemi 2:4. O dvě branky 
podlehli i Jaroměři, a to 1:3.

Starší přípravka se přemístila přes ko-
pec do Stárkova, kde byli jejich soupeřem 
domácí hráči a tým z Teplic nad Metují. Po 
vyrovnaném souboji podlehla domácímu 

technické novince se David (33 let) nechal 
vyprovokovat k neuvěřitelnému fyzickému 
výkonu. Uběhl 7,6 km, dosáhl maximální 
rychlosti 30 km/hod a předvedl 19 sprintů!

Pro srovnání: rychlík Tomáš Rotter  
(18 let) naběhal v jiném zápase 9,1 km, 
max. rychlost 34,9 km/hod, sprint 39x. 

Další mladíci: Jaroslav Čermák (20 let, 
na hřišti 80 minut) 6,5 km – 24,2km/hod 
– sprint 4x, Kamil Švorčík (49 let) 7,1 km – 
26,9 km/hod – sprint 10x. 

Derby s Machovem na jeho hřišti příliš 
diváků do hlediště nepřilákalo. Podle zápi-
su rozhodčího pouze padesát pět. Nejprve 
Matěj Hampl neproměnil penaltu, tentýž 

hráč poté vstřelil náš vedoucí gól. Když 
Láďa Kriegler chytil penaltu machovskému 
střelci, stal se náš vedoucí gól i gólem vítěz-
ným a vyhráli jsme 1:0. 

V sobotu 18.května k nám zavítali bor-
ci ze Zábrodí, kde jsme na podzim pro-
hráli. Nyní jsme vstřelili gól již v 8.minutě 
zápasu Davidem Kollertem po rychlé akci 
a přesné přihrávce Matěje Hampla. Do pře-
stávky jsme vstřelili ještě jeden gól Jardou 
Čermákem a vedli 2:0.

Po přestávce sváteční střelec Šimon 
Vlček zvýšil naše vedení na 3:0 a střída-
jící trenérův “žolík” Vilda Gavelek na 4:0. 
Potom přišly velké chvíle Jirky Kollerta, 

slavícího v ten den 41. narozeniny. Nejprve 
potvrdil roli penaltového specialisty a ne-
chytatelnou přízemní střelou (ani k tyči, ani 
doprostřed branky) z penalty zvýšil na 5:0. 
Po kombinační akci vstřelil druhý gól a ved-
li jsme již 6:0. Potom celý tým pracoval 
na Jirku, aby dosáhl ceněného hattricku. To 
se ale již nepovedlo, naopak soupeř v závě-
ru vstřelil dvě branky a utkání tak skončilo 
naší výhrou 6:2.     

To je zatím vše, jak dopadlo nejen “áčko” 
v krajském přeboru, ale i “béčko” v přeboru 
okresním, se dozvíte opět za měsíc.

Vojtěch Kvapil, 
příznivec polické kopané 
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Stárkovu 5:7. Proti Teplicím si kluci docela 
pěkně zastříleli a vyhráli 11:2. 

Netradičně ve čtvrtek 2.5. sehrála 
přípravka dva zápasy v Hronově. V každém 
obdržela 8 branek. S Modrým Hronovem 
prohrála 4:8 a s Bílým 6:8. Číslo osm se 
klukům docela zalíbilo a nechtěli ho opustit 
ani v následujících zápasech v Náchodě.  
S Novým Městem nad Metují “B” prohráli 
7:8 a s Náchodem 6:8. 

Od normovaného osmigólového přídě-
lu jsme ustoupili v České Skalici, kde jsme 
nejprve porazili Žlutou Skalici 9:2, vzápětí 
však prohráli s Modrou Skalicí 5:13. Pokud 
vím, tak ještě existuje zelená skalice, to je 
ale chemická sloučenina a fotbal nehraje.    

Mladší  přípravka pokračovala  
v úspěšných jarních výsledcích na hřišti 
ve Velké Jesenici. Tam nejprve porazila 
Machov výrazně 13:1 a v podstatně 
vyrovnanějším duelu i domácí borce, a to 
poměrem 8:5.

Za týden se poprvé na jaře hráči před-
stavili doma, a sice proti dvěma týmům  
z Babí/Zábrodí, Bílým a Zeleným. Nejprve 
proti Bílým, kteří nastoupili v zelených 
dresech, nevyužili několik dobrých šancí, 
přesto minutu před koncem vedli 5:3.  
V závěru zápasu však neuvěřitelně selh-
ali, v posledních vteřinách přišli o vedení  
a duel skončil nerozhodně 5:5. Tato soutěž 
je jedna z mála, kde se ještě po remíze ko-
pou penalty. Z deseti kopaných jich hráči  
a hráčky proměnili devět. Tu desátou jsme 
neproměnili my a rozstřel tak prohráli 4:5.

Proti Zelenému Babí/Zábrodí, který 
nastoupil v dresech červených a byl složen 
ze začínajících mladších hráčů, jsme měli 
úlohu až příliš snadnou a po poločase 9:0 
jsme vyhráli 22:1. 

Při tomto turnaji došlo k malému 
zázraku. Souboje našich malých fotbal-
istů zhlédl starosta města Police, Jirka 
Heřman Škop! Z významných funkcionářů 
nebyl sám, přítomen byl také hejtman 
Královéhradeckého kraje, pan Martin 
Červíček. Tentokrát nikoliv v roli hejtmana, 
ale rodiče jednoho z malých fotbalistů. 

Za týden v Rasoškách si kluci doce-
la zastříleli. Domácí tým porazili 17:7  
a následně Červený Kostelec dokonce 
20:2. Nejvíce branek vstřelil Patrik Šrůtek  
a Jáchym Horák, každý se trefil osm-
krát, sedm branek vsítil Honzík Kotrnec, 
pět Tivadar Laucký, čtyři Matouš Ševců, 
tři Tobias Hečko a dva František Tůma. 
Nejvýraznější osobností v obraně byla 
Pavlínka Štenglová.

S nejlepšími týmy soutěže (samozře-
jmě kromě nás) jsme se utkali za týden 
v Červeném Kostelci, a sice s Modrou  
a Červenou Jarměří. S Modrou jsme rem-
izovali 5:5 a penaltový rozstřel 5:4 vyhrá-
li. Vyrovnaný byl též duel s Červenou 
Jaroměří, ten jsme ale těsně prohráli, a to 
poměrem 3:5.

Minipřípravka měla na programu duely 
v České Skalici s domácími a jaroměřskými 
Lvíčaty. V sestavě i s úplnými nováčky, bra-
try Vackovými ze Žďára, nastoupila nejprve 
proti Lvíčatům. V tomto zápase si bohužel 
jako nováčci vedli i ostřílení borci, takže se 
nelze divit, že jsme podlehli až nečekaně 
vysoko a jednoznačně 6:14.

V podobném duchu jsme začali i  
v zápase druhém a zanedlouho prohráva-
li 1:5, v poločase 3:5. Na to se už nemohl 
dívat ani trenér a začal více vytěžovat hráče 
zkušenější a více mrznout hráče méně 
zkušené. To nakonec vedlo k obratu ve 
skóre a našemu vítězství 12:10.  

Výsledkově ani herně se nepovedlo za 
týden úvodní střetnutí ve Stárkově proti 
bílému Náchodu. Po poločase 1:7 jsme zaz-
namenali konečný výsledek 3:15.

Zpočátku zápasu se Stárkovem nám 
jejich hráč č.8 sázel jeden gól za druhým. 
Jen díky rozhodnutí trenéra Stárkova, že 
v závěru utkání více hráli jejich začínající 
hráči a hráčky, nám umožnilo dotáhnout 
už v nastaveném čase výsledek na remízu 
10:10. 

Ve čtvrtek 9.května jsme k dalším dvě-
ma duelům odjeli do Náchoda, kde jsme se 
střetli s domácím Modrým a Bílým týmem. 
Na přání rodičů pouze s šesti hráči. V úvod-
ním zápase jsme byli lepší, než Modrý tým 
Náchoda, a zvítězili 15:6.

Druhý zápas, s Náchodem Bílým, 
byl mnohem vyrovnanější a napínavě-
jší. Necelou minutu před koncem jsme 
prohrávali 3:4. Na velké sólo přes celé hřiště 
se v ten čas vydal Matyáš Michálek. Když byl 
zcela sám, asi metr před prázdnou brankou, 
vystřelil a… trefil tyč. Na úplný závěr totéž 
představení v podání Náchoda s jediným 
rozdílem. Náchodský hráč netrefil tyčku, ale 
branku z jednoho metru přestřelil. Skóre 
se tak již nezměnilo. Na branky jsme tudíž 
prohráli těsně 3:4. Vyrovnaný byl i poměr 
netrefených branek z bezprostřední blíz-
kosti. Odhaduji to tak na 6:6.

V dalším kole jsme odjeli do České 
Skalice, kde jsme se neutkali s domácími, 
ale s dvěma družstvy Jaroměře – Káňaty 
a Lvíčaty. Nejprve jsme podlehli o dvě bran-
ky Káňatům poměrem 9:11, se Lvíčaty jsme 
vyhráli 13:10.

O závěrečných zápasech mládežnických 
týmů bude čtenář měsíčníku informován 
v prázdninovém čísle.

Vojtěch Kvapil, příznivec polické kopané
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 NEDĚLE - PÁTEK

KONTAKTUJTE BUDOUCNOST

+420 602 329 880

jana.spulakova@appcz.eu

HLEDÁME NOVÉ KOLEGY

17. LISTOPADU 60, 549 54
POLICE NAD METUJÍ 

DO DYNAMICKY SE ROZVÍJEJÍCI FIRMY 
NA KATAFORÉZNÍ LAKOVÁNÍ PŘIJMEME:

www.appcz.eu

Mistry provozu
Operátory výroby specialisty
Obsluhu VZV
Provozního elektrikáře
Provozní údržbáře / seřizovače 

t.j. Sokol PolICE NaD MEtUjí
Žijeme sletem 

První předvedení pěti skladeb, které 
v naší jednotě nacvičujeme se uskutečnilo 
v sobotu 18. května ve Dvoře Králové nad 
Labem. Druhé v sobotu 25. května u nás 

v Polici. U příležitosti tradičního Dne dětí.

Připomněli jsme si i velmi 
významnou událost

30. května 1909 byl na Nové čtvrti slavnostně položen zá-
kladní kámen ke stavbě budovy sokolské tělocvičny čp. 339. 
Stavební parcelu věnovala polická obec sokolské jednotě zdar-
ma, stavbu provedl místní stavitel Vilém Pohl za 50 tis. K. /
Miroslav Pichl – Police nad Metují v datech/ 

A věřte nebo nevěřte, ještě tentýž rok před 115 lety byla soko-
lovna dokončena.

31. prosince bylo silvestrovským večírkem oslaveno dokon-
čení stavby Sokolovny. /Miroslav Pichl – Police nad Metují v datec

Za T. J. Sokol Ida Jenková

SPORT / INZERCE 
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INZErCE 

POLICKÝ MěSÍČNÍK
- periodický tisk města Police nad Metují -
Termín uzávěrky:  vždy 20. den v měsíci do 15 hod. 
Distribuce: obvykle první pracovní den v měsíci
Vychází v Polici nad Metují v nákladu:  700 ks
Registrační číslo: MK ČR E 11974
Za obsah a jazykovou správnost odpovídá autor příspěvku.
Tisk:  Tiskárny B.N.B. spol. s r.o. Velké Poříčí
Vydavatel: Město Police nad Metují, Masarykovo nám. 98, 549 54
  IČO 272 949
Telefon:  491 541 113
E-mail:   polickymesicnik@policenm.cz  
Autor obálky: Jan flieger
Ceník inzerce: (stránka bez 1,3 cm okrajů)
Velikost 1/2A4 - A4 2000,- Kč + DPH
Velikost ¼ A4 - 1/2A4 1000,- Kč + DPH
Velikost 1/8A4 – ¼ A4  500,- Kč + DPH
Velikost do 1/8A4 250,- Kč + DPH
Množstevní slevy se neposkytují

oZNÁMENí
rEDakCE
1.července
vychází 

prázdninové 
dvojčíslo PM, 
následující 
zářiové číslo 
s uzávěrkou 

20. srpna vyjde  
2. září 2024

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

!  AKCE  ! 
 

Kdo si počkal, ten se dočkal ! 
 

od června  
 

 VÝPRODEJ 

 

BALKONOVÝCH  KVĚTIN 
 

 

 LEVNĚJI  NEŽ  V  POLSKU  ! 
 

protože jsme výrobci a aktuální kurz zlotého  

není výhodný 
 

Zahradnické centrum v Polici nad Metují 

Zahradnická prodejna v Hronově  (naproti spořitelně) 

Zahradnická prodejna v Broumově (naproti hřbitovu) 
 
 



SVATOJÁNSKÝ 
JARMARK
SVATOJÁNSKÝ 
JARMARK

22. 6.
2024

od 9 hod.

22. 6.
2024

od 9 hod.

13.00 
ZELENÁČI

Žďár nad Metují

9.00
vystoupení dětí ze ZŠ a tanečky

10.00HOPsavý workshop
11.00 ZUŠ Police nad Metují

15.00
spolek SPONA
- napříč stoletím

16.00
CHVÍLE

12.00–16.00

PROGRAM 

PRO DĚTI

agentura VOSA JEDE

20.00Soutěž v nalévání panáků 

21.00BUMBLE BEE BAND

17.00
Zábavná 

HOPsavá show
17.30

ELÁN REVIVAL

NA RYBÁRNĚ
prodej a grilování ryb

U KOVÁRNY
· prohlídka původní kovárny

· DAMTRIO
· kavárna

občerstvenípo celý den

19.00
David 
Deyl

DOPLŇKOVÝ PROGRAM
10.00–15.00 

· Poválečné náklaďáky
· Historické bicykly
· Ukázky v expozici



http://www.barcode-generator.de

Přehlídku pořádá: Centrum uměleckých aktivit, Volné sdružení východočeských divadelníků, 
Město Police nad Metují, Pellyho domy a Divadelní soubor Kolár Police nad Metují  
s finanční podporou Královéhradeckého kraje a Ministerstva kultury ČR.

PÁTEK 7. ČERVNA

16:00 / JAK TO VIDÍ RYBY Z VODY (J. Koloděj) 
Divadlo Okrouhlice 

Komedie pro tři rybáře a jednu  
obětavou manželku.
Délka představení: 55 minut, bez přestávky
Vstupné: 80 Kč

19:00 / LÁSKA MEZI NEBEM A ZEMÍ  
(P. Valentine)  
DS Zdobničan, Vamberk 

Romantická a dojemná duchařská  
komedie současné britské autorky.
Délka představení: 125 minut včetně přestávky
Vstupné: 80 Kč

SOBOTA 8. ČERVNA

10:00 / O OSLOVI V PRUHOVANÉM PYŽAMU  
(Š. Hak)  
Futeř Vlkánov

Bajka pro malé i velké.
Délka představení: 30 minut, bez přestávky
Vstupné: 40 Kč

14:00 / KOUZELNÝ DUBEN (M. Barber) 
Nechanický Ochotnický Spolek

Komedie plná jemného humoru,  
romantiky i vážnějšího zamyšlení.
Délka představení: 135 minut včetně přestávky
Vstupné: 80 Kč

19:00 / DÁMSKÝ KREJČÍ (G. Feydeau) 
DS J. K. Tyl Meziměstí

Fraška o neuvěřitelném lháři, který  
je ochotný pro zakrytí manželské nevěry  
udělat téměř cokoli.
Délka představení: 120 minut včetně přestávky
Vstupné: 80 Kč

NEDĚLE 9. ČERVNA 

10:00 / LORD, LÁHEV A ZLOČIN (Tomáš Adlof) 
Kdo se ptal, Březnice

Lord Henry byl nalezen mrtvý a policie  
přijíždí vyšetřit, co se vlastně stalo.
Délka představení: 60 minut, bez přestávky
Vstupné: 80 Kč

13:00 / UDĚLÁTE MNĚ TO ZNOVA? (L. Ruquier) 
DS LUCERNA Vilémovice

Francouzská situační komedie, která si bere  
na mušku ožehavé téma plastické chirurgie.
Délka představení: 120 minut včetně přestávky
Vstupné: 80 Kč

Předprodej vstupenek v IC Police nad Metují,  
Hronov, Náchod nebo on-line na pellyhodomy.cz.
Po celou dobu festivalu je zajištěno občerstvení.

1. ročník přehlídky venkovských divadelních souborů

Kolárovo divadlo, Police nad Metují
7.–9. června 2024

D I V A D E L N Í  F E S T I V A L
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